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Swi~to Nauki 
15 listopada 1999 

Tegoroczne Swi((to Nauki Wrodawskiej 
mialo szczeg6lnie uroczysty, og6lnokrajo
wy charakter. Symbolizowala to obecnosc 
az dw6ch minis trow: prof. Miroslawa Hand
kego (MEN) i prof. Andrzeja Wiszniewskie
go (KBN). Przybyla r6wniez znaczctca de
legacja z uczelni krakowskich i z pailstwo
wego Uniwersytetu ,Politechnika Lwow
ska". Mo:Zna bylo tez ujrzec go sci z Niemiec, 
Danii, Irlandii i Wielkiej Brytanii. 

Zaszczycili nas r6wniez JE ks. Kardynal 
H.Gulbinowicz, poslowie RP, przedstawi
ciele lokalnych wladz panstwowych i samo
rzctdowych. 

Tradycyjnie uroczystosci zacz((ly si(( Mszct 
sw. w kosciele Najswi((tszego Serca Jezu
sowego odprawianctprzez metropolit(( wro
clawskiego. Kazanie wyglosil prof. Kazi
mierz Bobowski z Uniwersytetu Wroclaw
skiego. Por6wnal on sytuacj(( cywilizacyj
nct Wroclawia i Lwowa- dw6ch miast lezct
cych na skrzyzowaniu kultur i religii, a umie
jctcych czerpac z tej r6znorodnosci inspira
cj(( dla tworzenia nowej jakosci. Taki kli
mat sprzyja r6wniez rozwojowi nauk, cze
go swiadectwemjest historia obu osrodk6w 
naukowych. 

Dalsze uroczystosci odbyly si(( pod Po
mnikiem Martyrologii Profesor6w Lwow
skich. Zebrani uslyszeli przem6wienia JM 
Rektora PWr prof. Andrzeja Mulaka, kt6ry 
przypomnial tragiczne wydarzenia z 1941 
roku oraz wyst<tPienie prof. Miroslawa 
Handkego . Byla to analiza nieusuwalnej 
sprzecznosci pomi((dzy swiatem nauki -
swiatem ludzi poszukujctcych pelnej, nie
ograniczonej prawdy- i systemem totalitar
nym, kt6ry takiej wolnosci nie akceptuje. Ich 
konfrontacja zawsze wictze si(( z pr6bct znisz
czenia ludzi nauki. Szczeg6lnie zawa:Zylo to 
na Josie kadry profesor6w uczelni !wow
skich, gdyz okupanci przekonali si«, ze samo 
uwi((zienie naukowc6w (jak okazalo si(( na 
przykladzie krakowskim) nie jest skutecz
ne: wzbudza op6r i protesty, nawet wsr6d 
Dbermensch6w. 

Przedstawiciele poszczeg6lnych uczelni i 
organizacji studenckich zlo:lyli kwiaty pod 
pomnikiem. Orkiestra Slctskiego Okr((gu 
Wojskowego odegrala marsze. 

Kontynuacjct obchod6w byla uroczystosc 
nadania budynkowi C-7 imienia prof. 
Igora Kisiela. Ten wielce zasluzony dla 
budownictwa znawca problem6w reologii 
grunt6w i zalo:Zyciel Instytutu Geotechniki 
oraz wsp6ltw6rca Wydzialu G6miczego 
PWr byl wiemym synem kosciola prawo
slawnego. Poswi((cenia budynku dokonal 
wi((c duchowny tego obrzctdku. 

Przem6wienie prezentujctce sylwetk((prof. 
Igora Kisiela wyglosil prof. Stanislaw Dmi
truk. Podkreslil niezwykle walory osobowo
sci swego mistrza, wyrazil tez ubolewanie, 
ze ostatnie przemiany organizacyjne dopro
wadzily do rozbicia stworzonego przezen 
instytutu. 

Do odsloni((cia napisu z nazwct budynku 
dziekan Wydzialu Budownictwa Lctdowe
go i Wodnego prof. Ernest Kubica zaprosil 
ministra nauki prof. Andrzeja Wiszniew
skiego. 

Uroczystosc w auli Politechniki Wro
dawskiej miala szczeg61nie uroczystct opra
W((. Zebrani wysluchali przem6wienia JM 
Rektora zawierajctcct analiz(( stanu uczelni. 

Przem6wienie ministra edukacji narodo
wej dotyczylo stanu szkolnictwa wyzszego: 

W osiem lat po wprowadzeniu ustawy 
liczba student6w wzrosla 3,5-krotnie, czyli 
ksztalci si(( 1,5 min os6b. Jest to wynikiem 
zmian ustawowych, kt6re pozwo1ily uczel
niom decydowac samodzielnie o skali re
krutacji, a takze gospodarki rynkowej, kt6-
ra uswiadomila spoleczenstwu walory 
ksztalcenia. Mlodziez gamie si(( do studi6w. 
Ale zywiolowe przemiany ujawniajct tez 
braki systemu i uswiadamiajctpotrzeb(( dzia
lan porzctdkujctcych. 

Ju:l dzisiaj oferowana liczba miejsc na stu
diach wyzszych przekracza liczb(( maturzy
st6w. To rodzi konkurencj(( plac6wek edu
kacyjnych. 

Sposr6d 1,5 min student6w tylko 1/3 to 
studenci dzienni, zas 2/3 - zaoczni. Tym
czasem studia zaoczne nie oferujct zwykle 
tego samego poziomu ksztalcenia, co sta
cjoname. 

Wzrost zadan dydaktycznych nie wictzal 
si(( ze wzrostem Jiczebnym kadry dydaktycz
nej. W niekt6rych specjalnosciach (np. biz
nes, management) liczba profesor6w nie 
wystarczylaby na obsadzenie wszystkich 
kierunk6w ksztalcenia istniejctcych uczelni, 
a liczba etat6w profesorskich jest dwukrot-
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Szanowni Pa,!,stwo, 

Czy ci grajqcy na trqbach g6rnicy 
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technika. 

Zyczymy wszystkim naszym Czy
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i szalonego Sylwest .. a, a w nast('p

nym t'ok~o< wiel~o< s~o<kces6w, kt6 .. e z t'a

dosciq opisze 
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R ,Q z 
KOMISJA AD HOC 

]9 Jistopada zebrala siC(. Senacka Komisja 
ds. Stanu Finansowego i Strategii Rozwoju 
Uczelni ad hoc. 

TworZ<tCY j<t profesorowie: R.Grz<tsle
wicz, P.Kafarski, J.Koch, T.Luty i J.Zwoz
dziak wybrali przewodnicz<tcego: prof. 
TLutego. 

, Uznano, :i:e by zrealizowac cele, dla kt6-
.. rych powolano komisj((, nale:i:y rozpoznac 

wewn((trzne przyczyny, kt6re doprowadzi
ly do bardzo zlego stanu finans6w uczelni. 
Komisja widzi te:i: potrzeb(( zaproponowa
nia Senatowi i Kierownictwu zaj((cie siC(. 
tymi kwestiami finansowymi, kt6re maj<t 
znaczenie dla dlugofalowych los6w uczel
ni . 

Komisja postanowila sformulowac szereg 
pytan: 

• Czy istnieje dokument okreslaj<tCY kie
runki, strategiC( rozwoju PWr b((d<tcy baz<t 
dla podejmowanych decyzji i rozwi<tzan 
bud:i:etowych? 

• Czy analizowano Statut pod k<ttem 
sprawnosci i skutecznosci zarz<tdzania 
uczelni<t? 

• Czy poszukuje si(( zewn<(.trznych zr6del 
finansowania? 

• Czy rozwa:i:ano mo:i:Iiwosc uzupelnie
nia deficytu budzetowego uczelni bez ob
ci<t:i:ania funduszy z KBN na dzialalnosc 
statutow<t i czy oszacowano skutki tej de
cyzji? 

Komisja widzi potrzeb(( zwr6cenia siC(. do 
ekspert6w, kt6rzy zaleciliby zmiany w 
strukturze administracyjnej i polityce finan
sowej . Proponuje te:i:, by komisje senackie 
zaj<(.ly si(( - ka:i:da we wlasciwym sobie 
aspekcie - strategicznymi problemami 
uczelni. 

Wnioski z takiej analizy sytuacji powin
ny bye podstaw<t do prac nad planem rze
czowo-finansowym na rok 2000. 

NOWI PROFESOROWIE 

Prezydent RP postanowieniem z 22 listo
pada 1999 r. nadal tytul naukowy profesora 
nauk technicznych trzem osobom z Politech
niki Wroclawskiej . S<t to: dr hab. Adam 
Antoni Janiak, prof. nzw. (1-6), dr hab. Ka
zimierz Wlodzimierz Rykaluk, prof. nzw. (1-
2) i dr hab. Dan uta Anna Zuchowska, prof. 
nzw. (1-27). 

ODZNACZENIE 

Z okazji Dnia Edukacji Narodowej mini
ster EN Miroslaw Handke zaprosil do sie
dziby MEN dwunastu nauczycieli akade-

M A .I T 
mickich i wielu pracownik6w oswiaty, by 
wr((czyc im odznaczenia pans two wei resor
towe. Wsr6d zaproszonych jest prof. Jerzy 
Kowalski z Akademii Ro1niczej we Wrocla
wiu, byly rektor tej uczelni . Otrzymal on 
Krzyz Oficerski Orderu Odrodzenia Polski. 

(Glos Uczelni nr 79, listopad 1999 r.) 

PRACE REMONTOWE 
IINWESTYCJE W 1999 ROKU 
WOBIEKTACH 
POLITECHNIKI WROCt.AWSKIEJ 

Cz((sto narzekamy, :i:e uczelni brak pieni((
dzy na remonty i inwestycje. Rzeczywiscie, 
ilosc srodk6w bud:i:etowych przeznaczanych 
na ten eel jest zaspokaja naszych potrzeb. 
Niemniej Politechnika wklada wiele wy
silku w utrzymanie swoich obiekt6w. Wy
konuje si(( prace remontowo-budowlane i 
adaptacyjne. lch zakres obejmuje m.in . sys
temy wentylacji i klimatyzacji, instalacje 
wodno-kanalizacyjne, gazowe, c.o., elek
tryczne, telefoniczne, ocieplanie scian, tyn
kowanie, malowanie, wymian(( posadzek 
oraz stolarki drzwiowej i okiennej . 

W sierpniu zakonczono kompleksowy re
mont i modemizacj(( hali nr 4 w budynku 
B-4, a tak:Ze l<tcznika mi((dzy hal<t a budyn
kiem B-5 . Zakonczono r6wnie:i: remont za
lanych w czasie powodzi (w lipcu 1999 r.) 
piwnic w budynku K-4 (ZANiD). 

W domach studenckich wykonano wiele 
prac, kt6re w wi((kszosci trzeba bylo zakon
czyc podczas wakacji. A oto ich lista: 

T-4- prace og6lne remontowo-budowla
ne 

T -9 - remont 2 kabin natryskowych 
T-15- wymiana instalacji c.o ., ulo:i:enie 

kabli zasilaj<tcych niskonapi((ciowych, re
mont 14 zespol6w sanitamych 

T -17- ulo:i:enie kabli zasilaj<tcych nisko
napi((ciowych, wykonanie elektrycznych in
stalacji wewn((trznych 

T -18 - remont 20 kabin natryskowych 
W domach studenckich T-2, T-3. T-4, T-

8, T-9, T-17 dokonano cz((sciowej wymia
ny mebli. 

Obecnie trwaj<tprace remontowe w wielu 
obiektach. 

1.Remontuje si(( i modemizuje budynek 
lnstytutu Chemii i Technologii Nafty i W«
gla(F-4). 

2.Modemizowane S<t instalacje wodno
kanalizacyjna, przeciwpo:i:arowa i techno
logiczna w budynku D-2. 

3.Trwa budowa Wroclawskiego Centrum 
Transferu Technologii . 

4.Remontowana jest sala nr 30 I w budyn-

nr 125 

0 
ku D-1; prace obejmuj<t r6wnie:i: wymian(( 
okien oraz remont dachu nad t<t sal<t. 

5.Wymieniane S<tpoziomy instalacji wody 
zimnej i cieplej w budynkach C-1, C-2 i C-4. 

6.Wymieniana jest instalacja kanalizacji 
sanitamej budynku G-7, w kt6rego piwni
cach montowane S<t te:i: pompy odwodnie
niowe. 

7.Wykonywana jest kanalizacja deszczo
wa zabezpieczenia przeciwwilgociowego 
i instalacji uziemiaj<tcej budynk6w D i E w 
Filii Walbrzyskiej . 

Ogloszono przetargi na modemizacj(( in
stalacji wodno-kanalizacyjnej w budynku 
C-7, wymian(( stolarki okiennej w sali nr 301 
budynku A-1 oraz w Przychodni Zdrowia 
w DS T-19. Ponadto ogloszono konkurs ar
chitektoniczny na koncepcj(( budynku dla 
Wydzial6w Mechanicznego oraz Informa
tyki i Zarz<tdzania. Obiekt ten powstanie na 
miejscu obecnego budynku B-4. 

LW6W 
NA STARYCH POCZT6WKACH 

W dniach 15-19 listopada na antresoli w 
Gmachu Gl6wnym byla czynna wystawa 
,Lw6w na starych poczt6wkach". Zaprezen
towana kolekcja, kt6ra pochodzi ze zbior6w 
Zdzislawa Piwki - wiceprezesa Wroclaw
skiego Towarzystwa Milosnik6w Lwowa i 
Kres6w Wschodnich, skladala si(( z okolo 
200 poczt6wek rozmieszczonych na osmiu 
planszach. Najstarsze pochodz<t z czas6w 
austriackich, inne z okresu mi((dzywojenne
go, a S<t nawet egzemplarze z czas6w nie
mieckiej okupacji miasta w czasach hitle
rowskich. 

Na poczt6wkach widac zabytkowe budyn
ki Lwowa, pomniki i parki. 

Wystawa stanowila jakby historyczne tlo 
do rozwijaj<tcych si(( kontakt6w naukowych 
Wrodawia i Lwowa, kt6rych wyrazem byla 
uroczystosc nadania tytulu doktora honoris 
causa profesorowi Jurijowi Rudawskiemu, 
Rektorowi Politechniki Lwowskiej . 

DNIIRLANDII 

Komitet Lokalny AIESEC PWr zorgani
zowal w dniach 13 -14 grudnia imprez(( 
maj<tC<t zaprezentowac kultur((, historiC( i 
ostatnio zachodz<tce przemiany gospodarcze 
zielonej wyspy. Do wsp6lpracy wl<tczyli si(( 
m.in. wykladowcy Uniwersytetu w Galway 
i Uniwersytetu Wroclawskiego oraz irlandz
cy studenci. 

Na program Dni Irlandii skladaj<t si(( wy
klady, seminaria, projekcje film6w oraz 
,warsztaty taneczne" prowadzone przez 
czlonk6w Towarzystwa Polsko-Irlandzkiego. 
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Ill POSIEDZENIE SENATU 
(18.11.1999 r.) 

§ 

JM Rektor Andrzej Mulak na wstf(_pie 
zaproponowal, by uzupelnic program obrad 
o informacje na temat stanu bie:lllcego przy
gotowan budzetu ucze1ni i o spraw(t podpi
sania umowy z Uniwersytetem w Michigan. 
Propozycja zostala przyj(tta. 

• Senat wyrazil zgod(t na mianowanie 
prof. dr hab. inz. Jerzego Zwozdziaka na 
stanowisko profesora zwyczajnego. 

• Poparto wnioski Rad Wydzial6w o mia
nowanie na stanowisko profesora nadzwy
czajnego: dr hab. inz. arch. Wandy Ko
nonowicz (Wydz. Architektury), prof. dr 
hab. Krzysztofa R. Mazurskiego (Wydz. 
Architektury), dr hab. inz. Andrzeja Pra
lata (Wydz. Elektroniki), dr hab. inz. Gra
zyny Mulak (WPPT), dr hab. inz. Haliny 
Podbielskiej (WPPT), dr hab. inz. Henry
ka Kasprzaka (WPPT). • Wyrazono zgod(t 
na ponowne mianowanie prof. dr hab. 
Adama Skopca na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego (Wydz. Elektryczny). 

• Prorektor ds. dydaktyki prof. Jerzy 
Swhttek przedstawil poprawki autorskie do 
dokumentu okreslajllcego zasady rekrutacji 
na studia na PWr w roku akademickim 2000/ 
2001. Zaproponowal: 

- by na uzupelniajllce studia magisterskie 
mogli bye przyjmowani Iicencjaci nie tylko 
studi6w technicznych, 

- zastllPienie w punkcie dotyczllcym za
sad punktacji na studia magisterskie i inzy
nierskie oceny miemej ocenll dopuszczajll
C!L 

- rezygnacj(t z do1iczania dodatkowych 
punkt6w za ukonczenie klasy z rozszerzo
nym j(tzykiem obcym, 

- aby uwzgl(tdnic w kryteriach kwalifika
cyjnych Wydzialu Informatyki i Zarzltdza
nia, ze kandydaci, kt6rzy Slt poddawani re
krutacji na podstawie konkursu swiadectw 
i majltCY t(t samllliczb(t punkt6w, Sll uszere
gowani wg dodatkowego kryterium. 

Prof. J.Biernat przedstawil poparcie Ko
misji ds. Dydaktyki dla proponowanego sys
temu rekrutacji. Prof. R.Grz:tslewicz zglo
sil poprawk(t, by kandydaci, kt6rzy ukon
czyli Studium Talent z ocenll co najmniej 
dobr!l, byli przyjmowani na dowo1ny kieru
nek WPPT poza przyj(ttll procedurl\. Senat 
zatwierdzil system rekrutacji wraz ze zglo
szonymi poprawkami. 

o Prof. J.Swi:ttek om6wil warunki przyj
mowania na studia na PWr 1aureat6w i fi
nalist6w olimpiad przedmiotowych. Raz na 
trzy lata nastf(puje modyfikacja tych zasad. 
Pojawily si(t dwie nowe olimpiady, kt6re 

E N 
nalezy uwzgl(tdnic . Po zapoznaniu si(t z 
przedstawionll przez prof. J.Biernata opi
nillKomisji ds. Dydaktyki popierajllq utrzy
manie dotychczasowych zasad, czlonkowie 
Senatu wyrazili zgod(t na propozycj(t pro
rektora J.Swilttka. 

o Dziekan dr hab. Elzbieta Trocka-Lesz
czynska, prof. przedstawila wniosek Rady 
Wydzialu Architektury o zachowanie do
tychczasowego statusu Katedry Rysunku, 
Malarstwa i Rzezby na okres jednego roku. 
W ci~u roku akademickiego 1999/2000 
istnieje moziiWOSC polltCZenia katedry Z 
Zakladem Rysunku, Malarstwa i Rzezby 
Instytutu 1-12, co zapewni spelnienie wy
mogu statutowego (wzrosnie liczba samo
dzielnych pracownik6w). Jesli ten plan nie 
zostanie zrealizowany, przewiduje si(t prze
ksztalcenie tej katedry w zaklad wydzialo
wy. Wniosek zosta{ zaakceptowany. 

o Rektor prof. A.Mulak poinformowal, 
ze uczelnia nasza otrzymala uzupelnienie 
dotacj i na dzialalnosc dydaktycznll w 1999 
roku z rezerwy MEN przeznaczonej do po
dzial6w pozaalgorytmicznych. Prorektor 
ds.nauki prof. Jerzy Zdanowski zrefero
wal zasady podzialu tych srodk6w. z otrzy
manej kwoty 2798,8 tys. zl przeznaczono 
I 0% na rezerw(t Rektora, zas 90% dla wy
dzial6w. Rektor postanowil dofinansowac 
wydzialy, kt6re nie otrzymaly dodatkowych 
pieni(tdzy poza dotacjll pierwotnlt. Cztery 
wydzialy byly ju:l wspierane z rezerwy Rek
tora. Wydzial Architektury otrzymal okolo 
7% dotacji pierwotnej, a Wydzialy: ln:lynie
rii Srodowiska, Informatyki i Zarzlldzania 
oraz Mechaniczny - po 10-13%. Te 4 wy
dzialy nie otrzymajll dodatkowych srodk6w 
przyznanych przez MEN. Poniewazjednak 
Wydzial Architektury skorzystal z nieco 
mniejszej dotacji dodatkowej, Rektor prze
widuje w razie koniecznosci pokrycie cz(t
sci deficytu tego wydzialu z 10% rezerwy 
Rektora. Prof. J.Zdanowski stwierdzil, ze 
, Algorytm, kt6ry zastosowalismy ( ... ) do
prowadzil do pewnych anomalii . Od poczllt
ku widoczne bylo, ze wydzialy znalazly si(t 
w bardzo zr6znicowanej sytuacji. Cz(tSC 
wydzial6w musiala poswi(tcic na place ca
losc badan wlasnych i 75% srodk6w na ba
dania statutowe. Niekt6re wydzialy znala
zly si(t w nieco lepszej sytuacji, a jeden wy
dzial znalazl si(t w sytuacji komfortowej, 
bowiem musial poswi(tcic tylko 20% badan 
statutowych na rezerwacje placowe. To byl 
Wydzial PPT. Ten wydzial, jesli chodzi o 
pozycj(t zawodowll pracownik6w, o doro
bek naukowy, o dorobek dydaktyczny nie 
wyr6Znial si(t w jakis szczeg6lny spos6b, nie 
byl tak duzo lepszy od innych wydzial6w, 
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nie byl na tyle lepszy np. od Wydzialu Che
micznego, Elektroniki, Mechanicznego i 
wszystkich pozostalych wydzial6w, by zro
zumiale bylo, ze w jakis spos6b dzi(tki al
gorytmowi, dzi(tki na przyklad wielkiej licz
bie pracownik6w z wysokimi kwalifikacja
mi, wielkiej liczbie student6w itd. znalazl 
si(t w tak komfortowej sytuacji . Nie pozo
stalo mi wobec tego nic inn ego, jak przeko
nywac Kolegium Rektorskie, ( ... ), ze jednak 
ten algorytm nie jest dobry i b(tdziemy w tej 
dyskusji budzetowej musieli gl(tboko nad 
tym si(t zastanowic ( ... ). Wobec czego uzna
lismy, ze wsr6d tych 11 wydzial6w WPPT 
jest w najlepszej sytuacji, ze wynika to z 
algorytmu, a nie bardzo daleko posuni(ttych 
OSZCZ(tdnosci . Na wydziaJe OSZCZ(tdnOSCi te 
byly (koszty dziekanatu mniejsze niz w wie
lu innych wydzialach), ale te r6znice powin
ny no, ja wiem, o 200 tys. poprawic sytu
acj(t wydzialu - poprawily znacznie bar
dziej , nie musial wydzial blokowac srodk6w 
na nauk(t. W rezultacie wi(tc WPPT tak:le 
zostal wylltczony z podzialu dodatkowej 
dotacji." (zacytowany fragment wypowie
dzi prof. J.Zdanowskiego - in extenso -
opracowany przez mgr H.Luszczkiewicz) 
Dziewi(tcdziesillt procent dodatkowych 
srodk6w przekazanych przez MEN zostanie 
podzielone w spos6b algorytmiczny. To uzu
pelnienie zwi(tksza o okolo 5% dotacj(tprzy
znanll uprzednio kazdemu z wydzial6w. W 
rezultacie mozna przewidywac, ze wydzia
ly nie powinny miec problemu z zamkni(t
ciem tegorocznego bud:letu. Przyznana re
zerwa powinna sluzyc zalataniu luki bud:le
towej i ewentualnemu przesuni(tciu CZ(tsci 
tych srodk6w na rok nastf(_pny. 

• Prof. J.Zdanowski przedstawil takze 
wst(tpny projekt podzialu przewidywanej 
dotacji na dzialalnosc dydaktycznll na rok 
2000. Tabel(t opracowano na podstawie opu
blikowanych projekt6w budzetu panstwa. 
Nie uwzgl(tdniono dodatkowej dotacji do 
roku biezllcego. Przewiduje si(t wzrost wy
datk6w m.in. na dzialalnosc kulturalnll i 
spolecznll student6w. Natomiast planowa
ne jest zrnniejszenie srodk6w na remonty. 
Wladze PWr zastanawiajll si(t takZe nad ce
lowoscill wykupu ulg kolejowych dla pra
cownik6w. 

Powyzsze dane przedstawiono, by dac 
czlonkom Senatu czas do zastanowienia 
przed dyskusjll na temat przyszlorocznego 
bud:letu. Kwestura rna przygotowac dodat
kowe dane dotyczllce potrzeb naszej uczel
ni. 

Dziekan prof. R.Grz:tslewicz poczul si(t 
ura:lony wypowiedzilt prorektora oceniajll

Dolwfu:zenie na stronie 6 
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Cll WPPT. Stwierdzil, ze jako jeden z nielicznych przewidywal obec
ny kryzys i podjl!l odpowiednie kroki. Wydzial ten powstal, by bye 
trzonem PWr, a studenci Sl! tu ksztalceni w spos6b elitamy. Podkre
slil duzl! ilose publikacji i ich wysokll rangt;.. Za najistotniejszll 
dzialalnose uczelni uznal badania naukowe, na kt6rych nie mozna 
oszczt;.dzae, by nie obnizye jej poziomu. W obronie tego wydzialu 
wysll!Pili r6wniez prof. J.Misiewicz i prof. L.Jacak. 

Prof. J.Koch wyrazil opinit;., ze ocena wydzial6w przeprowadzona 
przez prof. J.Zdanowskiego nie jest pelna, gdyz nie uwzglt;.dnia 
dzialalnosci badawczej. Poruszyl tez sprawt;. stosowanego algoryt
mu, kt6ry nie uwzglt;.dnia wszystkich element6w. Rektor A.Mu
Iak przypomnial, ze byly juz nieudane pr6by zmiany algorytmu. 
Rezerwa Rektora pozwala interweniowae w przypadkach, kt6re nie 
Sl! uwzglt;.dniane w algorytmie. Wladze uczelni zajmujll sit;. plano
waniem podzialu dotacji MEN, poniewaz srodki na dzialalnose sta
tutowll dzieli KBN. Prof. J.Zdanowski zwr6cil uwagt;. na nizsze 
place i wyzszll dyscyplint;. pracy pracownik6w administracji cen
tralnej w por6wnaniu z pracownikami instytut6w. 

Prof. J.Biernat zauwazyl, ze nalezaloby rozszerzye zajt;.cia zjt;.
zyk6w obcych. Odni6sl sit;. takZe do propozycji rezygnacji ulg ko
lejowych i stwierdzil, ze powinno sit;. obliczye ich oplacalnose. Dr 
M.Michalewska zaapelowala o wykupienie ulg, poniewaz korzy
stajl! z nich wszyscy pracownicy PWr, a zwlaszcza ci, kt6rzy do
jezdzajl! do pracy poci1tgiem. 

Prof.T.Luty uznal, ze dyskusjt;. o budzecie szkoly nalezy upo
rzl!dkowae poprzez pract;. w komisjach i ustalie priorytety uczelni. 
Prorektor J.Zdanowski stwierdzil, ze przedstawione propozycje, 
to pierwszy krok do takiej dyskusji. Naleiy policzye efektywnose 

S.P 
ZDZISLAW 

LUBICZ-0JRZYNSKI 

w dniu 25 wrzesnia 1999 
roku w wieku 76 lat zmarl 
Zdzislaw Lubicz-Ojrzynski . 
Zwi<tzany z nasz<t Politech 
k<tjuz od I at szesedziesi<ttY 
kiedy to wsp6lpracowa e 
profesorem Dobr 
Strozeckim nad m 

Studium Jt;.zyk6w Obcych, SWFiS. Trzeba zastanowie sit;. nad opla
calnoscill filii . Prof.J.Swilltek uznal za istotny problem istnienia 
uczelni w regionie. 

Powr6cono do sprawy stosowanego algorytmu. Prof. K.Bartoszew
ski wyrazil opinit;., ze nalezy go ponownie przedyskutowae i zmienie . 
Na pierwszym miejscu powinno bye stawiane dobro uczelni, a potem 
wydzialu. Dr J.Gorniak poddal w Wl!tpliwose mozliwose znalezienia 
takiego algorytrnu, kt6ry by wszystkich zadowolil. 

• Senat poparl podpisanie umowy o wsp6lpracy pomit;.dzy PWr a 
University of Michigan. 

• Prorektor L.Jankowski poinforrnowal o wyrazeniu zgody na 
rozprowadzanie na terenie PWr cegielek na pomnik ofiar Katynia i 
prosil o zawiadomienie szerokich gremi6w o tej sprawie. 

• Prof. T.Luty wystt;.pujllc w imieniu Senackiej Komisji ds. Sta
nu Finansowego i Strategii Rozwoju Uczelni ad hoc, zwr6cil uwa
gt;. czlonk6w na przedstawiony im protok6l z posiedzenia tej komi
sji. Skierowal prosbt;. do wladz uczelni o wystl!Pienie do ekspert6w 
o zbadanie stanu finansowego uczelni . Komisja ad hoc uwaza, ze 
powinno sit;. dyskutowae w komisjach senackich przedstawione 
propozycje finansowe. JM Rektor A.Mulak wyrazil zgodt;.. 

• Prorektor ds. Studenckich prof. L.Komorowski poinformo
wal o wyborze Samorz<tdu Studenckiego i podal jego sklad. 

• Wymieniono pogl<tdy na temat celowosci stosowania sit;. do za
lecanego przez Radt;. Gl6wn<t wsp61czynnika (stosunek liczby pro
fesor6w ndzw. do liczby profesor6w tytulamych), branego pod 
uwagt;. przy nominacjach na stanowiska profesor6w nadzwyczaj 
nych. 

Nastt;.pne posiedzenie Senatu odbt;.dzie sit;. 16 grudnia o godz.14.00. 
(hw) 

wyksztalcenia, na swojej macierzystej uczelni zajmowal sit;. pro
ii. Ze specjalistami z dziedziny budowy 

etod<t rejestracji drgan konstrukcji . Z 
o ie opatentowal urz<tdzenie do po

f~z<!nllah!lllfl'ef:IM:li(~en pow i etrza. 
rNIPI,..., lllffi!'i.Y •~"'..E.~~u Lwowa i Kres6w Poludniowo-

11liJi!Y~~~a;~~opracowania znakomitej pod wzglt;.
rlJ lekcji o Cmentarzu Lyczakowskim, 

I wiele os6b. Politechnika Wroclawska po
o marzenia. Najpierw prof. Andrzej Wisz

omitet Honorowy i Obywatelski pod prze
ektora Politechniki Wroclawskiej prof. Jana 

\~['N:i~lf\1F~~~~~~~~iL!' micjatywt;., kt6ra 11 listopada 1988 zaowocowa-

namicznym. !~~~~~;~~~~~~m~ proch6w z cmentarza Orl<tt Lwowskich i wmuro-nak pamit;.tamy Go z dzialalnosci i wsp61pr amienia wt;.gielnego na cmentarzu Parafii Sw. Rodzi-
Budowy Pomnika Orl<tt Lwowskich. Kolejn a t;.polnie. Poswit;.cenie pomnika nastl!Pilo 11 listopada 
nit;.cia pomnika na cmentarzu Parafii Swi roku. Druzyna harcerska ,Lw6w" przyjt;.la zobowictza-
Wroclawiu mint;.la 11 Iistopada. Jego zaanga nie o opiece nad pomnikiem. 
zacjt;. tego zamierzenia nie powinno bye zapo Zdzislaw Lubicz-Ojrzynski byl ,czlowiekiem w drodze". Nie 
niej drodze Zdzislawa Lubicza-Ojrzynskie ustawal w dzialaniu. W dniu 25 wrzesnia, juz bardzo chory, 
Grabiszyilskim towarzyszylo mu liczne grono rzyjaci6l z na- spieszyl sit;., aby udokumentowae odslonit;.cie Pomnika Ofiar 
szej Uczelni. Zachowamy Go we wdzit;.cznej pamit;.ci . Ludob6jstwa,jaki postawiono przy Bulwarze Xawerego Duni-

Prof. Jan Kmita kowskiego we Wroclawiu. Nie zd<tzyl. 

Niewielu sposr6d znaj<tcych Zdzislawa Lubicza-Ojrzynskie
go orientowalo sit;. we wszechstronnosci jego wiedzy. Lekarz z 

Pozostanie w naszej pamit;.ci jako Czlowiek umiej<tcy sluzye 
innym, zdolny wytyczae i realizowae szlachetne cele. 

Antoni Tarczewski 
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nie wy:i:sza ni:i: liczba :i:yj<~.cych profesor6w. 
Dwie trzecie student6w placi czesne, inni ponosz<~.r6wnie:i: kosz

ty ksztalcenia. Niekt6re uczelnie publiczne a:i: polowe( swego bu
d:i:etu uzyskuj'l. dzie(ki platnej dydaktyce. Edukacja mo:i:e wie(c bye 
biznesem, ale cze(sto schodzi wtedy do poziomu niedopuszczalnie 
niskiego. 

Osobny problem stanowi pomoc materialna dla student6w. Mimo 
ich rosn<~.cej liczby pula srodk6w nie zmienia siC(. Swiadczenia obej
muj'l. tylko student6w uczelni panstwowych, co nale:i:y ocenie jako 
niekonstytucyjne. 

Jednoczesnie znacz<~.cajest Iiczba pracownik6w naukowych, kt6-
rzy pracuj'l. na kilku etatach. Dzieje siC( tak r6wnie:i: na uczelniach 
publicznych. Potrzebny jest system prawny, kt6ry usun<~.lby wady 
istniej<~.cego systemu, ale zar6wno konserwatyzm, indywidualizm, 
jak i r6:i:ne interesy srodowisk akademickich stoj<~. temu na prze
szkodzie. St<~.d ju:i: si6dma wersja ustawy nie mo:i:e znaleze popar
cia. Wkr6tce powstanie 6sma, kt6ra rna szanse( na zlo:i:enie do Iaski 
marszalkowskiej. Zapewne nie obejdzie siC( bez werdyktu Trybuna
lu Konstytucyjnego, kt6ry na wniosek wroclawskiego studenta okre
sli wreszcie, kt6re rozwi<~.zania S<\. zgodne z konstytucj<~.. 

Obecna wersja projektu ustawy ograniczyla ilose punkt6w spor
nych . Wycofano siC( ze zmian regulacji o stopniach i tytule. Zacho
wano ilosciowe, a nie jakosciowe kryteria oceny dorobku. Grozi 
to, :i:e kariera be(dzie nagrod<~.za zaslugi, a nie za potencjal tw6rczy. 

Finansowanie szkolnictwa wy:i:szego ostatnio nie pogarsza siC(. 
Przeznaczany na ten eel procent produktu krajowego brutto jest w 
przybli:i:eniu staly, zas naklady na inwestycje maj'l. wzrosn<~.e 2,5-
krotnie. Poza tym trudno liczye na skokowe zmiany, trzeba poszu
kiwae innych :lr6del finansowania: srodk6w lokalnych, inwestycji 
firm zagranicznych itp. 

Warto brae te:i: pod uwage( zmiany strukturalne. Dobrym wzorem 
dla niewielkich osrodk6w jest Uniwersytet Warminsko-Mazurski , 
kt6ry obejmuje wydzialy ,od teologii do technologii". Du:i:e osrod
ki mog'l. oczywiscie pozwolie sobie na uczelnie o okreslonym pro
filu - byle nie byl okreslony zbyt w<~.sko . Bowiem ,niewidzialna 
re(ka rynku" nie jest wystarczaj<~.cym czynnikiem reguluj<~.cym, gdy 
w gre( wchodzi ewaluacja i akredytacja. 

Mimo omawianych wynaturzen polskie szkolnictwo wy:i:sze rna 
- zdaniem ministra - dobre rokowania dzie(ki powszechnemu pe(
dowi do nauki. 
Kolejn<~. uroczystosci'l. byl doktorat honoris causa prof. Jurija 

Rudawskiego z Politechniki Lwowskiej. (Przedstawilismy jego 
sylwetke(ju:i: w poprzednim numerze) . Po prezentacjijego dorobku 
przez prof. Ryszarda Grz<~.slewicza prof. J erzy Czerwonko odczytal 
lacinski tekst nadania godnosci akademickiej. 

Wyst'l.Pienie prof. Andrzeja Wiszniewskiego, kt6ry niedawno 
zostal doktorem h.c. Politechniki Lwowskiej, podkreslilo silne wie(zi 
mie(dzy obydwoma uczelniami. Wyrazil on nadzieje(, :i:e kontakty 
naukowe S<\. swietn<\. plaszczyzn<\. do budowania ,wsp6Jnego euro
pejskiego domu". Nowy doktor h.c. PWr rna zdolnose rozumienia 
tych problem6w: pie(e I at temu podtrzymal inicjatywe( zrodzon<~.przy 
okazji obchod6w 150-Iecia Politechniki Lwowskiej i przybyl na 
50-Iecie Politechniki Wroclawskiej. Minister nauki :i:yczyl owoc
nego rozwoju obu uczelniom i ich krajom. 

Do gratulacji przyl<~.czyl siC( tei: min. Handke. Podkreslil, i:e z prof. 
Rudawskim l<~.czy go pokrewna tematyka badawcza .. 

Prorektor ds. Nauki prof. Jerzy Zdanowski odczytal okoliczno
sciowe adresy: od ambasadora Ukrainy D.Pawlyczki i od Z. Ku
rawskiego z Konsulatu Generalnego Ukrainy w Krakowie. 
Odpowiadaj<~.c na :i:yczenia prof. Rudawski podkreslil wzrusze

nie,jakiego doznal na wiese o nadaniu mu tytulu, ale tei: zrozumie-

List 
Prezesa Rady Ministr6w 
Rzeczypospolitej Polskiej 
Jerzego Buzka 

do JM Magnificencji Rektora PWr 
prof. Andrzeja Mulaka 
z okazji Swie(ta Uczelni 

Magnificencjo, 
Szanowny Panie Rektorze, 

serdecznie dzie(kuje( za pamie(e i che(e goszczenia mnie na uro
czystosci Swie(ta Politechniki Wrodawskiej oraz uroczystej pro
mocji doktora honoris causa Profesora Jurija Rudawskiego. 

Szczerze i:aluje(, :i:e nie jest mi dane osobiscie uczestniczye w 
tak donioslym dla Uczelni wydarzeniu. Nie pozwala mi bowiem 
nato szczelnie wypelniony harmonogram zaje(e panstwowych. 

Licz<~.c na wyrozumialose Magnificencji i Senatu Uczelni, t<~. 

zatem drog'l. pragne( serdecznie pozdrowie organizator6w i go
sci uroczystosci. 

Ogromnie jestem rad, :i:e w tak godny spos6b uhonorowane 
zostaly znamienite zaslugi wybitnego uczonego, Rektora Poli
techniki Lwowskiej Pana Profesora Jurija Rudawskiego. Wyra
i:aj<~.c sw6j gle(boki szacunek dla dokonan naukowych i dydak
tycznych,jak r6wnie:i: niestrudzonej dzialalnosci na rzecz wsp6l
pracy polskich i ukrainskich uczelni, pragne( :i:yczye Panu Profe
sorowi dalszych sukces6w na niwie naukowej oraz dobrego zdro
wia i szcze(scia osobistego. Ufam, i:e przyznany tytul doktora 
honoris causa Politechniki Wroclawskiej be(dzie dla Pana Profe
sora uhonorowaniem nie tylko wspanialych osi'l.gnie(e nauko
wych, ale r6wniei: wieloletnich, bliskich i serdecznych kontak
t6w z polskimi uczelniami . 

Z okazji Swie(ta Politechniki Wroclawskiej prosze( Magnifi
cencje(, Senat Uczelni oraz Dostojne Grono Profesorskie o przy
je(cie plyn<~.cych z gle(bi serca :i:yczen dalszych sukces6w w pracy 
naukowej i dydaktycznej oraz wszelkiej pomyslnosci osobistej . 

Ciesze( siC(, i:e Uczelnia z takim powodzeniem podtrzymuje jak
i:e pie(kne tradycje akademickie Wrodawia. Wielk'l. Wasz'l. za
slugq, Szanowni Pans two, jest to, i:e kontynuuj<~.c dzielo swoich 
poprzednik6w, codzienn<~. prac'l. tworzycie kolejne, chlubne kar
ty historii Politechniki Wroclawskiej. Serdecznie za to dzi((kuje(. 

Jeszcze raz przepraszaj<~.c za sprawiony zaw6d, przesylam wy
razy szacunku i szczerej sympatii. 

Warszawa, 11.11.1999 r. 

JerzyBuzek 
Premier Rady Minis trow 
Rzeczpospolitej Polskiej 

7 

nie dla spoleczno-politycznego aspektu tego wydarzenia. Wyrazil 
przekonanie o potrzebie wsp6lpracy. Tradycje Lwowa - miasta funk
cjonuj<~.cego w oparciu o prawo magdeburskim - byly zawsze bo
gate i r6:i:norodne, ,a struktura amorficzna jest stabilniejsza nii: struk
tury krystaliczne". 

Dzisiaj PU Politechnika Lwowska wl<~.czyla siC( r6wniei: w Iiczne 
dzialania slui:<~.ce rozwojowi naukowemu i gospodarczemu kraju. 

,Mialem zaszczyt zaprzyja:lnie siC( ze znanym humanist<~. profe
sorem Wiszniewskim. Ciesze( siC(, i:e prof. Mulak to kontynuuje. 
Dla tego celu warto :i:ye i pracowae."- zakonczyl swe przem6wie
nie rektor Politechniki Lwowskiej. 

Dokoriczenie na stronie 8 
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Medale PWr otrzymali w tym roku prof. Zdzislaw Samsonowicz 
i prof. Stefan Jasieilko. 

Wr({czono tez odznaczenia, medale komisji Edukacji Narodowej 
i Zlote Odznaki PWr. 

Opraw({ muzycznct uroczystosci stanowily wyst({Py ch6ru kame
ralnego , Consonanza" i kwartetu smyczkowego ,Continuo". 

0 godzinie 15 odbyla si({ uroczystosc odsloni\!cia tablicy upa
mi({tniaj<tcej krakowskich profesor6w wi({zionych we Wroclawiu 
w Iistopadzie 1939 roku. Tab1ica na wi({ziennym murze przypomi
na i przestrzega przed uspokajaniem si({, ze takie wydarzenia to 
definitywna przeszlosc. Jak zauwazyl min. Handke, jeszcze nie
dawno za tym murem byli wi({zieni przedstawicie1e wroclawskiej 
inteligencji, a wsr6d nich - dzisiejszy minister nauki . 

0 Josie naukowc6w, kt6rzy znalezli si({ w ob1iczu przemocy m6-
wil r6wniez prezes krakowskiego stowarzyszenia Ne cedat Acade
mia prof. Andrzej Malecki. Rozwazal w swym przem6wieniu ,czym 
jest Honor Uczonego, za kt6ry zgin({li Stanislaw Estreicher, Jerzy 
Smolenski, Kazimierz Kostanecki, Antoni Hoborski, czy - naj
okrutniej zamordowany - Wiktor Ormicki?" 

Glos zabrali tez prorektor Uniwersytetu Jagiellonskiego prof. 
Wojciech Francisz i rektor Uniwersytetu Wroclawskiego prof. Ro
muald Gelles. 

Poswi({cenia tablicy dokonal kardynal H.Gulbinowicz, odslonili 
j<t obaj ministrowie, a zebrani zlozyli pod murem wi({ziennym kwiaty 
i znicze. 

Laureaci Nagrody JM Rektora 
za dzialalnosc studenckq 
Nagrody I stopnia 

1. Basiaga Mariusz (Wydz. Architektury) 
2. Baran Aneta (Filia Walbrzych) 
3. Burzala Tomasz (Wydz. Chemiczny) 
4. Cieslik Fabian (Wydz. In:lynierii Srodowiska, Ch6r Akademicki) 
5. Drwi({ga Damian (Wydz. Budownictwa Lctdowego i Wodnego) 
6. Kociemba Daniel (Wydz. Elektryczny) 
7. Koltuniuk Tomasz (Wydz. Mechaniczny) 
8. Kowalczyk Jaroslaw (Wydz. Mechaniczno-Energetyczny) 

9. Lewandowski Marcin (Wydz. Elektroniki, TV Styk) 
I 0. Maj Krzysztof (Wydz. Elektroniki, NZS) 
11 . Marszalek Marek (Wydz. PPT) 
12. Opilowski Pawel (Wydz. G6miczy) 
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13. Schirmeisen Arkadiusz (Wydz. Inzynierii Srodowiska) 
14. Sitek Tomasz (Wydz. Elektroniki) 
15 . Stawarska Zaneta (Wydz. Informatyki i Zarzctdzarua) 
16. Stefanczyk Andrzej (Filia Legnica) 
17. Surazynski Pawel (Filia Jelenia G6ra) 
18. Wlochowicz Szymon (Wydz. Informatyki i ZafZ'ldzania, AIESEC) 
19. Wojsznis Przemyslaw (Wydz.Architektury, AZS) 

Nagrody II stopnia 

1. Bober Pawel (Wydz. Architektury) 
2. Ciechanowski Bartlomiej (Wydz. Chemiczny, AZS) 
3. Czarnecki Andrzej (Wydz. Informatyki i Zarz<tdzania) 
4. Dlugosz Marek (Wydz. Elektroniki, DS T-4) 
5. Filar Dariusz (Wydz. Elektryczny) 
6. Girulski Jaroslaw (Wydz. Mechaniczny, AZS) 
7. Kielebaj Dorota (Wydz. G6miczy) 
8. Koltuniuk Franciszek (Wydz. Elektroniki, NZS) 
9. Lojczuk Emil (Wydz. Mechaniczno-Energetyczny) 
10. Lyszkiewicz Jaroslaw (Wydz. Elektroniki, NZS) 
11. Majerski Piotr (Wydz.Budownictwa L<tdowego i Wodnego) 
12. Makowski Marcin (Wydz. Elektryczny, DS T-15) 
13 . Mikoda Bogdan (Wydz. PPT) 
14. Musz Andrzej (Wydz. E1ektroniki) 
15. Orzechowska Joanna (Wydz. Informatyki i ZaTZ<ldzania, DS T -19) 
16. Paraskiewas Andreas (Filia Walbrzych) 
17. Pr6ba Piotr (Filia Legnica) 
18. Przybylek Jacek (Wydz. ln:lynierii Srodowiska, AZS) 
19. Przystasz Katarzyna (Wydz. Elektroniki , DS T -19) 
20. Putiatynski Marcin (Wydz. Elektryczny, DS T -17) 
21 . Rowinski Adam (Wydz. Elektryczny) 
22 . Ruminski Maciej (Wydz. Elektroniki, TV Styk) 
23. Rzeszutek Grzegorz (Wydz. Elektroniki, AZS) 
24. Sadowski Bartosz (Wydz. Mechaniczny, SpAF) 
25. Sadowski Kajetan (Wydz. Architektury, K.N.) 
26. Smejda Rafal (Wydz. Mechaniczno-Energetyczny, DS T-6) 
27. Staszczak Lidia (Wydz. PPT) 
28. Szwagrzyk Mariusz (Wydz. Elektroniki, NZS) 
29. T((cza Ewa (Wydz. Mechaniczny) 0 
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0 fotelu prof. Dudka 
Tradycyjnie Kolegiurn Rektor6w Uczelni Wroclawia i Opola wrl(

cza 15 Iistopada, podczas swego otwartego posiedzenia, nagrodl( 
za integracjl( srodowiska akademickiego. Jak donosilismy, laure
atem zostal prof. J6zef Dudek, tw6rca salonu dyskusyjnego. 

Do Auli Leopoldynskiej UWr przybyli znamienici goscie, wsr6d 
kt6rych byli : minister Miroslaw Handke, marszalek Sejmiku Dol
nosletskiego Jan Waszkiewicz, wojewoda Witold Krochmal, wice
prezydent Wroclawia Andrzej Los, poslowie, poprzedni Rektor UWr 
Roman Duda, prorektorzy PWr, przedstawiciele innych szk6l wy
i:szych i instytucji wroclawskich. Najliczniejszet grupl( stanowili 
bywalcy salonu prof. J.Dudka tworzetcy elitl( naszego miasta. 

Przewodniczetcy Kolegium Rektor6w - Rektor UWr prof. Romu
ald Gelles przypomnial, i:e 15 listopada 1945 roku przeszedl do 
historii Wroclawiajako dzien pierwszych polskich wyklad6w. Na 
Politechnice zainaugurowal je prof. Kazimierz Idaszewski, a na 
Uniwersytecie - prof. Ludwik Hirszfeld. Dlatego uczelnie wroclaw
skie uznajet ten dzien za Swil(to Nauki. 

Prof. Andrzej Baborski, przedstawil sylwetkl( i wybitne osictgnil(
cia prof. J6zefa Dudka. Laureat urodzil sil( w 1939 r. w Zwonowi
cach k. Rybnika. Studiowal matematykl( na Uniwersytecie Wroclaw
skim, na kt6rym uzyskiwal kolejne stopnie naukowe. Obecnie jest 
profesorem nadzwyczajnym nauk matematycznych w Instytucie Ma
tematyki . Jego prace set cytowane jako przewodnie dla wielu kie
runk6w badan algebry. 

Tym razem jednak nie jego osictgnil(cia naukowe zostaly nagro
dzone. Prof. A.Baborski zauwai:yl, i:e ,w i:yciu wielu z nas poja
wia sil( szczypta szalenstwa, kt6ra kai:e nam robic rzeczy, kt6rych 
nikt od nas nie wymaga. Ludzie sketdinetd dobrze ustawieni zostajet 
rektorami , wspinajet sil( na niedostl(pne wierzcholki g6r, bijet rekor
dy Guinnessa. Setdzl(, i:e prof. Dudek mial taki moment, kiedy prze
staly mu wystarczac klony, zwlaszcza minimalne (laureat zajmuje 
sil( zawodowo m.in. zagadnieniami minimalnosci klon6w - przyp. 
red.), kiedy zbyt malet stala sil( przestrzen nad cialem Galois, kiedy 
poczul, i:e otaczajet go kraty i p6lkraty, ciasne staly sil( pierscienie, 
a do idealu daleko. I wtedy za.Swital mu pomysl, kt6ry moi:na opi
sac jl(zykiem algebry. 

Niech dana bl(dzie algebra D = (P.F) (na czesc laureata), kt6rej 
zbiorem podstawowym jest zbi6r foteli F o liczbie kardynalnej n, 
zas dzialania nad tet algebret set okreslone przez cictgl~ symetrycznet 
grupl( P przedstawien przeksztalcajetcych zbi6r F w siebie. Niech 
dalej dane bl(dzie cialo H zbior6w idempotentnych z F, zawartych 
w pewnej populacji generalnej, przy czym dla dowolnych zbior6w 
Hi, j, ich iloczyn bl(dzie niepusty. Niech wreszcie istnieje proces 
generacji nielosowej poszczeg61nych zbior6w H o stalym kroku 
czasowym. Zadaniemjest znalezc warunek stabilno5ci procesu ge
neracji, czyli wym6g, by dla kai:dego t byl zachowany warunek co 
najmniej idepotentnosci H i F. Rozwictzaniem tego zadania jest 
oczywiscie salon profesora Dudka." 

Salon stal sil( jui: przedmiotem zazdrosci mieszkanc6w innych 
miast. Tu nastl(puje ,integracja wszelkich srodowisk, wszystkich 
orientacji politycznych, wyznan, postaw i:yciowych ( ... ) dzil(ki temu, 
i:e jakkolwiek zbi6r uczestnik6w kai:dego Salonu jest dobierany 
przez prof. Dudka, to zachowany jest warunek nierozletcznosci zbio
r6w". Gospodarz odznacza sil( niezwyklct skromnosciet. Sam nigdy 
nie zabiera glosu i ,tylko dzwonek, rozpoczynajetcy dyskusjl(, jest 
swiadectwemjego czujnosci. ( ... ) Jego osobowosc,jako generatora 
plejady ciekawych gosci honorowych, zaangai:owanie w dob6r 
uczestnik6w jest nie do przecenienia." I pewnie dlatego pojawil sil( 
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pomysl sklonowania Profesora. 
Prof. A.Baborski zakonczyl swe wyst<tPienie slowami: ,Dzisiaj, 

z woli Kolegium Rektor6w ubi pars parva feci, podejmujemy malet 
interwencjl( w algebrl( Dudka. Polega ona na modyfikacji zbioru F 
poprzez powil(kszenie go o jeden. Niech ten dodatkowy element 
bl(dzie dla Pana Profesora zr6dlem satysfakcji, niech ZWil(kszy 
moi:liwosci Salonu, przyczyniajctc sil( do pornnoi:eniajego slawy." 

Laureat otrzymal nie tylko dyplom, bukiet kwiat6w, ale taki:e 
dodatkowy element do zbioru F - fotel, kt6ry prezentujemy na zdji(
CIU . 

Wojewoda Witold Krochmal wyrazil przekonanie, i:e jest to na
groda za integracjl( nie tylko srodowiska wroclawskiego, ale taki:e 
dolnosletskiego. 

Wyraznie wzruszony prof. J.Dudek, dzil(kujetc za wyr6i:nienie 
stwierdzil, i:e Salon to rodzina, jedna z najwil(kszych we Wrocla
wiu ijest z niej dumny. Nie tylko on mysli o tej Rodzinie, ale i ona 
o nim. Przekonal sil( o tym w czasie swej choroby, kiedy uczestnicy 
Salonu interesowali sil( stanem jego zdrowia, slui:yli mu pomoq. 
Mial dowody i:yczliwosci wielu os6b. Zmartwieniem Profesorajest 
jednak zbyt mala ilosc mlodziei:y wsr6d jego gosci . 

Laureat postawil pytanie: ,Czy nasz Uniwersytet jest takct rodzi
net?" Zauwai:yl, i:e ostatnie wybory przeczet temu. Sprawa powola
nia wydzialu teologii na tej uczelni podzielila srodowisko uiliwer
syteckie. Profesor Dudek rna jednak nadziejl(, i:e skoro w Salonie 
bywajet wyznawcy r6i:nych religii, na Uniwersytecie powstanet ka
tedry r6i:nych wyznan. 

Na koniec podzil(kowal wszystkim, kt6rzy pomogli mu w two
rzeniu salonu politycznego i wcieti: go wspierajet. Otrzymanet na
grodl( - fotel przeznacza dla gosci specjalnych. On sam nie zamie
rza w nim zasiadac. 

Uroczystosc uswietnil wyst'(P Zenskiego Ch6ru UWr pod dyrek
cjet Barbary Jakubczak-Zatey. 

Dzien Swil(ta Nauki Wroclawskiej zakonczyl sil( koncertem w 
Oratorium Marianum, w czasie kt6rego sluchacze mogli po raz 
pierwszy uslyszec brzmienie odrestaurowanych barokowych orga
n6w. Instrument ten powstal w 1718 roku i jest dzielem wloskiego 
organmistrza Adama Horacjusza Caspariniego. Pierwotnie znajdo
wal sil( w kosciele sw. Eli:biety i przetrwal do czas6w powojennych 
zachowujetc niezmienionct barwl( dZwil(ku i barokowy ksztalt. Do
piero po poi:arze kosciola w 1976 roku, ulegl dewastacji. 

W 1998 r., w wyniku wsp6lnych ustalen parafii kosciola sw. Eli:
biety i wladz Uniwersytetu Wroclawskiego, organy zostaly przeka
zane uczelni . Dzil(ki zabiegom konserwatorskim prowadzonym 
przez Richarda Jacoby' ego, dr Jana Macieja Zelbromskiego i mgr 
Maril( Kowalsket odzyskaly one sw6j pierwotny ksztalt i barwl( 
dZwil(ku. Znajdujct sil( teraz w Auli Muzycznej UWr. 

Kardynal Henryk Gulbinowicz poproszony o poswil(cenie instru
mentu zaproponowal, by byl to akt ekumeniczny, gdyi: kosci6l sw. 
Eli:biety byl niegdys parafiet ewangelickct. Dokonali go wil(c metro
pol ita wroclawski i biskup parafii ewangelicko-augsburskiej Ry
szard Bogusz. 

Barokowe utwory wykonane na organach przez Richarda Jaco
by' ego i Jana Tomasza Adamusa pozwolily sluchaczom w pelni 
ocenic ich moi:liwosci glosowe i barwl( dZwil(ku. 

W drugiej czl(sci koncertu wyst<tPila Dolnosletska Orkiestra Ba
rokowa, grajetca na historycznych instrumentach. Wykonala ona z 
udzialem solist6w: Marzeny Lubaszki, Ewy Wojtowicz, Jacka Wi
slockiego i Bartlomieja Misiudy kantatl( nr 188 J.S.Bacha. 

Odpowiedni dob6r repertuaru i wykonawc6w oraz wspaniala aku
styka Oratoriurn Marianum sprawily, i:e koncert nalei:y uznac za 
bardzo udany. (hw) 
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Z PRAC RADY 
SZJKOLNRCT'VVA 
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0 

\VYZSZEGO 
Refleksje z posiedzen plenarnych 

w dniach 25 listopada i 2 grudnia 1999 r. 

POZEGNANIA 

Ostatnie posiedzenie Rady Gl6wnej, wybranej na VI kadencj<;. 
1996/1999 r., odbylo sit( w dniu 25 listopada br. i przebiegalo w 
niecodziennej, trocht( melancholijnej atmosferze. Sposr6d 50 czlon
k6w Rady, zaledwie 13 os6b kontynuowae bt(dzie dalej pract( w 
skladzie tego gremiurn, podczas gdy pozos tali wr6c~t do swych co
dziennych obowi~tzk6w w macierzystych uczelniach. Jednych nur
towala Wit(C swiadomose, iz przez trzy koJejne )ata nada) bt(d!l bo
rykae sit( z nierozwi~tzalnymi problemami naszego szkolnictwa 
wyzszego, inni zdawali sobie sprawt(, ze konczy sit( pewien etap 
ich kariery zawodowej, a nie rozwi~tzane dot~td problemy rozwi~t
zywac b<;.d~tjuz ich koledzy. Nastr6j melancholii i pewnego przy
gnt(bienia pot«gowala dodatkowo troska o przyszle losy Rady Gl6w
nej w swietle ujawnionych ostatnio postulat6w, zgloszonych przez 
Konferencjt( Rektor6w Akademickich Szk6l Polskich (w skr. 
KRASP). 

Humory poprawily sit( nieco dopiero na spotkaniu zorganizowa
nym w apartamentach Ministra Edukacji Narodowej, na kt6rym to 
spotkaniu prof. Miroslaw Handke podzit(kowal czlonkom Rady 
Gl6wnej za dotychczasow~t pract( i wrt(czyl listy gratulacyjne ze 
stosownymi zal~tcznikami. Odr<;_bne podzi<;_kowania przekazal in
dywidualnie uczestnikom spotkania Przewodnicz~tcy Rady Gl6w
nej prof. Andrzej Pelczar. Spotkanie zakonczylo sit( wypit~t w po
spiechu )ampk~t wina i wszyscy pospieszyJi do swoich oboWiii.Z
k6w. Zegnaj~tc sit( czlonkowie Rady mieli swiadomose, iz nawi~tza
ne w okresie ostatnich 3 lat znajomosci, a niekiedy nawet przyjaz
nie, zostan~t poddane teraz surowej pr6bie czasu. 

MIF{DZY MLOTEM A KOWADLEM 

z dobrze poinformowanych :Zr6del wiadomo, ze premier Jerzy 
Buzek obiecal wniese opracowany przez MEN projekt ustawy ,pra
wo o szkolnictwie wyzszym" na forum Rady Ministr6w i nadae mu 
rangt( projektu rz~tdowego pod warunkiem poparcia tego projektu 
przez rektor6w szk6l wyzszych, a scislej m6wi~tc - przez KRASP. 
Rektorzy wzi<;_li sit( szparko do pracy i uchwalili swoje stanowisko 
formuluj~tc 22 uwagi og61ne oraz 54 uwagi szczeg6lowe do ka
dlubkowej wersji projektu ustawy, rozpowszechnianej przez MEN 
z dat~t 2 wrzesnia 1999 r. 

Z obszemej listy zlozonych przez rektor6w propozycji dwie do
tycz~t wzajemnych relacji mit(dzy KRASP i Rad~t Gl6wn~t. Pierw
sza z tych propozycji, a pi~tta w kolejnosci na zgloszonej liscie, 
zawiera nastt(puj~tce stwierdzenie: ,Zapewnienie wysokiego pozio
mu nauczania i badan naukowych w szkolach wyzszych jest jed
nym z podstawowych ce16w reformy systemu szkolnictwa wyzsze
go. Jego osi!lgni<;.ciu powinno slu:Zye przeksztalcenie Rady Gl6w
nej Szkolnictwa Wyzszego w Akademick~t Komisjt( Akredytacyjn~t 
(AKA) stanowi~tcll niezalezny organ spolecznosci akademickiej, 
okreslaj~tcy standardy edukacyjne oraz kontroluj~tcy ich przestrze
ganie". W drugiej z tych propozycji, a jedenastej w kolejnosci, 
stwierdza sit( natomiast, iz ,KRASP - jako reprezentacja instytu
cjonalna zrzeszonych uczelni - musi bye usytuowana w systemie 
jako decyduj~tcy partner dla odpowiednich organ6w panstwowych. 
Sprzyja temu upodmiotowienie prawne KRASP w projekcie usta
wy poprzez nadanie statusu ustawowego KRASP jako organu opi-

niodawczego i wnioskuj~tcego w zasadniczych sprawach szkolnic
twa wyzszego i nauki". Nie ulega zatem w~ttpliwosci, iz czlonko
wie KRASP uznaj~tc sit( za jedyn~t prawomocn~t reprezentacjt( sro
dowiska akademickiego, d~t:lll do przejt(cia dotychczasowych upraw
nien Rady Gl6wnej rezygnuj~tc jedynie z funkcji akredytacyjnych 
na rzecz Akademickiej Komisji Akredytacyjnej . Trawestuj~tc zna
ne przyslowie mozna wit(c przyr6wnae pomysl przeksztalcenia Rady 
Gl6wnej w Akademick~t Komisjt( Akredytacyjn~t do lyzki miodu 
maj~tcej oslodzie czlonkom Rady Gl6wnej serwowan~tprzez KRASP 
beczkt( dziegciu. Wszyscy zdaj~t sobie bowiem sprawt(, ze sklad 
AKA oraz spos6b jej wylaniania musi bye inny niz to rna miejsce w 
przypadku Rady Gl6wnej . 

Rada Gl6wna, na swym ostatnim posiedzeniu, ustosunkowala sit( 
zar6wno do projektu MEN jak i do postulat6w zgloszonych przez 
KRASP. W uchwalonym dokumencie, zatytulowanym: ,Stanowi
sko Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego z dnia 25 listopada 
1999 r. w sprawie podstawowych problem6w ustroju szkolnictwa 
wyzszego w Polsce" stwierdzono m.in. : ,Zasi«ganie opinii rekto
r6w w sprawach dotycz~tcych szkolnictwa wyzszego weszlo do prak
tyki dzialania rz~tdu i parlamentu od chwili zapocz~ttkowania prac 
nad ustaw~t o szkolnictwie wyzszym w 1990 r. Konferencje rekto
r6w maj~t mocn~tpozycjt( zar6wno w srodowisku jak i wobec wladz 
i dla wagi ich opinii instytucjonalizacja ustawowa nie jest potrzeb
na. Umocowanie ustawowe pozwoliloby jednak przyj~te, ze maj~tc 
nie tylko prawa, ale i obowi~tzki, KRASP jako element ukladu re
gulacyjnego (MEN, KRASP, Rada Gl6wna) systemu szk6l wy:lszych 
stanowie bt(dzie istotny czynnik r6wnowagi i rozwoju tego syste
mu". Zwr6cono jednak r6wnoczesnie uwagt( na charakter KRASP, 
kt6ra bt<d~tc w istocie elitamym zrzeszeniem pracodawc6w, nie do
stt(pnym dla rektor6w mniejszych uczelni, nie moze bye uwazana 
za organ przedstawicielski calego srodowiska akademickiego. 

Niezbywalnym obowi~tzkiem rektor6w szk6l wyzszych jest db a
lose o interesy uczelni kt6rymi kieruj~t i in teres tych uczelni przed
kladae musz~tponad interes calego szkolnictwa wyzszego. Zbyt sil
ne, ustawowe umocowanie KRASP w systemie szkolnictwa wy
zszego stwarzaloby wyrazne preferencje dla rozwi~tzan satysfak
cjonuj~tcych grupy szk6lliczniej reprezentowanych w tym organie, 
czt(sto wbrew interesom szkolnictwa jako calosci. Rada Gl6wna 
podejmuje rocznie ponad sto uchwal w roznych sprawach dotycz~t
cych szkolnictwa wyzszego, nie licz~tc uchwal wynikaj~tcych z pel
nionych dotychczas funkcji akredytacyjnych. Mo:lna wit(c miee r6w
niez uzasadnione obawy czy obarczeni licznymi obowi~tzkami rek
torzy znalezliby czas na wykonywanie tej pracy osobiscie i czy po
kusa powolania pelnomocnik6w do spraw strategicznych dla roz
woju szkolnictwa wyzszego nie bylaby w tej sytuacji zbyt silna. 
Rada Gl6wna uznala, ze KRASP pelni~tc niezmiemie istotn~t rolt( 
opiniotw6rcz~t w srodowisku akademickim nie moze bye jednak 
uznana za reprezentacjt( tego srodowiska i zast~tPi6 Radt( Gl6wn~t 
przynajmniej tak dlugo, az srodowisko to uzna iz reprezentacja taka 
nie jest mu juz potrzebna. 

Minister Edukacji Narodowej, prof. Miroslaw Handke przyslu
chuj~tc sit( obradom Rady Gl6wnej i wymianie pogl~td6w na przy
szl~t rol<;_ KRASP oswiadczyl z ubolewaniem, iz maj~tc na uwadze 
warunek sformulowany przez premiera znalazl sit( w sytuacji mit(
dzy mlotem a kowadlem. Rada Gl6wna nie jest tu na pewno mlo
tem, skomentowal ubolewania Ministra Przewodnicz11.cy Rady 
Gl6wnej. 
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NOWARADA 

W dniu 2 grudnia br. odbylo sit( konstytucyjne posiedzenie Rady 
Gl6wnej VII kadencji. Do stanowiska przewodnicza_cego preten
dowalo dw6ch kandydat6w: przewodnicza_cy Rady Gl6wnej po
przedniej kadencji, byly rektor Uniwersytetu J agiellonskiego - prof. 
Andrzej Pelczar oraz dr Krzysztof Piskorczyk - adiunkt niepan
stwowej uczelni o nazwie ,G6mosla_ska Wyi.sza Szkola Handlowa 
w Katowicach" . Warto odnotowac, i.e w fazie zglaszania kandyda
tur pierwsza z tych os6b uzyskala 34 wskazania, a druga - zaledwie 
jedno. W przeprowadzonyrn nastl(pnie glosowaniu udzial wzil(lo 
50 os6b, z kt6rych 48 poparlo kandydaturl( prof. Pelczara, a dwie 
wstrzyrnaly sit( od glosu. Wkr6tce po zakonczeniu glosowania na 
sail( przybyl Minister Edukacji Narodowej prof. Miroslaw Handke 
z narl(czern kwiat6w i zloi.yl gratulacje nowo wybranernu przewod
nicza_cernu Rady, po czyrn obaj Panowie ucalowali sit( trzykrotnie 
(!?) z dubelt6wki wyrai.aja_c swoje zadowoleni z wyniku wybor6w. 
Wsr6d og61nej wrzawy na sail( wbiegl ,umyslny" przynosza_c list 
gratulacyjny od przewodnicza_cego KRASP prof. Jerzego Woznic
kiego, co wyraznie podnioslo jeszcze ternperaturl( nastroj6w wsr6d 
czlonk6w Rady Gl6wnej. 

Nastl(pnie odbyly sit( wybory 12 czlonk6w Prezydiurn Rady Gl6w
nej . Tym razern jednornyslnosc wybor6w nie byla juz tak sponta
niczna i pelny sklad prezydiurn udalo sit( skornpletowac dopiero po 
czwartej turze glosowania. Ostatecznie, w sklad nowego prezydiurn 
weszli: dr Maria Baster-Grza_slewicz (Akadernia Pedagogiczna w 
Krakowie), prof. Jerzy Blazejowski (Uniwersytet GdaiJski), prof. 
Andrzej Dubas (Akadernia Rolnicza w Poznaniu), prof. Bogdan 
Fechner (Uniwersytet irn. A. Mickiewicza w Poznaniu), prof. Bo
leslaw Ginter (Uniwersytet Jagiellonski), prof. Andrzej Gornulin
ski (Politechnika Warszawska), prof. Andrzej Jarniolkowski (Uni
wersytet irn. M. Kopemika w Toruniu), prof. Jan Pawlaczyk (Aka
dernia Medyczna w Poznaniu), prof. Maksyrnilian Pazdan (Uniwer
sytet Sla_ski), ks. prof. Ryszard Rubinkiewicz (Katolicki Uniwesy
tet Lubelski), Wojciech Olejniczak (student SGGW w Warszawie) 
oraz autor niniejszego tekstu. 

Podczas kr6tkiej przerwy nowo wybrane Prezydiurn Rady Gl6w
nej ukonstytuowalo sit( i juz po kilkunastu rninutach Przewodni
cza_cy przedstawil zebranyrn kandydatury 5 wiceprzewodnicza_cych 
w osobach: prof. Andrzeja Dubasa (b. prorektora AR w Poznaniu), 
prof. Andrzeja Gornulinskiego (b. prorektora Pol. Warszawskiej), 
prof. Andrzeja Jarniolkowskiego (b. rektora UMK w Toruniu), prof. 
Maksyrniliana Pazdana (b. rektora US w Katowicach) oraz autora 
niniejszego tekstu. W przeprowadzonyrn tajnyrn glosowaniu zebrani 
nie sprzeciwili sit( propozycjorn zgloszonyrn przez Przewodnicza_
cego. 

Ostatnirn akordern zebrania konstytucyjnego byly wybory prze
wodnicza_cych sekcji i kornisji Rady Gl6wnej . W wyniku przepro
wadzonych glosowan, tyrn razern w trybie jawnyrn, przewodnicza.
cyrni sekcji zostali: 

prof. Eugeniusz Rychlewski (WSHiFM w Warszawie) - sek
cja uczelni ekonornicznych 

prof. Henryk Kuzniak (PWSF, TV i T w Lodzi) - sek-
cja uczelni artystycznych 

prof. Jerzy Kreiner (A.Pedagogiczna w Krakowie) - sek-
cja uczelni pedagogicznych 

prof. Jan Pawlaczyk (A.Medyczna w Poznaniu) - sek-
cja uczelni rnedycznych 
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prof. Wojciech Mitkowski (AGH Krakow) - sek-
cja uczelni technicznych 

prof. Jerzy Blazejowski (Uniwersytet Gdanski) - sek-
cja uniwersytet6w 

prof. Andrzej Dubas (A. Rolnicza w Poznaniu) - sek-
cja uczelni rolniczych 

prof. Zdzislawa Wyi.nikiewicz-Kopp (AWF w Gdansku) - sek
cja uczelni wychowania fizycznego 

Poszczeg61nym kornisjorn Rady Gl6wnej przewodniczyc nato
rniast bl(da_: 

Kornisji Badan Naukowych - prof. Bogdan Fech-
ner (UAM w Poznaniu) 

Kornisji do Spraw Kadrowych - prof. Boleslaw Gin-
ter (UJ) 

Kornisji Ekonornicznej - prof. Andrzej Ja-
rniolkowski (UMK w Toruniu) 

Kornisji Dydaktyki i Spraw Studenckich - dr Maria Baster
Grza_slewicz (AP w Krakowie) 

Kornisji Rozwoju i Organizacji - autor niniejszego 
tekstu 

Po zakonczeniu posiedzenia rozochoceni czlonkowie Rady Gl6w
nej rozchodzili sit( grupkarni po okolicznychjadlodajniach i barach 
rnlecznych, i.ywo dyskutuja_c o swoich przewagach ba_dz kll(skach 
wyborczych. Autor niniejszego tekstu udal sit( z pustyrn zola_dkiern 
wprost do swego hotelu bo zjadaja_c lekkornyslnie wliczone dora
chunku hotelowego sniadanie utracil prawo do trzech kolejnych 
diet. 

Szkolenia 
z AIESEC'iem 

Dla ,Pryzmatu" opracowal 
prof. Andrzej Halas 

Mil(dzynarodowy koncem Philip Morris jest znany na swie
cie ze swojego zaangazowania w sprawy spoleczne. Firma 
aktywnie stosuje politykl( odpowiedzialnosci przedsil(biorstwa 
przez zaangai.owanie w sprawy ochrony srodowiska, udzial 
w prograrnach pornocy dla obszar6w dotknil(tych katastrofa
rni, sponsorowanie wydarzen kulturalnych i sportowych oraz 
pornoc dla systern6w edukacyjnych. 

W rarnach tego ostatniego obszaru aktywnosci koncem rna 
zarniar przygotowac cykl warsztat6w dla student6w. Ich ce
lern jest rozw6j urniejl(tnosci praktycznego stosowania wie
dzy zdobywanej na uczelni . Dodatkowo Philip Morris rna 
zarniar prornowac wsr6d student6w zagadnienie odpowie
dzialnosci spolecznej sektora biznesu. 

Zainteresowanie student6w rnoi.e wzbudzic te:l przygoto
wany przez koncem Program Praktyk Studenckich w oddzia
lach w Krakowie i w Warszawie. Pozwala on zdobyc doswiad
czenie w dzialach: ini.ynieryjnym, systern6w informatycznych, 
rnarketingu, finans6w. 

Ze strony Politechniki za wsp6lpracl( z firma_ odpowiedzialny 
jest Witalij Rudnicki z organizacji AIESEC, kt6ry udziela tei. 
dodatkowych informacji. Kontakt poczta. elektroniczna.- rud
nicki@ci.pwr.wroc.pl 
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Sprawy pilne 
i bardzo pilne 

Rozmowa z wiceprzewodniczqcym ZKUSS Krzysztofem Ma
jem, studentem Wydzialu Elektroniki 

- Jako nowy wiceprzewodniczqcy Zarzqdu Konwentu Uczelnia
nego Samorzqdu Studenckiego rna Pan z pewnosciq wyrobiony 
poglqd, jakie problemy srodowiska studenckiego wymagajq naj
pilniejszego rozwiqzania. 

- Wszyscy oczekujCL ze w k011cu, po kilku latach uda siC( upo
rzetdkowae sprawy samorzetdu studenckiego. Obecnie wi((kszose 
Konwentu i wszyscy czlonkowie Zarzctdu set zwolennikami zmian, 
kt6re umozliwiet funkcjonowanie Samorzetdu dla dobra student6w. 
Do spraw niecierpietcych zwloki zaliczamy dost({P student6w do 
sieci komputerowej. To drazliwa kwestia. Od roku sprawa jest glo
sna, a ostatnio zmienily siC( zupelnie zasady korzystania z sieci. 
Mieszkancy akademik6w set oburzeni, bo rna jet placie wi((cej niz w 
poprzednich latach. Tet sprawet zajmuje siC( prorektor ds. studenc
kich prof. Ludwik Komorowski, kt6ry na razie sam badal problem. 
Rozmawial z Ikametem, kt6ry rna status kola naukowego, a zajmu
je siC( udost((pnianiem sieci. Rozumiemy, ze pewnych rzeczy nie 
zalatwia siC( na szerokim forum, ze lepiej to, co mozna, uzgodnie w 
spos6b niekonfrontacyjny, a p6zniej wyjasnie sprawy na zewnettrz. 
Poniewaz min((ly juz jest prawie 2 miesietce roku akademickiego, 
najwyzszy czas, by jasno powiedziee, naco te pienietdze idCL by nie 
bylo niejasnosci. 

Innet waznet sprawetjest dofinansowanie studenckich obiad6w w 
naszej stol6wce. Wszystkie uczelnie we Wroclawiu - poza naszet 
doplacajet studentom do zywienia. Nie wiemy, sketd siC( bierze na
sza szczeg61na sytuacja. Bye moze uda siC( tow jakis spos6b zmie
nie. Problem b((dzie moze nie tyle z pienictdzmi, co ze sprawnym 
ustaleniem, komu sict one nalezet. Chcielibysmy to zalatwie do kon
ca tego semestru, ale jak znam zycie, moze to potrwae do konca 
tego roku. 

Bardziej zlozona jest sprawa klub6w studenckich. Ja sam miesz
kam w akademiku i wiem, ze realnym problemem jest zorganizo
wanie przyjC(cia imieninowego. W pokoju nie moi:na, bo nie wol
no. Dobrym rozwietzaniem byloby wynajctcie klubu, ale za to trzeba 
zaplacie prawie 500 zl zarzetdowi klubu. Tak przynajmniej dziala 
Impas. Uwai:amy, ze kluby w domach studenckich powinny funk
cjonowae wlasnie w taki spos6b, zeby stwarzaly mieszkajetcym tam 
studentom, a taki:e calej studenckiej spolecznosci dodatkowe moz
liwosci sp((dzania czasu. Nie muszet bye nawet szumnie nazwane 
klubami- moget to bye takie sale, gdzie sobie mozna zorganizowae 
spotkanie towarzyskie czy pograe w karty,. Wtedy nie bctdziemy siC( 
spotykae z zarzutami pani kierowniczki czy administratorki, ze w 
pokojach mieszkancy i ich goscie zachowujct siC( za glosno. Mozli
wose wynajctcia sali stworzy rzeczywistct altematyw((. Przy tym osoba 
wynajmujctca sal(( b((dzie tez ponosie materialnet odpowiedzialnose 
za nict. Gdy i;ycie towarzyskie toczy siC( w pokojach i na koryta
rzach, trudno znaleze osoby winne ewentualnych dewastacji. Cza
sem wiadomo, kto to zrobil, ale wielu osobom jest niezr((cznie ob
cieti;ye koleg((. 

Takie sprawy chcemy uporzctdkowae jak najszybciej. Myslimy, 
ze nastctPi to - poza moze sprawct stol6wki - w ci~u miesictca. 

Dluzszego czasu wymaga przygotowanie nowego regulaminu 
Samorzctdu Student6w. Juz rok temu powstal projekt, kt6ry zdetzyl 
sict nieco zdezaktualizowae. Autorzy chcieliby skorygowae go w 
oparciu 0 zdobyte doswiadczenie. Dlatego uwazam, ze trzeba dzia
lae bez pospiechu, choe wladze uczelni wolalyby juz widziee wy
nik naszych dzialan. UwazajCL ze do konca semestru regulamin 
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powinien bye gotowy. Jestem zdania, ze obecny regulamin- z ewen
tualnymi malymi poprawkami - wystarczy w przejsciowym okre
sie, kiedy to moi:na bctdzie spokojnie przygotowae zupelnie nowet 
wersj((, kt6ra nie bctdzie zawierala bl((d6w, np. stwarzajetcych moz
liwose stosowania kruczk6w prawnych. Mysl((, ze przygotowanie 
nowego regulaminu to nasze najwazniejsze zadanie. 

Kolejnym bardzo istotnym dla student6w problemem jest tryb 
zaliczania zaj((e odbytych na innych uczelniach, zwlaszcza zagra
nicznych. Studenci wracajct ze stypendi6w i majet trudnosci z uzna
niem odbytych kurs6w. Nie rna jasnych przepis6w, ze te przedmio
ty mozna mu zaliczye. To jest sprawa uznaniowa. Dziekani majct 
trudnosci z decyzjct nawet gdy przedmioty pokrywajetsi(( mniej wi((
cej tematycznie, ale r6znietsi(( wymiarem godzinowym. Liczymy w 
tej sprawie na pomoc prorektora ds. nauczania prof. Jerzego Swiett
ka. Moze trzeba przyjcte r6zne rozwietzania - zalei:ne od uczelni, na 
kt6rct wysyla siC( studenta. W kazdym razie student musi wiedziee 
jeszcze przed wyjazdem, co go czeka. Dla niekt6rych os6b strata 
roku na wyjazd za granic(( nie jest problemem, ale nie dla wszyst
kich. 

Nast((pnym problemem, kt6ry omawiano na posiedzeniu Konwen
tu Uczelnianego, S<t zasady przyznawania miejsc w domach stu
denckich. Uwazamy, ze obecny system niewlasciwie premiuje od
leglose miejsca studi6w od domu. Jesli student nie jest w stanie 
dojezdzae codziennie na zajctcia, to przeciez wszystko jedno, czy 
jest to 200 czy 500 km. Wtedy nalei;y przede wszystkim brae pod 
uwag(( sytuacjC( materialnct tego czlowieka. Tymczasem zdarzaly siC( 
sytuacje, ze studenci, kt6rzy mieli doch6d po 2,5-3 tys. zl na osobct 
miesictcznie, dostawali akademik tylko dlatego, ze mieszkajct 500 
km od Wroclawia. Takich ludzi stae na wynaj((cie mieszkania. Na
tomiast ktos inny, kt6ry mieszka moze 30 km od Wroclawia, tez w 
praktyce nie moze dojezdzae, bo wiadomo, ze problemem jest nie 
tyle dojazd do Wroclawia, co przejazd przez miasto. Trzeba zasta
nowie siC(, jaka powinna bye waga obu czynnik6w. Postawilbym 
raczej na zarobki . Uczelnia na tym straci*, bo kto rna mniejsze za
robki, ten placi mniej za akademik. Ale po to set akademiki, zeby 
pomagae tym, kt6rym brakuje. 

Innym zagadnieniem jest ujednolicenie zasad wyboru wydzialo
wych komisji socjalno-bytowych. Wchodzctcy w ich sklad studenci 
przyznajct akademiki i stypendia socjalne, dysponujct zatem duzet 
pulctsrodk6w. Tymczasem na Wydziale Elektroniki komisja socjal
no-bytowa jest nie wiadomo skctd. Nie wiadomo, kto tam jest i nie 
wiadomo, na jakiej zasadzie ci ludzie zostali wybrani. Bardzo mi 
sict podoba rozwictzanie stosowane na Wydzialach Mechanicznym i 
PPT. Tam jest powiedziane jasno, ze komisj(( socjalno-bytowet sta
nowict studenci, kt6rzy set czlonkami rad wydzial6w. Ja b((d(( forso
wae takie wlasnie rozwietzanie: zeby to byli studenci, kt6rych dzie
kan juz zna i kt6rzy znajet problemy student6w. Moi:na tez dodae 
im pewne obowietzki, kt6re teraz spoczywajet na Zarzetdzie Kon
wentu, na przyklad opiniowanie podan o zwolnienie z oplat za kur
sy powt6rkowe. W skali uczelni opiniuje siC( kilka tysictcy podan; a 
zalatwiajet to dwie lub trzy osoby. Z koniecznosci bylo to automa
tyczne przybijanie pieczettki ,Popieram". · 

- Czy Pans two majq jakies zaplecze, ktore pozwoli to zrealizo
wac prace rowniei silami kolegow? 

KM: Obecnie Zarzctd, jak wszyscy wiedzCL sklada siC( z przedsta
wicieli organizacji, choe jest tez senator Wydzialu Elektrycznego i 
reprezentant Rady Mieszkanc6w DS. Niekt6rzy zarzucali nam, ze 
my jako reprezentanci organizacji studenckich nie powinnismy 
wchodzie w sklad Samorzetdu, poniewaz bctdziemy tendencyjnie i 
wybi6rczo traktowae niekt6re problemy. Nie zgadzam siC( z tak po
stawionym zarzutem, poniewaz uwazam, ze praca w organizacji 
daje cenne doswiadczenie. Dzictki temu mozemy szybciej podjcte 
merytoryczne dzialania, kt6rych mamy przed sobct bardzo wiele. Ja 
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jestern z NZS, Przernek Wojsznis- z AZS. Wiern, ze kiedy b((d(( 
potrzebowal pornocy organizacyjnej czy rnerytorycznej, rnog(( 
przyjsc do koleg6w, z kt6ryrni dotll_d wsp6lpracowalern, i powie
dziec: ,Sluchajcie, potrzebuj(( pornocy. Kto rna w tej sprawie do
swiadczenie, kontakty? ... ". I wiern, ze rni pornogll_. Ja reprezentuj(( 
ich, oni reprezentujll_ rnnie, wi((c jakos rnusirny si(( uzupelniac. Tak 
sarno jest z Przernkiern i grup'l AZSowc6w. AZS rna bardzo rozbu
dowanll_ struktur((, dziala od dawna, rna doswiadczenie w sprawach 
finansowych czy prawnych. Poniewaz nie zawsze rnozna uzyskac 
pornoc prawnika na uczelni, spodziewarn si«, ze ich szybka, biezll_
ca pornoc rnoze bye bardzo cenna. Moze niekt6rzy b((d<t si(( oba
wiali, ze dorninujll_C'l pozycja NZS i AZS w tyrn zarzll_dzie moze 
zagrazac innyrn organizacjorn, ale nie jest w naszyrn interesie 
skrzywdzenie kogokolwiek. Studenci dzialajll_ r6wnolegle w wielu 
strukturach. R6wniez nie o to chodzi, zeby rzll_dzic tylko dla siebie. 
Chcerny rozwijac r6zne dziedziny zycia. AIESEC, z kt6ryrn roz
rnawialisrny na ternat zrnian w zyciu studenckirn, popiera nasze roz
will_zania. Akceptuje, ze Sll_ to )udzie Z organizacji, ze nie Sll_ bezi
mienni. W ZKUSS jest senator (Rafal Jakubowicz), jest przedsta
wiciel Rady Mieszkailc6w (Marcin Makowski), zatern rnarny ,po
lityczny" przekr6j calej spolecznosci akadernickiej. 

- Z pewnosciq solidna praca w Samorzqdzie mote rowniet ksztal
towac opini~ studentOw o macierzystej organizacji czlonka Za
rzqdu. Kiedy motemy oczekiwac pierwszych wynikow Panstwa 
dzialalnosci? 

- Marn nadziej((, ze b((d'l widoczne juz w styczniu. Liczy
rny, ze szybko si(( uda zalatwic z prorektorern Swill_tkiern spra
W(( studi6w zagranicznych. To trzeba zalatwic przed rozpo
cz((ciern nowego sernestru, bo zainteresowane osoby pilnie 
oczekujll_ na wyjasnienie swojej sytuacji. Ci studenci przyje
chali ze studi6w za granic'l, a nie rnajll_ wpisu na ten sernestr, 
wi((c nie wiedz'l, czy b((dll. dopuszczeni do tej sesji. T(( spraw(( 
uwazarn za najpilniejsz<t. Inne sprawy chcerny zalatwiac bez 
nadrniernego pospiechu, by nie popelnic bl((d6w. Jestern prze
konany, ze trzeba pracowac nie zrywarni, tylko konsekwent
nie, powoli, bez wielkich fajerwerk6w. 

- Podobno majq Panowie nowy lokal. 

- Sarnorz<td b((dzie si(( miescil w budynku D-6, czyli w po-
mieszczeniach po staryrn sarnorz<tdzie - pokoj e nr 15, 16 i 
16a. Przeprowadzono tarn rernont i zrobiono porzll_dki. 
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zwi((ksza skal(( potrzeb. Najtrudniej jest o pomieszczenia. Dlatego 
przeznaczylisrny jeden pok6j na rniejsce spotkail grup, kt6re nie 
rnajll_ wlasnego lokalu. Oczywiscie potrzebny b((dzie harrnonograrn 
korzystania z niego. Rosnie tez skala potrzeb finansowych, a skttd 
wzill_c pienill_dze dla wszystkich. Liczyrny tuna zrozumienie ze strony 
Senatu. 

- tycz~ Panstwu, teby te pieniqdze si~ znalazly. 

- Marn nadziej((, bo widac, ze organizacje doszly do tego, by nie 
szukac pieni((dzy tylko na uczelni, ze trzeba wyjsc na zewn<ttrz i to 
irn si(( udaje. 

- Czy motemy si~ umowic, te np. za semestr, kiedy jut b~dzie 
motna cos powiedziec o Panstwa dorobku, znowu si~ spotkamy? 

- Ch((tnie, tyrn bardziej , ze jestern odpowiedzialny za kontakty z 
rnediarni . Jest rni to wpajane na wielu r6znych szkoleniach, ze do
br<t robot(( nalezy pokazac innyrn, gdyz tylko wtedy b((dzie to doce
nione. Nawet jak si(( robi jakies bl((dy, warto rn6wic o nich, i:eby 
ludzie widzieli, ze chcialo si(( dobrze, a cos tam nie wyszlo . Bardzo 
naciskalern, zeby Zarzll_d utrzyrnywal kontakty z rnediami - tyrn 
bardziej, ze z nieznanych rni przyczyn Politechnika rna straszne trud
nosci z prezentowaniern swoich osi<tgni((c w mediach. 

- Dzi~kuj~ Panu za rozmow~. 

Rozmawiala Maria Kisza 

*) .. . o ile nie podniesie oplat (red.) 

Gdy weszlisrny tarn po raz pierwszy, zastalisrny wysypisko 
papier6w, kt6re trzeba bylo jakos uporzll_dkowac: w tyrn spo
ro wezwail do sll_du i prokuratury, inne - zupelnie nieprzydat
ne. Niekt6re rzeczy juz zalatwilisrny. Odbylismy spotkanie na 
ten ternat z prorektorern Ludornirern Jankowskirn. Spraw Sll.
dowych nie da si(( zatrzyrnac. Niekt6re pisma S'l na szcz((scie 
adresowane irniennie, wi((c nas nie dotyczll_. 

Krzysztof Maj podczas rozmowy z prorektorami dis studenckich - prof. 
Ludwikiem Komorowskim (z lewej) i dis nauczania- prof. Jerzym Swiqtkiem. 

- Nie sq Panowie przerateni /iczbq studentOw, ktorych re
prezentuje Samorzqd? To cale miasteczko. 

- Nasza uczelnia rna najwi((cej student6w dziennych we Wro
clawiu. Jest ich okolo 22 tysi((cy, co przy 14 tysi<tcach na Uni
wersytecie jest naprawd(( irnponujll_cll_liczbll_. Z drugiej strony 
jest to pow6d do niepokoju, bo srodki budzetowe na pomoc rna
terialn<t dla student6w nie rosntt i trzeba t<t kwot((jakos rozdzie
lic. Rosnie swiadornosc studencka, to znaczy ludzie chq cos 
robic, wiedz'l, ze rnog<tliczyc na poparcie Sarnorzttdu i uczelni . 
Milym przejawern dzialalnosci studenckiej sttrajdy turystyczne. 
Dzi((ki inicjatywie prodziekana Wydzialu Elektrycznego dr Zbi
gniewa Klosa, kt6ry zrobil Rajd Elektryka, takie imprezy staly 
si(( popularne. Mysl((jednak, ze tym nie powinien si(( zajmowac 
dziekan, tylko sami studenci. 

Bardzo nas cieszy, ze rosnie ilosc k6l i organizacji. Ale to 

Pierwsze spotkanie nowych wladz studenckich z wladzami uczelni. Od lewej 
stojq: prorektor prof.Ludwik Komorowski, czlonkowie Zarzqdu KU: Marcin 
Makowski, Rafal Jakubowicz, Krzysztof Kucza, prorektor dr Ludomir 
Jankowski, JM Rektor prof. Andrzej Mulak, przewodniczqcy Zarzqdu KU 
Przemyslaw Wojsznis orazjego zast{{pca Krzysztof Maj. 
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XI Dolnoslctski 
Zjazd 
Delegat6w 

,Solidarnosci" 
Tradycyjnie regionalne zjazdy ,Solidamosci" odbywaj4_ si~ w auli 

Politechniki Wroclawskiej . Tu r6wniez w dniu 25 listopada zebra
lo si~ 289 uczestnik6w Wojew6dzkiego Zjazdu Delegat6w dolno
sl4_skiej ,Solidarnosci". Przybyli takze zaproszeni przedstawiciele 
wladz wojew6dzkich i miejskich, wojewoda dolnosl4_ski Witold 
Krochmal, marszalek sejmiku dolnosl4_skiego Jan Waszkiewicz 
oraz wiceprezydent Wroclawia Andrzej Jaroch. Najwazniejszym 
akcentem pierwszej cz~sci zjazdu bylo wyst4_Pienie goscia specjal
nego - wicepremiera Longina Komolowskiego . Za gl6wne wy
zwanie polityki spolecznej uznal on zapewnienie zatrudnienia dla 

1,2 miliona mlodych ludzi, kt6rzy niebawem znajd4_ si~ na rynku 
pracy. Podkreslil, ze restrukturyzacja zatrudnienia na wsi wymaga 
utworzenia kolejnego miliona miejsc pracy poza sfer4_ produkcji 
rolnej. Zaapelowal o spok6j spoleczny, gdyz tylko wtedy mozliwy 
jest nowy, uczciwy i rzetelny dialog spoleczny. 

W drugiej cz~sci zwi4_zkowego spotkania wyst4_Pil wywodz4_cy 
si~ z naszej uczelni posel Tomasz Wojcik. Ocenil on, ze parlamen
tarzysci reprezentuj4_cy nasz region dobrze reprezentuj4_ interesy 
zwi4_zkowc6w. Wyrazil opinit<, ze podzial polityczny w naszym kraju 
przebiega nie tylko na liniipostkomuna- prawica. Najbardziej ci4_-
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z4_cym na naszym zyciu spoleczno-politycznym jest podzial na li
beral6w i ludzi, kt6rzy mysl4_ spolecznie. Powoduje to gospodarcz4_ 
dysproporcj~ mi~dzy kapitalem polskim a zagranicznym. Odnoto
wano w Polsce az 65-procentowy udzial obcych inwestor6w, pod
czas gdy kraje zachodnie nie przekraczaj4_ progu 10% obecnosci 
kapitalu zagranicznego. 

Po poludniu na zjazd przybyl przewodnicz4_cy Komisji Krajowej 
- Marian Krzaklewski. W swoim przem6wieniu om6wil on reali
zacj~ programu AWS oraz przedstawil zadania ,Solidamosci". Pod
krdlil koniecznosc oceny i weryfikacji struktur zwi4_zkowych pod 

wzgl~dem mozliwosci prawidlowej obslugi czlonk6w Zwi4_zku. 
Stwierdzil, ze nalezy ustalic strategi~ i priorytety na najblizsze lata. 
Jednym z pierwszych jest priorytet organizowania struktur zwi<tz
kowych ,Solidarnosci" w nowych obszarach zatrudnienia. Wi4_ze 
si~ z tym koniecznosc zatrudnienia, wyszkolenia i oplacenia orga
nizator6w Zwi4_zku. 

Przewodnicz4_cy zwr6cil uwag~, ze problemem ugrupowan pra
wicowych i centroprawicowych w Polsce jest odchodzenie od tra
dycyjnych wartosci chrzescijanskich. Za jedno z najwa:lniejszych 
zadan strategicznych Zwi4_zku uznal zmiany w Kodeksie Pracy do-
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lnicjatywa NSZZ ,Solidarnosc" 

Spotkanie z politykiem 
Komisja Zakladowa NSZZ ,Solidamosc" zorganizowala kolejne 

spotkanie z politykiem. Tym razem wszyscy zainteresowani mogli 
wysluchac pogl<td6w prezesa Urzttdu Mieszkalnictwa i Rozwoju 
Miast Stawomira Najnigiera i zadac mu pytania na interesuj<tce 
wszystkich tematy mieszkaniowe. 
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tycz<tce 40-godzinnego tygodnia pracy 
oraz ustawowe powolanie Komisji Tr6j
stronnej . Stwierdzil, ze nie powinno sit< 
d<t:lyc do realizacji prowizorycznych ani 
ekstremalnych rozwi<tzan, odni6sl si<( tez 
krytycznie do silowych metod dzialania 
zwi<tzk6w zawodowych. 

M.Krzaklewski nawi<tzal do problemu 
tworzenia w Polsce nowych miejsc pra
cy. Wymaga to olbrzymiego kapitalu in
westycyjnego . Budzet panstwa nie dys
ponuje takimi srodkami, gdyz splaca 3 mi
liardy zlotych rocznie dlug6w po PRL. 

Po tym wyst<tPieniu nast<tPily pytania 
delegat6w do przewodnicz<tcego, kt6re 
potem przeksztalcily si<( w o:lywion<t dys
kusjl(. 

Zar6wno wicepremier L.Komolowski, 
jak i przewodnicz<tcy NSZZ ,S" M.Krza
klewski zostali przyj<(ci przez wladze rek
torskie naszej uczelni . 0 

(DziC<kujemy za udostc;pnienie material6w 
pani Jolancie Ostrowskiej z ZR ,S") 

Zapewne nie tylko fakt, ze prezes S.Najnigier jest absolwentem 
Politechniki Wroclawskiej (Wydz. PPT), ale i dziedzina, kt6r<t si<( 
zajmuje, sprawila, ze sala 241 w dniu 19 Jistopada byla pelna. 

Zebrani z uznaniem podkreslali stopien kompetencji prelegenta, 
kt6ry umial jasno przedstawic sytuacjl( i perspektywy przemian w 
budownictwie mieszkaniowym. 

Jeszcze raz okazalo si<(, ze takie spotkania S<t bardzo potrzebn<t 
form<t kontakt6w. Liczymy na nastl(pne. 
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Warto por6wnac 

II Poznanski 
Festiwal Nauki i Sztuki 

W dniach 14-17 pazdziemika po raz drugi odbyl sie< Poznanski 
Festiwal Nauki i Sztuki - najwie<ksza impreza o tym charakterze 
pol~czonych sil akademickich Poznania. Patronem imprezy bylo 
Kolegium Rektor6w Szk6l Wyzszych Miasta Poznania. Patronat 
honorowy nad calosci~ przedsic:(wzie<cia obj~l Prezydent Miasta 
Poznania. Rola koordynatora przypadla Akademii Ekonomicznej 
w Poznaniu. Gl6wnym celem imprezy bylo przyblizenie mieszkan
com Poznania i okolic dorobku naukowego i dydaktycznego wszyst
kich uczelni. Organizatorzy pragne<li ukazac nauke< i sztukc:( w swie
tle ich scislego zwi~zku z praktyk~ i szerokich mozliwosci zastoso
wania w i:yciu codziennym. St~d program Festiwalu obejmowal nie 
tylko wyklady, ale tez prezentacje, pokazy, targi, koncerty, wysta
wy, konkursy, imprezy plenerowe. 

Wiecz6r Inauguracyjny w Auli UAM- widowisko ukazuj~ce osi~
gnie<cia studenckiego i:ycia artystycznego od ,wysokiej" sztuki in
strumentalno-wokalnej przez balet, taniec towarzyski, po tance lu
dowe i popisy studenckiej ch6ralistyki- w zalozeniu mial przypo
minac bardziej zywiolowy happening niz tradycyjn~ skladankC( kon
certow~. Calosc zakonczono niezwykle efektownym pokazem 
sztucznych ogni. 
Duz~ imprez~ towarzysz~c~ Festiwalowi byly II Targi Pracy i 

Edukacji zorganizowane na terenie Mie<dzynarodowych Targ6w 
Poznanskich (14-15.09.1999). Wsr6d wystawc6w bylo okolo 50 
firm zainteresowanych zatrudnieniem student6w i absolwent6w 
uczelni (m.in. Balshen, Bertelsmann, Budimex, Kompania Piwo
warska, Mars, Philips, Polkomtel, Wavin, Wielkopolski Bank Kre
dytowy, Reemtsma) oraz 30 szk6l wyzszych i instytucji szkolenio
wych. Mlodzi ludzie- uczniowie szk6l srednich, studenci i absol
wenci, do kt6rych byla adresowana ta impreza, mieli sposobnosc 
szczeg6lowego zapoznania siC( z ofert~ edukacyjn~ poznanskich 
szk6l wyzszych, a takze spotkania z pracodawcami, kt6rzy zapre
zentowali dzialalnosc i polityke< kadrow~ swoich przedsie<biorstw. 
W ramach Targ6w odbyly siC( m.in.: konferencja ,Rynek Pracy 2000" 
organizowana pod patronatem Ministra Pracy i Polityki Socjalnej, 
kt6rej program obj~l zagadnienia z zakresu marketingu, psychologii, 
socjologii, zarz~dzania oraz szkolenia ,Rynek Pracy" skierowane 
do uczni6w i student6w, przygotowuj~ce do wejscia na rynek pracy. 
Kazdy z zainteresowanych m6gl spotkac siC( z dyrektorem personal
nym firmy i uzyskac informacje na temat specyfiki ich pracy. Poli
technika Poznaitska r6wniez zaprezentowala na Targach swoj~ ofer
te< edukacyjn'l, rozpowszechniano materialy informacyjne. 

Tegoroczna edycja Festiwalu r62:nila siC( od poprzedniej m.in. tym, 
ze nie zaplanowano wyklad6w centralnych. Troche:( szkoda, ze nie 
bylo miejsca, w kt6rym mozna by uslyszec wyklady naukowc6w z 
r62:nych uczelni. Warto, zeby pomysleli o tym organizatorzy kolej
nego Festiwalu. Politechnika Poznanska zaprezentowala 22 wykla
dy, 8 imprez i 6 wystaw. Jest to rekord ilosciowy wsr6d poznan
skich szk6l wyzszych. Ponizej przedstawiamy szczeg6lowo oferte< 
Politechniki: 

Wyklady: 

Internet 2000, mgr inz. Tomasz Kokowski 
Wirtualny Poznan, mgr inz. Waldemar Kukorowski 
Czlowiek a srodowisko -problemy budownictwa ekologicznego, 

prof. dr hab. Jan Jez 
Kierunki rozwoju technologii chemicznej, dr inz. Krzysztof Alej

ski 
Iniynieria wyladowari elektrycznych w proini, dr hab. inz. Zdzi

slaw Zalucki 
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Detergenty w rzekach srodkowo-zachodniej Polski, prof. dr hab. 
inz. Zenon Lukaszewski 

lnteligentne systemy transportowe - sterowanie pojazdem, prof. 
dr hab. inz. Wojciech Osm6lski 

Nanotechnologia - wyzwanie przyszlosci, dr hab. inz.Stanislaw 
Legutko 

Problemy wytrzymalosciowe wystrwujqce w konstrukcji wysoko
sprawnych niskoemisyjnych gazowych I olejowych kot/Ow grzew
czych sredniej mocy, dr inz. Andrzej Kabala, dr inz. Roman Pie
przyk, mgr inz. Jan Sobek 

lnformatyczne aspekty bio/ogii molekularnej, prof. dr hab. inz. 
Jacek Blazewicz 

Wytrzymalosc materialOw - rozbieinosc mi~dzy teoriq a prakty
kq, prof. dr hab. inz. Andrzej Gawe<cki 

Inteligentne systemy wspomagania decyzji, prof. dr hab. inz. Ro
man Slowinski 

Algorytmy ewolucyjne i symulacja iycia, mgr inz. Maciej Komo
sinski 

Multimedia: kompresja obrazow, prof. dr hab. inz. Marek Do
manski 

Professors and students -friends or enemies (elements of non
verbal communication), mgr Liliana Szczuka-Doma 

Fizyka w~zlow, prof. dr hab. Piotr Pieranski 
Ziemia w sieci radiokomunikacji, mgr inz. Andrzej Wozniak, dr 

ini:. Jaroslaw Sz6stka 
Projekt SETI@Home. Internetowe poszukiwania cywilizacji po

zaziemskich, mgr inz. Tomasz Kokowski 
Skaningowa mikroskopia tunelowa - bezposrednie oglqdanie i 

przemieszczanie atomow, dr Stanislaw Szuba 
CAD-CAM: w 5 minut od koncepcji do produktu, dr hab. inz. 

Marek Morzynski, dr inz. Michal Nowak 
Jak cienki moie bye przewodnik? - nanotechnologia i kwanto

wanie, dr hab. inz. Waldemar Nawrocki, mgr inz. Maciej Wawrzy
niak 

Rozwoj nowych technologii wytwarzania energii elektrycznej, dr 
hab. inz. Boleslaw Zaporowski 

Imprezy: 

Konkurs na najlepszq szkolnq stron~ www, prof. Jacek Blazewicz, 
dr Jerzy Nawrocki, dr Ewa Lukasik 

Kawiarenka internetowa, Uczelniane Centrum Obliczeniowe, 
Polsko-Niemieckie Centrum Akademickie 

Pokaz w laboratorium komputerowego wspomagania procesow 
technologii, prof. dr hab.Zenobia Weiss z zespolem 

Wspolczesne systemy ogrzewari budynkow mieszkalnych, prof. dr 
inz. Ferdynand Dembecki, dr inz. Bronislawa Antoniewicz 

Pokaz laboratorium techniki laserowej, dr inz. Marian Jankowiak, 
Ireneusz Nowak 

Automatyczne rozpoznawanie mowy i mowcow, dr inz. Stefan 
Grocholewski 

Demonstracja dzialania anten samochodowych, dr Jaroslaw 
Sz6stka, mgr inz. Andrzej Wo:lniak 

International Conference on Modeling and Management in Trans
portation, dr inz. Jacek Zak 

Wystawy: 

Wystawa monografii naukowych, podre<cznik6w i skrypt6w, Wy
dawnictwo Politechniki Poznanskiej 

Kiermasz Ksi~Zki Naukowej i Technicznej, ,NOVELA Livres de 
France" sp. z o.o., Ksic:(gamia Poznanska i inne wydawnictwa 

Poster ,Rekrutacja 2000", mgr inz. Tomasz Kokowski 
Prezentacja pojazdu z oprzyrz~dowaniem do badan wlasciwosci 

ruchowych samochodu, prof. dr hab. inz. Wojciech Osm6lski, mgr 
inz. Grzegorz Slaski, mgr inz. Jerzy Kupiec 

Prezentacja kotla grzewczego, wystawa na terenie MTP, dr inz. 



grudzien 1999 

Roman Pieprzyk 
Wizyt6wka Uczelni na terenie MTP, Biuro Rektora 

Najwi~ksz~ populamosci~ cieszyly si~ wyklady, kt6re potrafily 
przyciw~c samym atrakcyjnie i prosto brzmi~cym tytulem (np. 
Internet 2001). Na prezentacje przychodzily zar6wno zorganizo
wane wycieczki, male grupki mlodzie:ly, jak i pojedyncze osoby 
pragn~ce studiowac na Politechnice. Ale nie tylko uczniowie szk61 
srednich byli odbiorcami oferty Uczelni. Duz~ liczb~ stanowili pra
gn~cy poszerzyc i skonfrontowac swoje wiadomosci studenci i do
rosli mieszkancy Poznania i okolic zainteresowani np. wsp6lcze
snymi systemami ogrzewan budynk6w mieszkalnych. Bardzo du
:lym zainteresowaniem cieszyly si~ oczywiscie wyklady zwi~zane z 
intemetem: Projekt SETI@Home. Internetowe poszukiwania cywi
lizacji pozaziemskich, Wirtualny Poznan, na kt6ry zostali zapro
szeni radni Poznania, czy wspomniany juz Internet 2001. Wielu 
wielbicieli Intemetu skorzystalo z Kawiarenki internetowej, plac~c 
symboliczn~ zlot6wk~ za godzin<(. Z duzym odzewem spotkal si~ 

Marzenie naukowca 
Wyobrazmy sobie, ie mamy system komputerowej obslugi stol6wki 

pracowniczej 
System komputerowej obslugi to: 
- trzy kasy z czytnikami kart magnetycznych, 
- komputer PC, 
- polqczenie w jeden system przez interface RS-486, 
- program zarzctdzajqcy. 
• Kasy sluict do identyfikacji klienta za pomocct karty magnetycznej. 

Do uzupelniania stanu konta powinna nam wystarczye jedna kasa z 
czytnikiem przy wejsciu do stol6wki. A wi~c wplacamy w kasie okrqglq 
kwot~ 10, 20, 50 zl nle martwlctc si~ o reszt~. kt6ra b~dzie na pewno 
zapisana w komputerze. To jest pierwsze ulatwienie, kt6re daje w tym 
miejscu komputer. Drugct zaletct jest to, ie mozna dokonywae wplat w 
dowolnie wybranym przez klienta dniu i w dowolnej kwocie - byle by 
wystarczylo na pokrycie kosztu obiadu. Oznacza to zupetnct likwida
cj~ kolejki po bloczkl, jaka obecnie nam doskwiera przed pierwszym 
kaidego miesictca. Po wejsciu na sal~ stol6wki komponujemy obiad w 
systemie szwedzkiego baru, a na koncu lady zatrzymujemy si~ poda
jqc osobie obslugujqcej konsument6w naszct osobistct kart~ magne
tycznct. Osoba ta - przy pomocy czytnika kasowego - otwiera nasze 
konto w komputerze i pomniejsza je o wartose naszego obiadu. Moili
we i wskazane Sqjednolite ceny za drugie danie, zup~- tak jak obec
nie, ze wzgl~du na prostct obslug~ kasy. Dodanie owoc6w, deser6w, 
kompotu czy wprowadzenie przystawki w tej samej cenie jest tei moi
liwe. Proponuje si~ instalacj~ dw6ch kas rozliczajqcych: jedna dla stu
dent6w, druga dla pracownik6w. Kasy powinny wydawae potwierdze
nie operacji w postaci pokwitowania. 

• Komputer poprzez program zarzctdzajqcy : 
- obsluguje konta klient6w (jak wyiej), a ,od kuchni" wykonuje czyn

nosci ksi~gowe, np. pokazuje na bieictco, ile wydano posilk6w, uzupel
nia informacje o rezygnacji z posilk6w na podstawie deklaracji klienta 
blokujqc mu konto na zadeklarowany dzien - poprawka jest moiliwa po 
uzgodnieniu z pracownikiem obslugujqcym kas~ przy wejsciu. 

Rozwictzanie problemu sp6znialskich: 
Wariant 1 - tak jak dotychczas, konto klienta b~dzie automatycznie 

pomniejszane po zamkni~ciu stol6wki, 
wariant 2 - po godz. 15.00 b~dct sprzedawane obiady z kant klient6w 

(do godz. 15.30) na zasadzie: sprzedajemy to, co mamy. 
Kwot~ ze sprzedaiy komputer lokuje na koncie klienta zaznaczajqc, 

ie obiad jest sprzedany. Oczywiscie klienci muszct znae zasad~. ie jemy 
obiad do 15.00, a potem moiemy si~ uratowae kupujqc obiad dodatko
wy z puli rezerwowej. 

• lnne korzysci z zastosowania takiego systemu: 
- ilosc planowanych obiad6w (wg kant klient6w) moie bye okreslona z 

dokladnoscict do jednego obiadu, 
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r6wniez Konkurs na najlepszq szkolnq strom~ internetowq. Podob
nie jak w roku poprzednim atrakcj~ bylo wyst~ienie prof. Pieran
skiego, kt6ry tym razem zaprezentowal wyklad pt. Fizyka w~zl6w. 

Bardzo widowiskowa okazala si~ tak:le prezentacja pojazdu z oprzy
rz~dowaniem do badan wlasnosci ruchowych samochodu. Jedynym 
minusem oferty Politechniki bylo, s~dz~c po opiniach wyglasza
nych po niekt6rych wykladach, niedostosowanie niekt6rych wyst~
pien do poziomu sluchaczy. Czasami prowadz~cy zapominali, ze 
Festiwal jest z zalozenia imprez~ populamonaukow~ i sluchaczami 
s~ ludzie, kt6rzy nie poznali jeszcze wielu poj~c i problem6w. 
Wnioskuj~c z zainteresowania i emocji,jakie wywolywaly oferty 

poszczeg6lnych uczelni, mozna stwierdzic, ze impreza tego typu 
jest bardzo potrzebna, drobne niedoci~ni~cia nie popsuly og6lne
go pozytywnego klimatu, a przyczynil.! si~ jedynie do poprawienia 
jej jakosci w przyszlym roku. 

(dziC(kujemy Redakcji ,Glosu Politechniki", pisma Politechniki Poznan
skiej za udostC(pniony material) 

- moiliwose bieictcej kontroli ilosci wydawanych posilk6w, 
- monitorowanie ilosci wydawanych przystawek, deser6w, owoc6w, 

napoj6w i jej prognozowanie na kolejny dzien tygodnia. 
• Cechy systemu: 
- moiliwosc wprowadzenia systemu ,od zaraz" - instalacja systemu 

nie wymaga wylqczania stol6wki, 
- eliminacja trudu liczenia bloczk6w, 
- prosta obsluga (kas i komputera), 
- moiliwose rozszerzenia menu o przystawki i desery przy zachowa-

niu dw6ch dan podstawowych (po sprawdzeniu systemu), 
- podawanie aktualnego stanu wydanych obiad6w z moiliwoscict prze

Qictdania wg sktadnik6w cz~sciowych obiadu (np. deser- ile wydano, 
ile uzupelnic, ile np. potrzeba na srod~ deser6w, jogurt6w czy owoc6w) 

- mozliwose obnizenia cen positk6w metodct klas klient6w (pozy
skanie wi~kszej liczby klient6w), klas~ klienta okresla si~ uwzgl~dniajqc 
jego zarobki. Pozyskanie klient6w nast~puje poprzez cen~ niiszct dla 
klienta malo zarabiajqcego (poniiej koszt6wwlasnych). Wyr6wnanie stra
ty dokonuje si~ poprzez wyiszct cen~ dla lepiej zarabiajqcych. System 
sam przelicza klas~ po wprowadzeniu zarobk6w, system sam dba o ze
rowe lub dodatnie saldo bez arbitralnej regulacji ceny obiadu w g6r~. 
kt6rct ostatnio przeprowadzono zwi~kszajctc cen~ obiadu do 8 zt, 

-rejestracja wydanego posilku na koncie klienta by uniemozliwic po
branie wi~cej niz jednego obiadu. W tym miejscu naleiy podkreslie 
rol~ karty magnetycznej. kt6ra powinna bye po raz pierwszy sprzedana 
np. za kwot~ 15 zl- kaucji (zaleinie od producenta karty) i opatrzona 
numerem identyfikacyjnym - tak, by mozna bylo jq zwr6cie do obiegu w 
przypadku, gdy klient (student, pracownik) konczy studia lub rezygnuje 
ze stol6wki. Zaletct systemu jest jednokrotna weryfikacja klienta w mo
mencie sprzedazy karty. Powinna bye zrobiona rzetelnie, by nie bylo 
sytuacji, ie przychodzct ludzie z miasta i jedzct nasze dotowane obiady. 
Obecnie calct kart~ na miesictc mozna kupic bez wi~kszych proble
m6w nie b~dctc studentem ani pracownikiem. 

• Podsumowujqc: jakosc tkwi w szczeg61ach. Jesli pozostaniemy na 
poziomie bloczk6w, to czasem pojawi si~ w menu jabluszko alba banan 
i nic wi~cej. Ten jeden komputer- i to wcale nienajlepszej klasy- m6gl
by dorzucie salatk~ z tunczyka, sledzika, avocado z majonezem, a na 
deser kilka truskawek, ciastko, gruszk~ z budyniem, jogurty, maly nap6j 
(obok kompotu) gazowany alba i nie. 

A wszystko to w tej samej cenie zr6inicowanej o indywidualne zesta
wienie posilku. Jest oczywiste, ie zmywanie jednego lub dw6ch talerzy 
to nie jest zmywanie trzech, ale czy jest to tak duiy luksus? 

Czy ten trzeci talerzyk to jest takie trudne? 
Przyznaj~. ze nie znam reali6w naszej kuchni, ale uwaiam, ie jesli da 

si~ przygotowae obiad w wersji podstawowej, to uda si~ go wzbogacie 
dodatkami, a komputer pozwoli kontrolowae wplywy i wydatki oraz przy
gotowywae zam6wienia surowc6w z dokladnoscict do jednej marchewki. 

J.Kolanko 
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Emerytury 
- jak to bQdzie? 

Przez ostatnie miesietce jestesmy bombar
dowani reklamami funduszy emerytalnych. 
Z reklam tych moi:na odniese falszywe wra
'zenie, ze czas przejscia na emerytur~ b~dzie 
wietzal si~ z wielket finansowet pomyslnoscill, 
a jedynym problemem, kt6ry b~dzie nas 
nurtowal,jest wyb6r, czy kierunkiem nast~
nego wyjazdu majet bye Wyspy Kanaryjskie, 
czy wycieczka sladami Maj6w. 

Jako nalezetcy do pokolenia 30-50-latkow 
do koilca roku musz~ podjete decyzj~ doty
CZ<tCet wyboru funduszu emerytalnego. Ponie
wai: z natury reklamom nie wierz<(, podjet
lem pr6b~ wyobrai:enia sobie swojej sytuacji 
finansowej w wieku emerytalnym. Niestety 
m6wimy o perspektywie kilkudziesi~ciu lat, 
co oznacza, i:e wszelkie zalozenia przyj~te 
do obliczeil moget bye mocno zawodne. Ale 
jakies zalozenia przyjete trzeba. Reszta to juz 
standardowe obliczenia. 

Aby pokazae, jak procent skladany (
funkcja wykladnicza) jest wrazliwa na nie
zbyt dui:e zmiany jednorocznego procentu, 
wspomnijmy, i:e srednia placa z I kwartalu 
br. wynoszetca brutto niemal 1600,- zl po 
dwudziestu latach wzrosnie do 4200,- zl 
przy 5%, do 7400,- zl przy 8%,12.800,- zl 
przy 10% stopie wzrostu. Jak widae set to 
dose abstrakcyjne kwoty i jesli nie odnie
siemy ich do bardziej uniwersalnych miar, 
trudno je ocenie. Zresztll, pewnie wtedy b~
dziemy placie w euro. 

Przytoczone dane b~det bardziej czytelne, 
gdy por6wnamy je ze srednietplacet. Wyniki 
wygletdajet niezbyt wesolo i raczej sklaniajet 
do pomyslenia o innych, prywatnych fila
rach emerytury. 

W chwili obecnej osoby koilczetce prac~ 
otrzymujetprzeci~tnie emerytur~ w wysoko
sci 80% placy. Liczba ta jest wyj<ttkowo ko
rzystna. Jest wynikiem nacisku spoleczne
go kilku dziesi~cioleci . Takiego poziomu 
swiadczeil nie jest w stanie udZwignete bu
di:et panstwa gwarantujetcy swiadczenia. 
R6i:ne zabiegi powoduj'L co prawda, ich 
obnizenie po kilku latach pobierania eme
rytury, ale nie ratuje to sytuacji finansowej 
ZUS. 

Nalei:y przypomniee wielket prawd<(, i:e w 
przyrodzie nie rna nic za darmo. Zbyt korzyst
ne warunki musZ<t si~ zalamae, a upadek jest 
tym bolesniejszy, im wyi:szy jest pulap startu. 
Pragn~ przy tym zaznaczye, iz w i:adnym przy
padku nie uwai:am, i:e emerytury set za wyso
kie, patrz~ na to jedynie z punktu widzenia 
finans6w pailstwa. 

Grupy spoleczne, kt6re wywalcZ<t zbyt dui:o, 
moget w dlui:szym okresie jeszcze wi~cej stra
cie (r6wnowaga jest tu nad wyraz potrzebna). 

W zawoalowanej formie uczonych argu
ment6w kryje si~ przeslanie, i:e nowy sys
tem emerytalny rna spowodowae redukcj~ 

wspomnianych wyzej 80% do poziomu po
nizej 50%. Bez reformy emerytury w przy
szlosci mogloby spase jeszcze drarnatyczniej . 
Nadziejet moi:e bye, i:e sila nabywcza sred
niego wynagrodzenia zrekompensuje ten spa
dek. Do niewettpliwych zalet nowego syste
mu nalei:y gl~bsze uzalei:nienie wysokosci 
emerytury od sumy wplaconych skladek. 
Emerytura przeciez nie jest jalmui:nll, lecz 
op6i:nionet w czasie wyplatct za naszet prac~. 
Z przyj~tych zasad wynika, i:e chociaz eme
rytura zalei:y od wplaconych skladek, to 
skladki wplacone w okresach wczesniejszych 
wai:et (w odniesieniu do sredniej placy) w 
nieco mniejszym stopniu nii: te wplacone w 
okresach p6:lniejszych. 

A teraz kilka obliczen dla pierwszego fi
lara. Przyjmuj~ dla uproszczenia, i:e : 

I o rozpatruj~ tylko nowy ZUS bez sytu
acji mieszanych, kt6re set dopuszczone dla 
os6b w wieku 45-50 !at oraz innego (do
tychczasowego) systemu przeliczajetcego 
nasze dotychczasowe skladki (kapital po
czettkowy), 

2' roczny wzrost plac b~dzie wynosil 8% 
rocznie. 

Jak si~ okazuje, wynik liczbowy jest tym 
gorszy, im procent ten jest wi~kszy. Wzrost 
inflacyjno-placowy jest wyjettkowo nieko
rzystny dla wymiaru przyszlej emerytury. 
Oszacowanie na osiem procent nie wydaje 
si~ bye zbyt wysokie, jesli spojrzee na dane 
z ostatnich lat oraz przypuszczenie, i:e w 
przecictgu 20-30 lat powinnismy uzyskae 
sredniet plac~ r6wnet przynajmniej polowie 
tej zarabianej w RFN. 

Jesli przez x lat b~dziemy odprowadzae 
skladki do I filaru stale od sredniej krajo
wej (poza tym przyst<tPilismy do II filaru), 
to zgromadzimy odpowiednio 13 dla x= IO, 
25 dla x=20, 34 dla x=30, 41 dla x=40 mie
si~cznych wynagrodzen. W chwili przecho
dzenia na emerytur~ ZUS podzieli kwot~ 
zgromadzonego kapitalu przez sredniet licz
b~ miesi~cy, jaket b~dzie i:yla osoba w ta
kim wieku. Dla przykladu w chwili obecnej 
osoba w wieku 66 !at srednio przei:ywa 168 
miesi~cy. Mysl~ i:e w przyszlosci powinni
smy i:ye dlui:ej, szczeg6lnie, i:e jak na Eu
rop~ srednia dlugose i:ycia w Polsce jest 
bardzo niska. Wszyscy wiedzll, i:e jesli mia
nownik wzrasta, to wartose ularnka maleje. 
Tak wi~c dlui:sza srednia dlugose i:ycia ro
dak6w niekorzystnie wplynie na wymiar 
naszej emerytury. Jak widae, przy 168 mie
sietcach ,przei:ywalnosci" swiadczenie eme
rytalne nie przekroczy 1/4 sredniej krajowej 
przy wplacaniu skladki przez 40 lat od sred
niej krajowej . 

A jak si~ to rna do kariery naukowca z 
naszetsiatketplac? Przyjmijmy, i:e nasz przy
kladowy Kowalski w swojej karierze prze
pracowal jako asystent 7 !at, adiunkt 18 lat, 
profesor nadzwyczajny 10 I at i profesor 
zwyczajny 5 I at Cletcznie 40 lat) oraz i:e pro
porcje placy do sredniej krajowej w tych 
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grupach na przestrzeni czasu b~dct si~ ksztal
towaly podobnie do tych dzisiejszych. Zgro
madzi wtedy w I filarze nieco ponad 40 sred
nich krajowych, a wi~c podobnie jak osoba 
zarabiajetca przez cale i:ycie sredniet krajo
Wet. Nie powinno bye to zaskoczeniem dla 
nas, poniewai: place nauczycieli akademic
kich oscylowaly wok6l sredniej krajowej na 
przestrzeni ostatnich kilku dziesi~cioleci . 

Warto dodae, ze zaletet II filaru jest to, iz 
dokonujetc dobrego wyboru funduszu po
winnismy uzyskae utrzymanie wartosci 
wplaconego kapitalu wzgl~dem sredniej pla
cy. Nie jest to jednak zbyt pewne, poniewai: 
fundusze ze wzgl~du na bezpieczeilstwo 
wklad6w podlegajet wi~kszym ogranicze
niom niz fundusze powiernicze, a te nie za
wsze potrafiet wykazae si~ taketsprawnoscill, 
ponadto wpJacane przez nas srodki Set zna
CZetCO obcieti:ane r6i:nymi oplatami (potret
cenia od kwot wnoszonych <10%, koszty 
nabywania papier6w wartosciowych, kwo
ty pobierane przez depozytariusza, wynagro
dzenie towarzystwa, oplata za uslug~ zakla
du emerytalnego <7% itd.) Ponadto tylko 
nieco ponad 7% z niemal46% przekazywa
nych do ZUS moze wplywae do II filaru . 

A teraz jeszcze jedno wyliczenie. Przypu
semy, ze zarabiamy srednietkrajOW'I. j wpJa
camy przez 20 lat skladk~ oraz i:e fundusz 
b~dzie na tyle efektywny, i:e po zaplaceniu 
oplat zachowamy utrzymanie wartosci srod
k6w wedlug sredniej placy. Zgromadzimy 
wtedy w funduszu kwot~ r6wnowai:net 17-
miesi~cznym zarobkom, co doda do naszej 
emerytury kwotC( r6wnet 10% sredniej placy 
(przy zaloi:eniu, i:e sredni okres przei:ywal
nosci nie wzrosnie) . 

Nie chcialbym, aby Czytelnik odni6sl wra
i:enie, i:e system emerytalny jest zly. Jest on 
uloi:ony tak, by troch~ ,skubietc" skladki 
zwi~kszye bezpieczeilstwo systemu, a bez
pieczeilstwo tei: kosztuje. Jest najprawdo
podobniej jedynym racjonalnym wyjsciem 
z niewydolnosci obecnego sposobu finan
sowania, kt6ry m.in. ze wzgiC(du na zmiany 
demograficzne musialby zbankrutowac . 
Drazni mnie tylko budowanie w reklamach 
obrazu pelnej szcz~sliwosci. Moze wedlug 
naszych polityk6w spoleczeilstwo jest nie
dojrzale do przyjmowania trudnych wiesci. 

Na zakoilczenie pragn~ jeszcze raz pod
kreslie, i:e system w sensie finansowymjest 
uczciwy i sprawiedliwy, w zwietzku z tym 
trudno oczekiwae czegos lepszego. System 
poza emeryturet daje nam ubezpieczenie ren
towe, wypadkowe, chorobowe. 

I jeszcze jedna refleksja. Nowy system 
wydaje si~ bye bardzo korzystny dla nowo 
powstajetcych instytucji finansowych, co po
winno lepiej i gl~biej rozwinete rynek kapi
talowy w Polsce, a beneficjantem tego ra
czej w mniejszym nii: wi~kszym stopniu jest 
cale spoleczeilstwo. 

Ryszard Grz~ts1ewicz 
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KONKURS NA NAJLEPSZI\ PRAC~ DYPLOMOWJ\ 
W ROKU AKADEMICKIM 1998/99 

w zakresie mechaniki i budowy maszyn 
im. Prof. Romana Sobolskiego 

Organizatorami Konkursu na najlepszq prac~ dyplomowq w za
lcresie mechaniki i budowy maszyn im. prof Romana Sobolewskie
go S'l Kolo Zakladowe SIMP przy Politechnice Wroclawskiej oraz 
Wydzial Mechaniczny i Wydzial Mechaniczno-Energetyczny Poli
techniki Wroclawskiej . Komisji Konkursowej na Wydziale Mecha
niczno-Energetycznym przewodniczyl dr hab.inz. Zbigniew Gnu
tek, dziekan Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego, a jej czlon
kami byli dziekan Wydzialu Mechanicznego prof. dr hab. inz. Wa
claw Kollek, i przewodnicz<tcy Kola SIMP przy PWr inz. Andrzej 
Bielanski, dr hab. inz. Wieslaw Rybak prof. PWr, prof. dr hab. inz. 
Roman Koch, prof. dr hab. inz. Jerzy Standa, dr hab.inz Mieczy
slaw Mieczynski prof. PWr, dr inz. Januariusz Gorecki, a funkcj(( 
sekretarza pelnil dr inz. Waclaw Pszczolowski. Czlonkowie Komi
sji przy ocenie prac, opr6cz takich wymagan formalnych jak sred
nia ocen ze studi6w, ocena pracy dyplomowej, ocena z egzaminu 
dyplomowego i terminowe ukonczenie studi6w, brali pod uwag(( 
nowatorstwo podj((tego tematu, oryginalnosc i nowoczesnosc wy
konanej pracy oraz stopien jej uzytecznosci . 

Dnia 12.11.1999 r. odbyla si(( finalowa prezentacja bior<tcych 
udzial w Konkursie 14 prac dyplomowych wykonanych na Wydziale 
M echani czno-Energetycznym. 

Nagrod~ I stopnia 

przyznano magisterskiej pracy dyplomowej Pawla Sciltzki 
,.Wplyw stopnia uw<tglenia na emisj(( tlenk6w azotu NO," wyko
nanej pod kierunkiem dra hab.inz Wieslawa Rybaka, prof. 
nadzw.PWr. 

Nagrod~ II stopnia 

przyznano magisterskiej pracy dyplomowej Jaroslawa Halajew
skiego ,.Projektowanie krystalizator6w nowego typu o dzialaniu 
ci<tglym" wykonan'l pod kierunkiem prof. dr hab. inz. Romana 
Koch a, 

Nagrod~ III-stopnia przyznano ex equo: 

• magisterskiej pracy dyplomowej Gabrieli Konopki- ,Analiza 
stan ow awaryjnych instalacji kriogenicznej akceleratora Large Han
dron Collider w CERN" wykonanej pod kierunkiem dra in:Z. Ma
cieja Chorowskiego, 

• magisterskiej pracy dyplomowej Piotra Szulca - ,.Modelowa
nie przeplywu w kotle OP - 1150" wykonanej pod kierunkiem dra 
hab. inz. Kazimierza Wojsa, prof. nadzw. PWr. 

Wyroznienia otrzymaly: 

• magisterska praca dyplomowa Julity Czabanowskiej - ,.Spe
cyfika eksploatacji elektrowni opalanych w<tglem brunatnym" wy
konana pod kierunkiem dra hab.inz Wieslawa Rybaka, prof. 
nadzw. PWr. 

• magisterska praca dyplomowa Macieja Urbanczyka- ,.Reduk
cja emisji NO, z kotl6w pylowych metod<t,.reburing" wykonana pod 
kierunkiem prof. dr hab. inz. Wlodzimierza Kordylewskiego, 

• magisterska praca dyplomowa Przemyslawa Pralata - ,.Pro
blemy utylizacji, zoboj((tniania i odprowadzania sciek6w oraz po
pluczyn w gospodarce wodnej" wykonana pod kierunkiem prof. 
dra hab.inz. Jerzego Standy, 

• magisterska praca dyplomowa Fryderyka Kopcia- Termody
namika transformacji promieniowania slonecznego jako odnawial
nego :Zr6dla energii" wykonana pod kierunkiem dra hab. inz.Mie
czyslawa Mieczynskiego, prof. nadzw. PWr. 

Laureaci Konkursu z Wydzialu Mechaniczno-Enrgetycznego przy 
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odbiorze dyplom6w ukonczenia studi6w otrzymali pami<ttkowe 
dyplomy i nagrody rzeczowe ufundowane przez organizator6w i 
sponsor6w. Uroczystosc ta miala miejsce 26 listopada w auli Poli
techniki Wroclawskiej . 

Trzy dni p6:Zniej odbyla si(( natomiast finalowa prezentacja 14 
prac dyplomowych wykonanych na Wydziale Mechanicznym. Ko
misji Konkursowej na Wydziale Mechanicznym przewodniczyl prof. 
dr hab. inz. Waclaw Kollek, dziekan Wydzialu Mechanicznego, a 
jej czlonkami byli : dziekan Wydzialu Mechaniczno-Energetyczne
go dr hab. inz. Zbigniew Gnutek, przewodnicz<tcy Kola SIMP przy 
PWr inz. Andrzej Bielailski, dyrektor Instytutu 1-16 prof. dr hab. 
inz. Eugeniusz Rusinski, dyrektor Instytutu 1-20 dr hab. inz. Kazi
mierz W6js, prof. nadzw. PWr, zast((pca dyrektora Instytutu I-24 
ds. dydaktyki dr inz. Boguslaw Reifur, a sekretarzem byl dr inz. 
Waclaw Pszczolowski. 

Nagrod~ ex quo I-stopnia otrzymaly: 

• magisterska praca dyplomowa Grzegorza Sworobowicza -
,,Aktywny uklad bezpieczeristwa pojazd6w przemyslowych na pod
woziu kolowym" wykonana pod kierunkiem dra hab.inz. Piotra 
Dudzinskiego, prof. ndzw. PWr 

• magisterska praca dyplomowa Przemyslawa Moczki - ,,Apli
kacj a efektu termospr~iystego do badania procesu zm~czenia para
i ferromagnetyk6w" wykonana pod kierunkiem dra hab.inz. Je
rzego Kalety. 

Nagrod~ II stopnia otrzymala: 

magisterska praca dyplomowa Krzysztofa Miszczaka - ,,Pro
j ekt silnika hydraulicznego z podw6jnym zaz~bieniem cykloidal
nym" wykonana pod kierunkiem dra hab. inz. Jaroslawa Strycz
ka, prof.ndzw. PWr. 

Nagrod~ III-stopnia uzyskaly ex quo: 

• magisterska praca dyplomowa Tomasza Wojtasika - ,,Badania 
por6wnawcze systemow load sensing" wykonana pod kierunkiem 
prof.dra hab.inz. Edwarda Palczaka 

• magisterska praca dyplomowa Grzegorza Ciastonia - ,.Opra
cowanie modulu komunikacyjnego dla systemu rozproszonego ste
rowania DNC' wykonana pod kierunkiem dra inz. Zbigniewa 
Smale a. 

Wyroznienia za prace dyplomowe magisterskie: 

• magisterska praca dyplomowa Piotra Wolki - ,,Projekt zawie
szenia wagonu kolejowego z wykorzystaniem systemu MEDYNA" 
wykonan<t pod kierunkiem dra hab. inz. Jacka Grajnerta, 

• magisterska praca dyplomowa Krzysztofa Kopy - ,.Stanowi
sko dydaktyczne do demonstracji sprz<tgla hydrokinetycznego re
gulacyjnego" wykonan'l pod kierunkiem prof. dra inz. Janusza 
Pluteckiego 

• magisterska praca dyplomowa Jakuba Banaszaka - ,.Zastoso
wanie metody element6w skonczonych do tr6jwymiarowej analizy 
odksztalcen segmentu kr<tgoslupa szyjnego stabilizowanego przy 
uzyciu systemu Caspar" wykonana pod kierunkiem prof. dra hab. 
inz. Romualda B~dzinskiego. 
Nagrod~ zespolow~t SIMP za inzyniersk~t prac~ dyplomow~t 

otrzymala praca Miroslawa Matysa i Artura Petyniaka - ,,Mu/ti
media/ny katalog narz~dzi firmy DOLFAMEX'' wykonana pod kie
runkiem dra hab. inz. Piotra Cichosza. 

Wyroznienie SIMP za magistersk~t prac~ dyplomowll przy
znano pracy Grzegorza Rysia - ,.Optymalizacja geometrii oraz 
ilosci sznur6w w dlawnicach pomp i zaworow ze wzgl~du na opory 
tarcia i wyciek' wykonana pod kierunkiem dra inz. Marka Gaw
linskiego. Laureaci konkursu otrzymaj<t pami<ttkowe dyplomy i 
nagrody rzeczowe podczas uroczystego wr((czenia dyplom6w ukon
czenia studi6w na Wydziale Mechanicznym, zas opiekunowie ich 
prac - pami<ttkowe dyplomy. 0 
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Seminarium programu TEMPUS 

Promocja uczelni 
W dniach 25 i 26 listopada odbylo sitt w murach Politechniki 

Wroclawskiej seminarium podsumowuj~ce pierwszy rok realizacji 
programu Tempus JEP-13378-98 Organizing the University Image 
and Information Centre. Jest on realizowany we wsp6lpracy z In
stitut National Polytechnique de Lorraine w Nancy. Koordynato
rem programu ze strony Politechniki Wroclawskiej jest dr W.M.Ba
railski, pelnomocnik Rektora ds. promocji uczelni. W pracach bio
r~ tez udzial dr Jerzy Kotowski (I-6) i dr Ewa Szlachcic (I-6), kt6-
rzy juz wczesniej wsp6lpracowali z uczelni~ w Nancy, a tak:Ze mgr 
Hanna Helman (Dzial Nauczania) i Z.J.Sroka (I-16). 

Z Francji przybyli pani prof. Brigitte Jamart, dyrektorka ds. kon
takt6w mi((dzynarodowych oraz pan Marc Delaut. Przedstawili 
swoj~ uczelni((, kt6ra jest federacj~ siedmiu odrttbnych szk6l tech
nicznych. Mozna by je por6wnac do naszych wydzial6w, choc za
kres ich samodzielnosci jest wittkszy. Szkoly te prowadz~ w pew
nym zakresie wlasn~ polityk(( informacyjn~ i promocyjn~. Uczel
nia wydaje tez swoje pismo i liczne materialy adresowane do kan
dydat6w na studia, firm zainteresowanych wsp6lprac~ badawcz~ i 
ewentualnych donator6w. 

Prelegenci zwracali uwag(( na potrzeb(( wypracowania dobrych 
kontakt6w - tak:Ze nieformalnych - z zewn((trznymi mediami i ko
niecznosc nieustannego wysilku sluz~cego utrwalaniu w swiadomo
sci spolecznej osi~i((C promowanej instytucji. Trud ten oplaca SiC(, 
gdy dochodzi do starail 0 srodki budzetowe i zlecenia badawcze. 

Warto spopularyzowac 

Oczywiscie i tutaj obowi~zuje kalkulacja koszt6w i weryflkacja 
przyj((tych rozwi~zail pod wzgl((dem osi~i((tego wyniku. Np. obok 
flnansowania pisma, kt6re powinno miec walory reklamowe (kolo
rowe zdj((cia, opisy osi~ni((c itd.), mo:lna niekt6re materialy roz
powszechniac w sieci Intranet (lokalny Internet). 

Rzecz jasna, z pustego i Salomon nie naleje. Nie mozna stworzyc 
zach((caj~cej wizji instytucji, o ile nie rna ona zadnych osi~ni((c. 

Ale Institut National Polytechnique de Lorraine rna wiele powo
d6w do dumy. Jednym z nich jest realizowany w jednej ze wspo
mnianych 7 szk6l - Europejskiej Szkole Inzynierii Materialowej 
program ksztalcenia w systemie mi((dzynarodowym. Jest to smiala 
koncepcja edukacji we wsp6lpracy z trzema innymi uczelniami 
europejskimi : szwedzk!l, niemieck~ i hiszpansk~ (Lulea, Sa
arbriicken, Barcelona). Celem jest ksztalcenie specjalist6w inzy
nierii materialowej i procesowej (material science & process engi
neering), kt6rzy jednocze8nie b((d~ przygotowani do rozwi~zywa
nia problem6w socjotechnicznych. Ten ostatni aspekt wi~ze si(( z 
wymogiem dobrego osadzenia w kulturze europejskiej . Absolwent 
szkoly musi umiec m6wic co najmniej 3 obcymi j((zykami (nie li
cz~c francuskiego, zatem studenci wywodz~cy sitt ze wsp6lpracu
j~cych uczelni musz~ znac cztery). W zwiltZku z tym 30% zaj((c to 
j((zyki obce. Dzieje sit( to kosztem pewnego ograniczenia progra
mu nauk podstawowych (kt6re tradycyjnie s~ bardzo silnie repre
zentowane we francuskich programach ksztalcenia) i specjalizacji. 
Studenci po dw6ch latach nauki we wlasnych krajach wyjezdzaj~ 
na jeden z bior~cych udzial we wsp6lpracy uniwersytet6w - wyb6r 
zalezy przede wszystkim od dziedziny. Program obejmuje tez prak
tyk(( przemyslow~. W zale:lnosci od programu studi6w mo:lna zdo
byc dwa ( osoby z innych kraj6w- nawet trzy) dyplomy: INPL oraz 
innej uczelni, gdzie si(( studiowalo i mialo praktyk((. 

Przedstawione rozwi~zania pokazuj!l, jak bogate i r6:lnorodne 
mog~ bye formy edukacji in:Zynierskiej i ile zadan czeka polskie 
uczelnie na drodze do zjednoczonej Europy. 
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Promocja po polsku 

Uczestnicy seminarium mieli tez okazj(( zapoznania si(( z krajo
wym przykladem dzialalnosci promocyjnej prowadzonej skutecz
nie mimo umiarkowanych sil i srodk6w. Dwuosobowy, choc znany 
juz szeroko, zesp6l z Akademii Rolniczej we Wroclawiu: panie 
Maria Wanke-Jerie i Malgorzata Wanke-Jakubowska przy pomocy 
technicznej dw6ch os6b zorganizowaly tam Biuro Informacji i Pro
mocji . Zesp6l koordynuje i realizuje dzialania, kt6re prowadz~ do 
ksztaltowania wizerunku Akademii Rolniczej na zewn~trz, a takze 
usprawnienia wewn((trznej komunikacji. 

W samym tylko roku 1998 rozwijano wsp6lprac(( z mediami (pra
sa, radio, telewizja), a rzeczniczka prasowa Uedna z ww. Pail) udzie
lila 21 wypowiedzi dla radia! Organizuje si(( konferencje prasowe, 
np. na pocz~tku roku akademickiego. 

Biuro prowadzi tez dzialania lobbistyczne: wsp6lpracuje z posla
mi, przygotowuje uroczyste adresy, listy gratulacyjne itp. teksty, 
kt6re !ubi~ sobie przesylac wielcy tego swiata. Dzittki omawianej 
plac6wce nie brak wsr6d nich Rektora AR we Wroclawiu. 

Prowadzi si(( przegl~d wiadomosci z medi6w elektronicznych i z 
prasy: og6lnopolskiej i pism akademickich, a zgromadzone wycin
ki tworz~ archiwalny obraz dokonan uczelni. W gestii Biura s~ tez 
gabloty sluz~ce prezentacji ekspozycji fotograficznych. 

Biuro wydaje biuletyn informacyjny ,Glos Uczelni"- miesi((cz
nik o obj((tosci 24 strony i nakladzie 300 egzemplarzy. W dzialal
nosci promocyjnej wykorzystywany jest tez Internet. 

Obszerne pole aktywnosci Biura to wydawnictwa promocyjne. 
Wydano juz dwukrotnie kolorowy informator o uczelni (wersj(( 
polsk~ i angielskv oraz jego skr6con~ wersj(( (folder) i liczne ma
terialy dotycz~ce szczeg6lowych temat6w, np. doktorat6w h.c. Roz
wazano mozliwosc wydania plyty CD prezentuj~cej uczelni((, ale 
powstrzymano sit( ze wzgl((d6w flnansowych. 

Wsr6d wielu innych dzialan nale:Zy tez zauwazyc udzial repre
zentant6w Biura w naradach i posiedzeniach cial kolegialnych uczel
ni, pracach na rzecz Festiwalu Nauki i prowadzonym archiwum 
fotograficznym . 

Podsumowanie 

Polscy organizatorzy seminarium przedstawili formy i wyniki 
wsp6lpracy mi((dzy INPL i PWr w 1999 roku. Jedn~z nich byl opi
sany juz w ,Pryzmacie" wyjazd na szkolenie do Nancy. 

Dr J.Kotowski przedstawil ponadto referat ,Socjopsychologicz
ne podstawy komunikacji publicznej". 0 

Umowa miQdzy 
Technische Universitat Clausthal 
i Politechnikct Wroctawskct 

W dniach 14 i 15 listopada 1999 r. Po1itechnik(( Wroclawska od
wiedzil rektor Uniwersytetu Technicznego w Clausthal prof. Peter 
Dietz. Ten znany naukowiec o ujmuj~cej osobowosci, goscil u nas 
na zaproszenie JM. Rektora prof. Andrzeja Mulaka, a okazj!l, do 
wizyty bylo podpisanie przez obie uczelnie umowy o wsp6lpracy. 

Technische Universitiit Claus thai jest jedn~ z najstarszych uczel
ni technicznych w Europie. Obchodzi w przyszlym roku 225-lecie 
swego istnienia. Do 1960 roku dzialala jako Bergakademie. W ob
szarze dzialalnosci naukowej i dydaktycznej Uniwersytetu znajdu
j~ si(( obecnie nast((puj~ce dyscypliny: Mathematik (Matematyka), 
Technomathematik (Matematyka stosowania), Wirstschaftsmathe
matik (Informatyka w ekonomii), lnformatik (Informatyka), Physik 
(Fizyka), Chemie (Chemia), Geologie (Geologia), Geophysik (Geo
fizyka), Bergbau (G6mictwo), Wirtschaftsingenieurwesen (Orga
nizacja i zarzadzanie), Metallurgie (Hutnictwo), Werkstoffwissen-
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schaften (In±ynieria materialowa), Maschinenbau (Budowa maszyn), 
Energiesystematechnik (Systemy energetyczne), Verfahrenstechnik 
(lnzynieria procesowa), Umweltschutztechnik (Inzynieria srodowi
ska). 

Uniwersytet zatrudnia obecnie ponad 100 profesor6w i 450 po
zostalych pracownik6w naukowych i ksztalci ok. 3000 student6w, 
w tym ponad 500 spoza Niemiec. Politechnika Wroclawska jest 
druga obok AGH dui:ct polskct uczelnict technicznct, z kt6rct TUC 
wsp6lpracuje od wielu lat. Dotychczasowe kontakty, gl6wnie na
ukowe, trwajctce od ok.1 0 !at, doprowadzily do owocnej wsp6lpra
cy naukowc6w z Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego z profe
sorami rue, wsr6d kt6rych nalezy przede wszystkim wymienic 
Jacka Zelkowskiego Rudolfa Jeschara i Kurta Leschonsky'ego. 
Kontakty te obejmowaly wymianl( informacji, wsp6lne organizo
wanie stypendialnct nauczycieli akademickich zajmujctcych sit( in
zynierict chemicznct i procesowct, energetykct cieplnct, miemictwem 
w technice cieplnej i procesami spalania. W wyniku inicjatywy tych 
os6b i wladz Wydzialu ME poprzedniej kadencji doszlo do uzgod
nienia i parafowania umowy o wsp6lpracy pomil(dzy Politechnikct 
Wroclawskct a Technische Universitat Clausthal. 

Podpisana oficjalnie umowa dotyczy ustalenia og6lnych cel6w, 
zasad i warunk6w dalszej wsp6lpracy mil(dzy naszymi uczelniami. 
Przedmiotem wsp6lpracy bl(dzie zar6wno dydaktyka, jak i badania 
naukowe i wymiana studencka. 

Umowa rna og6lny, ramowy charakter. Forma i spos6b realizacji 
tych cel6w bl(dct us tal one drogct porozumien ujmowanych w 3-let
nie plany pracy oraz zatwierdzane przez obie uczelnie. 

Uczestnikami uroczystosci podpisania w dniu 14 listopada umo
wy byli: dziekan Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego dr hab. 
inz. Zbigniew Gnutek oraz prof. Wieslaw Rybak, prof. Kazimierz 
W6js i mgr Krystyna Galinska. 

15 listopada 1999 r. Prof. Peter Dietz wzictl udzial w uroczysto
sciach Swil(ta Politechniki Wroclawskiej . Odwiedzil tez Instytut 
Techniki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w, z wladzami kt6rego oma
wial szczeg6lowy zakres wsp6lpracy. J.M. Rektor Prof. Andrzej 
Mulak otrzymal zaproszenie do wzil(cia udzialu w przyszlorocz
nych uroczystosciach w TU Clausthal, co zostalo przyjl(te z zado
wo1eniem. 0 

Nowoczesne 
instalacje 

Zainteresowanie nowoczesnct aparaturct we wsp6lczesnych in!lla
lacjach elektrycznych oraz zagadnieniami zwictzanymi z projekto
waniem i prawidlowct pracct tych insta1acj i jest bardzo du:le. Swiad
czy o tym znaczna liczba gosci przybylych na seminarium nauko
wo-techniczne ,Nowoczesna aparatura i urzlldzenia firmy 
Schneider Electric w insta1acjach elektrycznych" zorganizowa
ne przez Instytut Energoelektryki PWr, firm!( Schneider Electric 
Polska Sp. z o.o. oraz Stowarzyszenie Elektryk6w Polskich. 

Odbylo sit( ono 9listopada w murach Politechniki Wroclawskiej . 
Uczestnicy w liczbie okolo 130 os6b reprezentowali szereg dolno
slctskich przedsil(biorstw oraz biur projektowych. Patronat nauko
wy spotkania objctl prof. zw. dr hab. inz. Henryk Markiewicz, autor 
wielu ksi<t:Zek i prac naukowych z zakresu instalacji i urzctdzen elek
trycznych oraz ochrony przeciwporazeniowej . 

Dyrektor wroclawskiego oddzialu firmy Schneider Electric, dr inz. 
Pawel Zdanowicz, kt6ry otworzyl seminarium, przekazal na rl(ce 
dyrektora Instytutu Energoelektryki prof. dr hab. inz. Eugeniusza 
Rosolowskiego dar od swej instytucji - uklad samoczynnego zalct
czenia rezerwowego zasilania, przeznaczony do pracy w sieci ni-
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skiego napil(cia oraz zestaw lctcznik6w elektrycznych . Wyposaze
nie to bl(dzie cennct pomoq dydaktycznct w Laboratorium Urzct
dzen Elektrycznych w Instytucie Energoelektryki PWr. 

Zasadniczy program seminarium stanowily referaty wygloszone 
w trzech kolejnych sesjach prowadzonych przez dr Pawla Zdano
wicza, profesora Bohdana Synala - prezesa Oddzialu Wroclawskie
go SEP oraz profesora Henryka Markiewicza. Trzy referaty przy
gotowane przez pracownik6w Instytutu Energoelektryki - profeso
ra Henryka Markiewicza i dr Antoni ego Klajna - dotyczyly nowo
czesnych rozwictzan i tendencji rozwojowych w zakresie rozdziel
nic, lctcznik6w elektrycznych i instalacji elektrycznych niskiego 
napil(cia. Siedem referat6w przygotowanych przez pracownik6w 
firmy Schneider Electric dotyczylo om6wienia i prezentacji nowo
czesnych rozwictzan konstrukcyjnych stacji transformatorowych i 
rozdzielnic sredniego oraz niskiego napil(cia, uklad6w samoczyn
nego zalctczania rezerwy, uklad6w lagodnego rozruchu silnik6w 
elektrycznych, selektywnosci dzialania zabezpieczen w instalacjach 
i ich projektowania. Seminarium stanowilo doskonalct okazjl( do 
prezentacji wsp6lczesnych rozwictzan i wymiany pog1ctd6w w za
kresie prezentowanej tematyki. 

Sesji towarzyszyla wystawa wybranych typ6w rozdzielnic sred
niego i niskiego napil(cia firmy Schneider Electric. 

• • • 
Firma Schneider Electric Polska Sp. z o.o. z siedziba, w Warszawie przy 

ul. Domaniewskiej 41 jest filia, francuskiego przedsi~biorstwa przemyslo
wego Schneider Electric S.A. , swiatowego lidera w dziedzinie produk
cji aparatury i urzctdzen elektrycznych do przesylu i rozdzialu energii 
elektrycznej oraz przemyslowych systemow sterowania i automatyki. 
Oferta firmy obejmuje bogata, gam~ wyposai:enia wraz z szerokim zakre
sem uslug odpowiadaja,cych wszelkim obowia,zuja,cym normom swiatowym, 
a zwlaszcza normom europejskim IE C. Schneider znajduje si~ w swiato
wej czol6wce firm dzialaja,cych na rynku budownictwa, przemys/u, energe
tyki i infrastruktury. 

Pocza,tki firmy si~gaja, 1836 roku. Szybko stal si~ czolowym francuskim 
przedsi~biorstwem metalurgicznym, a w pocza,tkach XX wieku by/ jui: jed
nym z najwai:niejszych na swiecie producent6w przemyslu ci~i:kiego , ma
szynowego i srodk6w transportu. W wyniku kolejnych przeksztalceniom 
wszedl na rynek urza,dzen elektrycznych. Od I at osiemdziesia,tych, Schne
ider calkowicie koncentruje si~ na sektorze elektrotechnicznym. 

Potencja/ firmy Schneider Electric to 61 .000 pracownik6w w 130 krajach. 
Pracuja, oni w 180 osrodkach produkcyjnych, 620 oddzialach handlowych i 
7.400 punktach sprzedai:y. 

W 1998 r. obroty firmy wynios/y 50 mid frank6w (7,6 mid euro), z tego w 
Polsce -120 min zl. Jest to obecnie firma o najwi~kszej dynamice na swia
towym rynku elektrotechnicznym, przeznaczaja,ca 5% obrot6w na prace 
badawczo-rozwojowe. 

Polska filia , utworzona w listopadzie 1993 roku, zatrudnia ponad 300 
os6b w sprzedai:y i produkcji , w Warszawie i 9 oddzialach na terenie kraju 
(Warszawa, Gdansk, Katowice, Poznan, Wroc/aw, Szczecin, Krakow, Rze
sz6w i l6di:). 

Schneider Polska kontynuuje na krajowym rynku elektrotechnicznym 
dobre tradycje znanych w Polsce od lat siedemdziesia,tych firm: Merlin Gerin 
i Telemecanique We Wroc/awiu partnerami firmy Schneider sq; TIM, ELEK
TRO-TIM, LUKS i EL-CENTRUM. 

Schneider Electric Polska wyposai:y/ w swoja, aparatur~ mi~dzy innymi 
Elektrowni~ Belchat6w i Kozienice, Elektrocieplownie Kielce, Radom, Biel
sko-Biala, Zaklady Energetyczne l6di:, Legnica i Zamosc, Kombinat G6r
niczo-Hutniczy Miedzi, Cementownie G6rai:di:e i Malogoszcz, Kopalnie 
Belchat6w i Konin, Stoczni~ Szczecinskq, Fiat Auto Poland, Daewoo-FSO, 
Mennie~ Panstwowa,, hotel Mariott, Ministerstwo Finans6w, Bank Gospo
darki Zywnosciowej. Wi~ksze inwestycje we Wroc/awiu to ; Akademia Me
dyczna, WROZAMET, MPWiK, centra handlowe: KORONA, CARREFO
UR, SELGROS. 0 
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Z wystawy 

Kotly grzewcze 
i kolektory sloneczne 
firmy Viessmann 

W dniach od 22 do 26 listopada w Instytucie 
(1-20) odbyla si~ wystawa, na kt6rej firma Vies
smann zaprezentowala swoje wyroby: kotly grze
wcze centralnego ogrzewania i r6zne wersje ko
lektor6w slonecznych przeznaczonych dla gospo
darstw domowych. Byla to r6wniez okazja do zor
ganizowania uroczystego seminarium, kt6re od
bylo si~ 24 listopada. Wygloszono dwa referaty. 
Na pierwszym przedstawiciel finny Viessmann 
pan mgr Roman Pelczarski m6wil o kolektorach 
slonecznych. W niezwykle plastyczny i sugestyw
ny spos6b, przy uiyciu komputerowych metod pre
zentacji przybliiyl sluchaczom szeroki wachlarz 
zagadnien wict:lctcych si~ z tct technologict. Poru
szano r6zne aspekty oplacalnosci i mozliwosci za
stosowania prezentowanych urzctdzen w polskiej 
rzeczywistosci. Podano przyklady stosowanych w 
Niemczech regulacji prawnych zach~cajctcych do 
stosowania tych kolektor6w. W kontekscie wy
czerpujctcych si~ energetycznych zasob6w natu
ralnych naszego globu, a takze wzrastajctcych wy
mog6w dotyczctcych ochrony srodowiska, kolek
tory sloneczne S<t niewcttpliwie technologi<t przy
szlosci . W drugim referacie prof. Adam Gostom
czyk, pracownik Instytutu Techniki Cieplnej i 
Mechaniki Plyn6w, w referacie zatytulowanym 
,Perspektywy zrnniejszenia emisji zanieczyszczen 
do atmosfery" w syntetyczny spos6b przedstawil 
udzial poszczeg6lnych paliw energetycznych (gaz, 
w~iel) w emisji zanieczyszczen, wyjasnil, cow 
tym zakresie stanowict polskie normy, a takze jak 
te normy b~d<t si~ zmieniac, gdy Polska przyst<tri 
do Unii Europejskiej. Referat wywolal :lyw<t dys
kusj~. W seminarium wzi~lo udzial okolo 100 
os6b - pracownik6w i student6w. Niedawno ad
dana do uzytku nowoczesna sal a wkladowa p~ka
la w szwach. Po seminarium odbylo si~ uroczyste 
otwarcie wystawy sprz~tu finny Viessmann polct
czone z przyj~ciem. W zabytkowym holu nowo 
wyremontowanej kotlowni pracownicy naukowi 
Instytutu Techniki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w, 
studenci i przedstawiciele finny Viessmann mo
gli si~ spotkac, zwiedzic wystaw~ i podyskuto
wac przy piwie. Szczeg61ne tlo nadali spotkaniu 
organizatorzy, kt6rzy zaprosili na wystaw~ zesp6l 
muzyki kameralnej student6w Akademii Muzycz
nej wykonujctcy utwory Mozarta i innych wielkich 
mistrz6w. Jak zauwaiyl podczas otwarcia wysta
wy dyrektor instytutu prof. Kazimierz W6js, no
woczesna technologia finny Viessmann dobrze 
harmonizowala z zabytkowymi wn~trzami kotlow
ni . W imprezie i seminarium wzi~lo udzial okolo 
200 os6b, wystaw~ lctcznie odwiedzilo zas 400 go
sci . Wszyscy obecni przyklasn~li formie i tematy
ce calej imprezy. 

Henryk Kudela 

nr 125 · 

Referat prof Adama Gostomczyka 

Dyskusja 

W towarzyskim nastroju 
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Seminarium ,. Wysokosprawne b/oki 
energetyczne" 

Odzyskujemy cieplo 
W dniach 18-19 pazdziemika 1999 r. na 

Wydziale Mechaniczno-Energetycznym od
bylo si(( mi((dzynarodowe seminarium ,Wy
sokosprawne bloki energetyczne" zorgani
zowane wsp61nie przez Wydzial Mechanicz
no-Energetyczny i Elektrowni(( Tur6w. Bylo 
ono poswi((cone zagadnieniom produkcji 
energii w oparciu o spalanie W((gla brunat
nego z odzyskiwaniem ciepla. 

Wzi((li w nim udzial naukowcy z Polski, 
Niemiec, Finlandii, Grecji i Rumunii repre
zentuj~cy uniwersytety w Stuttgarcie, Atenach 
i Timisoarze (Rumunia), Instytut Badawczy 
RWE ,Energie", Fortum Power and Heat Oy 
Helsinki i Politechnik(( Wroclawsk~. 

Temat seminarium byl scisle zwi~zany z 
realizowanym w Zakladzie Spalania i De
tonacji Wydzialu Mechaniczno-Energetycz
nego tematem badawczym mieszcz~cym si(( 
w ramach finansowanego przez Europejsk~ 
Komisj(( do Spraw Badan Naukowych, De
partament Energii (DG XVII) programu ba
dawczego Joule-Thermie III. 

Po okolicznosciowych wyst~ieniach dy
rektora Elektrowni Tur6w Jerzego Laskaw
ca i dziekana Wydzialu Mechaniczno-Ener
getycznego dr hab .inz. Zbigniewa Gnutka 
uczestnicy uslyszeli 12 referat6w: 

• Czyste technologie wykorzystania w~gla 
brunatnego. Przyklad wstwnego suszenia 
w~g/a. - E.Kakaras, P.Anladas - Uniwersy
tet Atenski - Grecja, 

• Poprawa sprawnosci i redukcji emisji w 

1m 
• kotlach zainstalowanych w Elektrowni TU

R6W (kotly OP-650b i CFB 670) - J.Jablon
ski wraz z zespolem - Polska, 

• Programy badawcze dla blok6w ener
getycznych z wstfUJnym suszeniem w~gla 
brunatnego - stanfaktyczny w RWE Ener
gie AG - R.Elsen - RWE Energie AG -
Niemcy, 

• Metody wysokosprawnego spalania w 
kotlach na w~giel brunatny - P.Demiatin -
Fortum Power and Heat Oy - Finlandia, 

• lntegrowanie procesu suszenia w~gla z 
kotlami CFB - Y.Pekka - F ortum Power and 
Heat Oy - Finlandia, 

• Badania nad suszeniem w~gla brunat
nego w parowym zloiufluidalnym - F.Bu
schsieweke, Jens Hannes - RWE Energie 
AG - Niemcy, 

• Odzysk opar6w wilgoci ze spa/in - l.Ionel 
et all. - Uniwersytet Timisoara - Rumunia, 

• Wplyw wstfUJnego suszenia w~gla na 
konstrukcj~ kat/ow energetycznych -
H.Spliethoff, J.Maier, prof. K.R.G.Hein -
Uniwersytet Stuttgart - Niemcy, 

• Spalanie suszonego wstwnie w~gla w 
pylowych komorach paleniskowych - A.Me
schgbiz, J.Konig, F.Buschsieweke - RWE 
Energie AG - Niemcy, 

• Badania nad sklonnosciq do szlakowa
nia kom6r paleniskowych na suszony w~
giel brunatny - C.Gotte, M.Pollack, R.J.He
itmiiller - RWE Energie AG; G.Scheffk-
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necht - Stuttgart; H.Miiller - VDI Bran
schweig - Niemcy, 

• Trendy w wykorzystaniu w~gla brunat
nego w polskiej energetyce - D.Tomas -
Politechnika Wroclawska - Polska, 

• Analiza termodynamiczna bloku 200 MW 
z uwzgl~dnieniem ciepla kondensacji z su
szenia w~gla brunatnego - dr H.Kruczek 
wraz z zespolem - Politechnika Wroclaw
ska - Polska. 

Pierwszy dzien seminarium zakoitczono 
spotkaniem towarzyskim, na kt6rym spala
no nie tylko w((giel brunatny. 

Dalsze zaj((cia odbyly si(( w Elektrowni 
Tur6w. Poswi((cone byly prezentacji pol
skich osi~i((c w omawianej dziedzinie. 
Dyrektor techniczny R. Walkowiak przedsta
wil wyniki prac modernizacyjnych, dzi((ki 
ktorym elektrownia poprawi swoje wyniki 
zarowno pod wzgl((dem ekonomicznymjak 
ekologicznym. Om6wil tez zmiany w struk
turach swojego zakladu. 

Uczestnicy seminarium mieli mozliwosc 
zapoznania si(( z konstrukcj~ i eksploatacj~ 
zmodemizowanych blok6w 1 i 2 z cyrkula
cyjnymi kotlami fluidalnymi (CFB). Specja
lisci z Elektrowni byli dobrymi przewodni
kami, ch((tnie i wyczerpuj~co odpowiadali 
na pytania oprowadzaj<~.c uczestnik6w semi
narium po nowych i starych blokach Turo
wa. Rozmowy przeci<~.gn((lyby si(( zapewne, 
gdyby nie ograniczenia czasowe zwi<~.zane 
z odlotami gosci zagranicznych. 

Specjalne podzi((kowania nale:l'l. si(( gru
pie organizator6w seminarium, a szczeg61-
nie pani dr inz. Halinie Kruczek z Politech
niki Wroclawskiej, kt6ra gl6wnie przyczy
nila si(( do realizacji tego spotkania. D 
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0 udzia/e Zakladu Most6w we wciraianiu nowych tecb
nologii w po/skim mostownictwie 

Budujemy mosty 
Zaklad Most6w (wczesniej Katedra Most6w) zawsze byl scisle 

zwi~tzany z przemyslem i polsk~t technik~t mostow~t. 

Poprzedni kierownicy zakladu opr6cz osi'llillie<c naukowych i dy
daktycznych mieli r6wniez znacz~tce osillgnie<cia projektowe: 

• Pie<kny most kamienny w Bardzie nad Nys~tKlodzk'l, zbudowa
ny w roku 1515, a zniszczony w roku 1945, zostal odbudowany w 
roku 1950 wedlug projektu profesora Dobroslawa Strozeckiego 
(kierownika Katedry w Ia tach 1946-1961 ), 

• Most Pokoju we Wroclawiu (jeden z pierwszych most6w z be
tonu sprC(zonego w Polsce) powstal wedlug projektu profesora Jana 
Kmity (kierownik Zakladu w latach 1962-1992). 

Nie S!l to oczywiscie jedyne, ale najbardziej spektakulame osi~t
gnie<cia minionego okresu. Prawie wszyscy obecni pracownicy Za
kladu maj~t na koncie wybitne realizacje. 

Obecnie Zaklad Most6w jako jednostka naukowa dysponuje ka
dr~t bardzo dobrze przygotowan~tpod wzgle<dem badawczym i tech
nicznym. Dzie<ki temu jest partnerem administracji drogowej i ko
lejowej oraz firm projektowych i wykonawczych przy realizacji 
najwa:Zniejszych obiekt6w mostowych kraju . W ostatnich latach 
pracownicy Zakladu Most6w pelnil nadz6r naukowy nad projekto
waniem i budow~t: 

• mostu autostradowego (autostrada A-4) przez Odre< w Rogowie 
Opolskim (oddanego do eksploatacji w roku 1994), 

• mostu autostradowego (na trasie A-1) przez Wisle< kolo Torunia 
(pierwsza nitka zostala oddana do eksploatacji w roku 1998), 

• mostu drogowego przez Odre< w ci'lgu obwodnicy p6lnocnej 
Opola (oddanego do eksploatacji w roku 1999), 
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• Trasy Siekierkowskiej w Warszawie, w ramach kt6rej be<dzie 
budowany most podwieszony o najdluzszym w Polsce prze<sle r6w
nym 250m. 

Trudnym, ale zarazem bardzo satysfakcjonuj~tcym zadaniem byl 
nadz6r nad projektowaniem i budow~t mostu przez Wisle< kolo To
runia. Wyr6Znia siC( on najdluzszymi w kraju prze<slami z betonu 
spre<:Zonego. Rozpie<tosc kazdego z trzech rekordowych prze<sel 
wynosi 130 m. Dlugosc calego mostu wynosi 955,40 m. 

Most byl realizowany w technologii betonowania wspomikowe
go stosowanej w Polsce na tak~t skale< po raz pierwszy. Zakres prac 
prowadzonych przez Zaklad obejmowal: 

• ustalenie zasad projektowania (szereg zagadnien wystC(puj~tcych 
w tym projekcie nie rna polskich uregulowan normowych), 

• sprawdzenie dokumentacji projektowej mostu, 
• rozwi~tzywanie problem6w wystC(pUj~tcych w czasie budowy, 
• pr6bne obci~tzenie mostu. 
Obiekt oddano do eksploatacji 1 lipca 1998 roku. 
Most w Toruniu uzyskal wsr6d wielu wyr6Znien tak:Ze prestizo

w~t nagrode< Zwi~tzku Mostowc6w RP ,Uskrzydlonego Mostu" jako 
,Most roku 1999". 
Calosci~t prac zwi~tzanych z nadzorem (w kt6rym uczestniczyla 

wie<kszosc pracownik6w Zakladu) kierowali dr in:Z. Jan Bien i prof.dr 
hab.inz. Jan Kmita. 

Innym ciekawym rezultatem prac prowadzonych przez pracowni
k6w Zakladu Most6w jest wdrozenie do polskiego mostownictwa 
konstrukcji z rur stalowych. Pierwszy projekt kladki dla pieszych 
nad Klodniq w Slawie<cicach (kolo Ke<dzierzyna-Kozla) powstal w 
Zakladzie Most6w w roku 1993. N astC(pne byly juz realizowane we 
wsp6lpracuj~tcym z Zakladem biurze projektowym MOSTY-WRO
CLAW. 

Ostatnie dzielo to bardzo ciekawa architektonicznie kladka dla 
pieszych we Wroclawiu-Lesnicy. Powstala w miejscu zniszczonej 
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przez pow6dz w roku 1997 kladki drewnianej. Jest to obiekt pod
wieszony stalowy. Konstrukcja wisi na 24 ci«.gnach ze stali bardzo 
duzej wytrzymalosci (1860 Mpa). Dlugosc kladki wynosi 2x34 m, 
a wysokosc pylonu mierzona od filara 12.80 m. 

W czasie budowy, by uzyskac wymagane parametry geometrycz
ne obiektu, specjaln~t obslug({ geodezyjn~t pelnil Zaklad Geodezji i 
System6w lnformacji Geograficznej PWr, kt6ry zastosowallasero
we techniki pomiarowe. 

Obiekt zostal poddany pr6bnym obci~ti:eniom i oddany do eks
ploatacji 12 pazdziemika tego roku. 

Kladk({ zaprojektowal zesp6l pod kierunkiem prof. Jana Bilisz
czuka. 

Te dwa przyklady, kt6re dose dobrze prezentuj~t dzialalnosc Za
kladu Most6w, zilustrowano zdj({ciami na stronie IV okladki , Pry
zmatu". D 

Wsp61praca 
z MOSTOSTALEM 

Przedstawiciele Politechniki Wroclawskiej i Sp6lki Akcyjnej 
MOSTOSTAL Warszawa podpisali list intencyjny dotycz~tCY dlu
goterminowej wsp6lpracy. 

W trakcje wst({_pnych rozm6w uznano, ze rozw6j infrastruktury 
budowlanej i komunikacyjnej wymaga scislejszego powi~tzania 
dzialalnosci naukowej i dydaktycznej z praktyk~t techniczn~t oraz 
ekonomiczn~t. 

Przewiduje si({ nast({puj~tcy zakres wsp6lpracy: 
• ksztalcenie kadr zar6wno na studiach stacjonamych, jak i stu

diach podyplomowych oraz specjalistycznych kursach, a takze na 
studiach doktoranckich - z uwzgl({dnieniem potrzeb wynikaj~tcych 
z planowanej szybkiej modemizacji oraz rozbudowy infrastruktury 
budowlanej, w tym budowli uzytecznoscipublicznej , most6w i sie
ci autostrad, 

• zawodowe praktyki studenckie i sta:le zawodowe pracownik6w 
PWr na budowach realizowanych przez MOSTOSTAL, 

• opracowywanie i realizacj({ wsp6lnych program6w badawczych, 
• opracowywanie naukowych i naukowo-technicznych opinii oraz 

ekspertyz, 
• wsp6ldzialanie w organizowaniu seminari6w i konferencji na

ukowo-technicznych, 
• wsp61ne przedsi((WZi({cia gospodarcze. 
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Poszczeg6lne przedsi({wzi({cia realizowane przez obie strony b({d~t 
przedmiotem indywidualnych um6w mi({dzy MOSTOSTALEM a 
odpowiedni~tjednostk~t organizacyjn~tPWr. Osobami odpowiedzial
nymi za koordynacj({ dzialan s~t: mgr inz. Leszek Ceron (ze strony 
MOSTOSTALU) oraz prof.dr hab.inz. Jan Biliszczuk (ze strony 
uczelni). D 

,Problemy projektowania. 
budowy i utrzymania most6w malych" 

Wielkie sprawy 
malych most6w 

W dniach 2-3 grudnia 1999 r. Zaklad Most6w Instytutu ln:Z.ynierii 
L~tdowej PWr wraz z Generaln~tDyrekcj~tDr6g Publicznych (GDDP) 
Oddzial Poludniowo-Zachodni i Oddzialem Dolnosl~tskim Zwi!!Z
ku Mostowc6w Rzeczypospo1itej Polskiej zorganizowal IV konfe
rencjt( naukowo-techniczn~t ,Problemy projektowania, budowy i 
utrzymania most6w malych". 

Wedlug danych GDDP w sieci dr6g naszego kraju jest 29.009 
obiekt6w mostowych! Przeci({tna dlugosc mostu w Polsce wynosi 
19,4 metra. Jest wit(c rzecz~t oczywist'l., i.e problematyce ,malych 
most6w" jako bardzo wa:lnej dla gospodarki kraju poswi({cono spe
cjaln~t konferencj({. 

Wzi({lo w niej udzial ponad 200 uczestnik6w reprezentuj~tcych 
r6:Z.ne srodowiska (administracji drogowej i kolejowej, firmy pro
jektowe i wykonawcze oraz osrodki naukowe). W materialach kon
ferencyjnych wydrukowano 48 prac, z kt6rych wygloszono 23 . 

Konferencja byla dedykowana panu docentowi Leopoldowi Ka
minskiemu (organizatorowi poprzednich konferencji) w 65 . rocz
nic({ urodzin. 

W otwarciu obrad w auli PWr opr6cz organizator6w udzial wzi(l
li : 

• prof.dr hab.inz. Jerzy Zdanowski, prorektor PWr, 
• prof.dr hab.inz. Ernest Kubica, dziekan Wydzialu Budownic

twa L~tdowego i Wodnego PWr, 
• prof.dr hab.inz. Pawel Sniady, dyrektor Instytutu lnzynierii L~t

dowej PWr, 
• prof.dr hab .inz. Wojciech Radomski, wiceprzewodnicz~tcy 

Zwi~tzku Mostowc6w Rzeczypospolitej Polskiej, 
• mgr inz. Zygmunt Kubiak, przewodnicz~tcy Oddzialu Dolnosl~t

skiego Zwi~tzku Mostowc6w Rzeczy
pospolitej Polskiej, 

• mgr in:Z.. Bogdan Pelc, dyrektor 
Oddzialu Poludniowo-Zachodniego 
Generalnej Dyrekcji Dr6g Publicz
nych 

oraz zasluzeni profesorowie o spe
cjalnosci mostowej: J6zefGlomb, Jan 
Kmita i Andrzej Ryzyilski. 

Obrady toczyly sit( w auli przy du
:lym zainteresowaniu uczestnik6w. 

Konferencji towarzyszyla wystawa 
fotograficzna pt. ,Mosty", ilustruj~tca 
osiltgflit(cia zakladu. 

W koncowej fazie konferencji odby
lo si({ spotkanie przedstawicieli Zakla
du Most6w z wladzami statutowymi 
Agencji Budowy i Eksploatacji Auto
strad: prezesem dr inz. Andrzejem 
Urbanikiem oraz wiceprezesami - mgr 
in:Z. . Stefanem Rewillskim i dr Krzysz
tofem Linkiem. D 
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Polityka 
proinnowacyjna 
pans twa 

Rada Ministr6w na posiedzeniu 6 grud
nia 1999 r. zaakceptowala zalozenia polity
ki innowacyjnej panstwa do 2002 roku wraz 
z ocenlt stanu realizacji zadan wynikajltcych 
z dokumentu rZltdowego pt. ,Zalozenia po
lityki proinnowacyjnej pans twa" i przedsta
wienie wniosk6w w sprawie jego aktuali
zacji. 

Przez dzialania innowacyjne lub wspiera
jltce innowacyjnosc rozumie six r6wniez 
podnoszenie poziomu edukacji i wyksztal
cenia, a tak:Ze dzialalnosc: standaryzacyjn<t, 
normalizacyjnlt oraz na rzecz ochrony wla
snosci przemyslowej i intelektualnej. 

Polityka innowacyjna pans twa rna wspie
rac zar6wno osoby prawne, jak fizyczne. 

Wsr6d proponowanych rozwhtzan eko
nomiczno-finansowych i prawno-organi
zacyjnych, slu:illcych zwi~kszeniu inno
wacyjnosci gospodarki wymienia si~ na
st~pujllce dzialania w sferze nauki: 

• zwictkszenie udzialu naklad6w budze
towych na badania naukowe i prace rozwo
jowe w relacji do PKB, 

• opracowanie rozwiltzan prawnych stwa
rzajltcych jednostkom badawczo-rozwojo
wym warunki do restrukturyzacji (lltcznie z 
prywatyzacjv i powolania panstwowych 
instytut6w badawczych, 

• zapewnienie w ustawie o utworzeniu 
KBN r6wnorzctdnego dost((pU do srodk6w 
finansowych z budzetu nauki jednostkom 
organizacyjnym prowadzltcym dzialalnosc 
badawczo-rozwojowlt bez wzglxdu na ich 
status prawny, 

• wprowadzenie prawnego obowi1tzku 
dostarczania do hazy danych SYNABA in
formacji o rozpocz((tych, prowadzonych i 
zrealizowanych badaniach naukowych oraz 
o pracach rozwojowych fmansowanych ze 
srodk6w budzetowych, 

• aktualizacj(( dokumentu fZltdowego ,,Pre
ferowane kierunki badan naukowych i prac 
rozwojowych dla zwixkszenia innowacyjno
sci polskiej gospodarki" oraz stworzenie 
preferencji w przydziale srodk6w finanso
wych z budi:etu nauki na projekty badaw
cze oraz prace rozwojowe slui:ltce wzrosto
wi innowacyjnosci gospodarki, 

• doskonalenie i upowszechnienie zasad 
kredytowania przez banki prac rozwojowych 
dotyczltcych nowoczesnych technologii, 

• zwixkszanie finansowania projekt6w 
celowych, projekt6w celowych zamawia
nych, strategicznych program6w fZltdowych 
Jub program6w wieloletnich, doskonalenie 
zasad i trybu ich przyznawania, 

• wdrozenie systemu wspierania ze srod-

k6w budi:etu nauki jednostek naukowych i 
badawczo-rozwojowych oraz podmiot6w, 
dzialajltcych na rzecz nauki, przyst((pUjlt
cych do 5.PR UE na lata 1998 -2002, 

• rozwijanie systemu promocji i upo
wszechniania osi~ict6 naukowych i tech
nologicznych o charakterze aplikacyjnym, 

• upowszechnienie wsr6d mlodzie:Zy szk6l 
srednich i wyzszych problematyki innowa
cyjnosci gospodarki, 

• zmiany w funkcjonowaniu jednostek 
badawczo-rozwojowych nadzorowanych 
przez MON, 

• prace nad jednolitlt ustawlt o dzialalno
sci badawczo-rozwojowej. 

2. W sferze gospodarki przewiduje si~ 
m.in.: 

• zwixkszenie stawek amortyzacyjnych 
srodk6w trwalych, 

• usprawnienie procedur kredytowych, 
• dzialania na rzecz systemu ubezpieczen 

przed ryzykiem wdrazania nowych techno
logii, 

• gwarancje Skarbu Panstwa dla ubezpie
czen kontrakt6w eksportowych, gdy odno
SZlt six do nowych technologii, 

• zwictkszenie wykorzystania czctsci ba
dawczych strategicznych program6w TZltdO
wych i program6w wieloletnich ustanawia
nych przez Radct Ministr6w. 

3. Proponuje si~ te:i wspieranie inicjatyw 
na rzecz rozwoju regionalnych system6w 
innowacyjnych wedlug ,Programu wspie
rania rozwoju instytucji regionalnych dzia
lajltcych na rzecz transferu technologii" 
przyj((tego przez Radct Ministr6w 4 marca 
1997 r. Najwa:Zniejsze kierunki dzialan to: 

• rozw6j krajowych regionalnych i lokal
nych system6w informacji dla potrzeb trans
fern technologii, 

• aktywizacja regionalnych srodowisk 
technologicznych, 

• pobudzanie innowacyjnych dzialan 
przedsictbiorstw, udzielanie im pomocy w 
poszukiwaniu transfer6w, 

• identyfikacja potencjalnie uzytecznych 
opracowan technologicznych, 

• pomoc dla przedsictbiorstw w unowo
czesnianiu produkcji i uslug, 

• ulatwianie przeplywu kadr z uczelni i 
instytut6w badawczych do przedsixbiorstw, 

• rozw6j i koordynacja ksztalcenia usta
wicznego i doskonalenia kadr, 

• upowszechnianie informacji naukowo
technicznej, ekonomicznej, dotyczltcej in
formacji i zarz1tdzania , 

• wspieranie podejmowanych dzialan in
nowacyjnych wsp61finansowanych ze srod
k6w: unii i krajowych. 

Ocena stanu realizacji zadan wynikajltcych 
z dokumentu rz1tdowego ,Zalozenia polity
ki innowacyjnej panstwa" z 1994 r. 

wykazala - mimo pewnych symptom6w 
poprawy - wcilt:l zbyt nisklt skutecznosc 
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dzialan. Wplywa to na poziom naszej go
spodarki i stanowi barierxjej rozwoju. 

Stwierdzono, ze szczeg6ln1t uwag(( nale
zy zwr6ci6 na: 

• doskonalenie i wprowadzanie nowych 
rozwiltzan ekonomicznych oraz podatko
wych w sferze nauki i gospodarki, kt6re 
wplyn((lyby na warunki finansowania zadan 
i dzialan innowacyjnych przez przedsixbior
c6w oraz zwictkszalyby zainteresowanie za
kupem uslug badawczo-rozwojowych. 

• poprawx struktury naklad6w na naukct 
przez poszerzenie udzialu srodk6w pozabu
di:etowych do ponad 50%. 

• racjonalizacjx wydatk6w budzetowych 
na naukct i koncentrowanie ich na waznych 
dla nauki i gospodarki badaniach prowadzo
nych przez interdyscypliname zespoly. 

• przygotowanie rozwiltzail sprzyjajltcych 
oplacalnosci prac B+R i d1ti:enie do wyko
rzystania wynik6w program6w realizowa
nych z funduszy PHARE. 

[wg informacji prasowej 14/12/99 Cen
trum Informacyjnego Rz1tdu z 6 grudnia 
1999 roku] 

Pieniqdze - /ekarstwo na mlodo$6 

Jak odnowic 
kadry PAN? 

Na posiedzeniu 8 grudnia 1999 r. Komi
tet Spoleczny Rady Ministr6w zapoznal sict 
z opracowaniem ,Wspomaganie inicjatyw 
zmierzajltcych do odtworzenia kadry badaw
czej PAN oraz wykorzystanie potencjalu 
badawczego PAN dla cel6w edukacyjnych" 
przygotowanym przez Polsklt Akademix 
Nauk. KSRM zalecil autorom uzupelnienie 
materialu o odpowiednie wnioski, a nast((p
nie uzgodnienie ostatecznego ksztaltu z 
Komitetem Badan Naukowych i Minister
stwem Edukacji Narodowej. 

Dane statystyczne wskazujltna niekorzyst
ne dla nauki polskiej zjawisko starzenia sict 
kadry naukowej, co dotyczy zresztlt nie tyl
ko pracownik6w Polskiej Akademii Nauk. 
Wyst((puje tez coraz wictksza luka pokolenio
wa, np. srednia wieku profesor6w zbliza sict 
do 60 lat, docent6w 50-55 lat, a sredni wiek 
adiunkt6w osi~a granicx prawie 40 lat. 

Autorzy widzlt przyczynx tego zjawiska 
gl6wnie w zjawiskach ekonomicznych, a 
przedlozony dokument proponuje przede 
wszystkim stworzenie Akademii i jej pra
cownikom odpowiednich warunk6w finan
sowych. Place asystent6w w plac6wkach 
PAN ksztaltowaly six w 1998 r. na pozio
mie 850-1100 zl. Zarobki ich starszych kole
g6w pracujltcych ju:Z wiele lat naukowo i 
majltcych za soblt spory dorobek naukowy 
tez Slt umiarkowanie zachctcajltce. 

Polska Akademia Nauk uwaza, ze rozw6j 
kadry naukowej powinien opierac sict na 
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systemie studi6w doktoranckich i wlasci
wym systemie ich finansowania. Studia te 
S<t finansowane z budZetu przeznaczonego 
na dzialalnosc statutowttplac6wki i ich uru
chamianie uszczupla w znaczny spos6b pla
ce etatowych pracownik6w PAN. Postuluje 
sict wictc wprowadzenie zasad, jakie stoso
wane S<t w resorcie edukacji narodowej . 
Rozwinictty systemu stypendi6w i staZy (kra
jowych i zagranicznych) powinien przycitt
gac ambitnych mlodych ludzi do pracy na
ukowej. 

Naklady na naukct wynosztt 0,5% produk
tu krajowego brutto. To - zdaniem autor6w 
opinii - praktycznie wyklucza prowadzenie 
racjonalnej polityki naukowej oraz uniemoz
liwia rozw6j kadry naukowej . Taka sytuacja 
nie wplywa obecnie i zapewne nie wplynie 
w przyszlosci na poprawt( potencjalu inte
lektualnego i naukowego spoleczenstwa. 

Co prawda, przyznaje sict, niewielkie 
symptomy poprawy sttjuz widoczne: mini
malnie wzrosla liczba mlodych pracowni
k6w naukowych zatrudnionych w PAN oraz 
os6b podejmujttcych studia doktoranckie, 
niemniej stan kadry naukowej wymaga od
mlodzenia. 

W celu wykorzystania kadry naukowej dla 
cel6w edukacyjnych podejmuje sict nastctru
jttce przedsictwzictcia: 

• ksztalcenie student6w w niepanstwo
wych szkolach wyzszych oraz specjalistycz
nych studiach podyplomowych, zorganizo-

W ostatnim czasie ukazaly sict naste<pujttce 
pisma ok6lne i zarzttdzenia wewncttrzne: 

Pismo okolne 20/99 z dnia 17.11.1999 r. 
dotyczttce wprowadzenia zrniany do Pisma 
Ok6lnego 12/99 z dnia 31 rnaja 1999 r. w 
sprawie zasad ustalania odplatnosci w hote
lach asystenta i doktoranta oraz rnieszkaniach 
i pokojach hotelowych Politechniki Wroclaw
skiej . 

Pismo ok6lne 21199 z dnia 22.11.1999 r. 
w sprawie trybu zakupu i eksploatacji telefo
n6w korn6rkowych przez jednostki organi
zacyjne Politechniki Wroclawskiej. 

Pismo okolne 22/99 z dnia 7.12.1999 r. w 
sprawie bezposrednich przygotowan jedno
stek organizacyjnych na Politechnice Wro
clawskiej do krytycznej daty Problernu Roku 
2000, wedlug zalecen Zespolu ds. PR 2000. 

Pismo ok6lne 23/99 z dnia 7.12.99 r. w 
sprawie termin6w i trybu skladania wniosk6w 
o nagrodct Prezesa Rady Minis trow (Uwaga: 
term in skladania wniosk6w uplywa 31 grud
nia 1999 r.) 
Zarz~tdzenie wewn~trzne 33/99 z dnia 

22.11 .1999 r. w sprawie podzialu zadan we 
wladzach Uczelni w okresie kadencji 1999-
2002. 
Zarz~tdzenie wewn~trzne 34/99 z dnia 

6.12.1999 r. w sprawie zrnian organizacyj-

wanych przy plac6wkach naukowych PAN, 
gdzie jest 3300 sluchaczy, 

• ksztalcenie i przygotowanie kadry na
ukowej w PAN - w 1998 r. 66 os6b uzyska
lo stopien doktora habilitowanego, 188 dok
tora, 

• pract( dydaktyczntt w szkolach wy
zszych, prowadzona indywidualnie przez 
pracownik6w PAN, bttdz na podstawie 
um6w mit(dzy plac6wkami PAN i uczelnia
mi, 

• inne formy dzialalnosci edukacyjnej -
opiekct nad studentami, prowadzenie prac 
magisterskich itp. 

• promowanie kadr naukowych poprzez 
konkursy na stypendia, staze krajowe i za
graniczne. 

[ na podstawie komunikatu prasowego 19/ 
12/99 Centrum Informacyjnego Rzttdu] 

Bezaluzji 

Wieloletni 
program rzct,dowy 

17 listopada 1999 roku Rada Ministr6w 
zaakceptowala wieloletni program rzttdowy 
na lata 2000- 2008 ,Kwasny papier. Rato
wanie w skali masowej zagrozonych pol
skich zasob6w bibliotecznych i archiwal
nych" 

Szczeg6ly na stronie: 
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbninfo991123.html 

nych w Administracji Uczelni i utworzenia 
Sarnodzielnego Stanowiska ds. Obslugi Mul
timedialnej. 
Zarz~tdzenie wewn~trzne 35/99 z dnia 

6.12.1999 r. w sprawie zasad rekrutacji na 
studia na Politechnice Wroclawskiej w roku 
akadernickirn 2000/200 I . 
Zarz~tdzenie wewn~trzne 36/99 z dnia 

6.12.1999 r. w sprawie uprawnien laureat6w 
i finalist6w olimpiad przedrniotowych ubie
gajttcych sict o przyje<cie na studia na Politech
nice Wroclawskiej . 
Zarz~tdzenie wewn~trzne 37/99 z dnia 

7.12.1999 r. w sprawie regulaminu intensyw
nych kurs6w je<zykowych dla doktorant6w 
Politechniki Wroclawskiej prowadzonych 
przez Studiurn Nauki Jctzyk6w Obcych. D 

Dziennik 
UrzQdowy KBN 

Ukazal sict Dziennik Urzctdowy Korni
tetu Badan Naukowych nr 7/99 zawie
rajttcy uchwaly KBN od nr 29/99 do nr 
33/99. Pelna tresc uchwal dostctrna jest 
pod adresern http://www.kbn.gov.pVpub/ 
kbn/docs/du _ 07 _99 .html 
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G6RNICTWO 

13 pazdziernika odbylo sict posiedze
nie Rady Wydzialu. 

• Powolano na kadencje< 1999-2002 
Radct Uzytkownik6w Sieci Kornputero
wej Wydzialu G6miczego, oraz zatwier
dzono sklad Wydzialowej Komisji Ho
spitacyjnej. 

• Rada zatwierdzila nastctrujttcych kie
rownik6w zaklad6w w Instytucie G6mic
twa PWr: 

- dr inz. Jaroslawa Szwed-Lorenz -
Zaklad Geologii Stosowanej Odwadnia
nia i Ekologii (Z-1), 

- prof. dr inz. Zbigniew Kozlowski 
- Zaklad G6mictwa Odkrywkowego (Z-
2), 

- dr inz. Henryk Sztuk - Zaklad G6r
nictwa Podziernnego (Z-3), 

- prof. dr hab. inz. Monika Hardyg6ra 
- Zaklad System6w Maszynowych (Z-4), 

- prof. dr hab . inz. Andrzej Struminski 
- Zaklad Wentylacji Pozar6w i Bezpie-
czenstwa Pracy (Z-5), 

- prof. dr hab. inz. Jan Drzymala -
Zaklad Przer6bki Kopalin i Odpad6w (Z-
6), 

- dr inz. Andrzej Wojtaszek - Zaklad 
Geotechniki G6miczej (Z-7), 

- prof. dr hab. inz. Stefan Cacon - Za
klad Geodezji i System6w Informacji 
Geograficznych (Z-8), 

- prof. dr hab. in:l. Wojciech CictZkow
ski - ZakladGeologii i W6dMineralnych 
(Z-9), 

• Pozytywnie zaopiniowano wniosek o 
przedluzenie zatrudnienia mgr inz. Ra
doslawa Zirnroza na stanowisku asysten
ta naukowo-dydaktycznego z r6wnocze
snym udzieleniem urlopu bezpuatnego na 
okres trwania studi6w doktoranckich 
oraz zatrudnieniem w tym czasie na ~ 
etatu. 

• Rada zatwierdzila utworzenie Wy
dzialowego Seminarium, nad kt6rym 
opiekct powierzyla pani prof. Jadwidze 
Wictckowskiej . 

10 listopada Rada postanowila: 
• uruchomic w roku akademickim 

2000/2001 na Wydziale G6miczym Uzu
pelniajttce Studia Magisterskie. 

• powolac Wydzialowtt Komisje< Wy
borcztt na kadencje< 1999-2002. 

• zatwierdzic zmianct nazwy dotychcza
sowej specjalnosci GZZ na ,Zarzttdza
nie Zasobami Ziemi i Ochrona Srodowi
ska". 

8 grudnia odbylo sit( posiedzenie Rady 
Wydzialu, na kt6rym: 

• pozytywnie zaopiniowano wniosek o 
przedluzenie zatrudnienia prof. E. Wnu
czaka na 4/4 etatu do 31. 12. 2000 r. 
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FILlA. 
WA.LBHZJTSKA. 

• Dnia 19.11.99 r. w Klubie Studenc
kim ,Zak" odbylo si<;, I Wieczorne Spo
tkanie ,Poezji Spiewanej z akompania
mentem muzycznym". Jego gl6wnym 
organizatorem i wykonawq byl student 
II roku Wydzialu Mechaniczno-Energe
tycznego Jacek SZATKOWSKI. Wyko
nawcami byli tez m.in . studenci: Da
riusz PACZKOWSKI i Slawomir 
WR6BLEWSKI. Wykonywano utwo
ry Edwarda Stachury, Boleslawa LE
SMIANA, Krzysztofa MYSZKOW
SKIEGO i Adama ZIEMIANINA. 
Wsr6d pelnej sali sluchaczy obecna 
byla grupa pracownik6w filii wraz zjej 
dyrektorem. Milo bylo, gdy znane stro
fy nucili wszyscy obecni. Dyrektor filii 
zapraszal na kolejne spotkanie, ale do
piero w styczniu 2000 roku, ze wzgl<;,
du na zblizaj<tce si<;, swi<;,ta Bozego 
Narodzenia. Zesp6l pod kierunkiem 
mgr J.Batora rozpocz<tl juz przygoto
wania do uroczystego Wieczoru Wigi
lijnego. 

• Panstwowa Wyzsza Szkola Zawo
dowa w Walbrzychu, najrnlodsza huma
nistyczna szkola w miescie byla orga
nizatorem spotkania zalozycielskiego 
srodowiskowego pisma pracowniczo
studenckiego o roboczej nazwie ,Stu
dent Walbrzyski". W spotkaniu wzi<;,li 
udzial przedstawiciele czterech pan
stwowych wyzszych szk6l istniej<tcych 
w Walbrzychu. Ze strony Filii PWr 
obecni byli dyr. J.Kalwak, dyr. R.Sta
rosta i kierownik DS- J.Bator. Wszy
scy byli zgodni, ze pismo takie znaj
dzie uznanie i miejsce w calym srodo
wisku studenckim miasta Walbrzycha. 
Prace organizacyjne b<;,d<tkontynuowa
ne w najblizszej przyszlosci. Jeszcze w 
tym roku zapowiedziano pierwszy (sy
gnalny) numer. 

• Na terenie Domu Studenckiego roz
pocz<tl dzialalnosc klub ,Absurd". Po 
kapitalnym remoncie na koszt obecne
go dzierzawcy przygotowano bardzo 
przyjazne i solidne pomieszczenie. 
Wybrana Rada Programowa rna bogate 
zamiary i plany na najblizsze tygodnie. 
Odbyly si<;,juz m.in. dwie imprezy kul
turalno-oswiatowe: pierwsza z nich to 
bardzo udane ,Andrzejki", w kt6rych 
wzi<;,li udzial niemal wszyscy pracow
nicy filii (zorganizowane przez Zwi!lZ
ki Zawodowe ,Solidarnosc" - Izabela 
Jezyk i ZNP- Grazyna Zurawska), dru
ga- w ub. poniedzialek- Turniej Bry-

Dokafrczenje na stronie 29 

Nowy rok 
w Szkole 
Francuskiej 

W tegorocznej inauguracji roku akademic
kiego studi6w podyplomowych Mastcre 
Specialise i Studiurn Polskiego organizowa
nych przez Polsko-Francuskie Centrum In
zynierii System6w Przemyslowych, kt6ra 
odbyla si<;, 15 pazdziernika, uczestniczyli 
liczni goscie. 

Otwieraj<tcy uroczystosc dr Krystian Kon
kol powital radc<;, kulturalnego Ambasady 
Francuskiej Marca Andre Wagnera i attache 
ds. j<;,zykowych Karim a el Hadj i. Obecni byli 
takze prorektor ds. nauczania prof. Jerzy 
Swi<ttek, prodziekan Wydzialu Informatyki 
i Zarz<tdzania dr inz. Marian Molasy, pre
zes Stowarzyszenia ,SAGE" dr Kazimierz 
Choros oraz grono romanist6w prowadz<t
cych zaj<;,cia j<;,zykowe. 

Pan Marc Andre Wagner przedstawil 
wnioski wynikaj<tce w z oceny plac6wek 
dzialaj<tcych pod auspicjami Fundacji Fran
cja-Polska: z trzech polskich program6w 
,Mastcre" najwyzej oceniony zostal wlasnie 
wroclawski - realizowany przez Polsko
Francuskie Centrum Inzynierii System6w 
Przemyslowych. Na ten wynik zlozyly si<;,: 
Iiczba os6b ksztalconych i dyplomowanych, 
ewolucja ich karier zawodowych po uzyska
niu dyplomu oraz skala kontakt6w plac6w
ki z Izb<t Handlow!l i przemyslem. Z uzna
niem odniesiono si<;, do idei powolywania 
,ojc6w chrzestnych" poszczeg6lnych grup 
absolwent6w. 

M.Wagner podkreslal, ze program ksztal
cenia w systemie ,Mastcre" musial spraw
dzic si<;, w otoczeniu gospodarki rynkowej, 
zwlaszcza konkurowac z ofertami edukacyj
nymi w innychj<;,zykach. W warunkach ko
niecznej samowystarczalnosci finansowej, 
Centrum powinno poszukiwac ofert z prze
myslu, instytucji naukowych i dydaktycz
nych. 

Francuski gosc dodal, ze doswiadczenia z 
realizowanego obecnie programu Polonium 
swiadCZ!l 0 duzej aktywnosci Politechniki 
Wroclawskiej, kt6rej udzial osi<tgn<tl 10% 
calosci zadan. Daje jej to IV pozycj<;, wsr6d 
uczelni polskich. 

M.Wagner zyczyl realizatorom tej wsp6l
pracy odwagi w przyszlej dzialalnosci, 
umiej<;,tnego wykorzystania czasu i korzy
sci ze zjednoczenia (tymczasem tylko w sfe
rze naukowej) z Uni<t Europejsk<t. 

Prof. Jerzy Swilttek, kt6ry niejednokrot
nie- jeszcze jako dziekan Wydzialu Infor
matyki i Zarz<tdzania - uczestniczyl w po
dobnych spotkaniach, podkreslil swoje prze
konanie o korzysciach plyn<tcych z ksztal
cenia w Polsce kadr wedlug standard6w 
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uznawanych w Europie ... Wyedukowana 
mlodziei jest gwarantem naszej pozycji w 
jednoczqcym si~ .SWiecie "-powiedzial .pro
rektor ds . dydaktyki . 

Zebrani wysluchali inauguracyjnego wy
kladu dr Wojciecha Mysleckiego na temat 
kolejnych zwrot6w (,rewolucji") w swiato
wej gospodarce, kt6re doprowadzily do po
wstania bardzo wydajnego, ale i bardzo 
wymagaj<tcego globalnego systemu ekono
micznego. Po rewolucji handlowej, przemy
slowej i technologicznej przyszla kolej na 
zwrot oparty o informatyk<;,. W ci<tgu kilku 
ostatnich )at 15% ludnosci swiata zwi<;,kszy
lo sw6j udzial w kontrolowanym przez sie
bie swiatowym kapitale gospodarczym z 
70% do 90%. Korzy5ci finansowe z rozwo
ju nowych uslug znacznie przekraczaj<t stan
dardy kraj6w rozwini<;,tych, w kt6rych 
wskainik wzrostu wynosi 2, 73 . W telefonii 
kom6rkowej inwestycje przynosz<t zysk 
600%, a z poczty elektronicznej moina uzy
skac 2000%. Szacuje si<;, ze uslugi interne
lowe przyniOS!l w tym roku wzrost zysku 
20.000%. Taka sytuacja powi<;,ksza r6znice 
ekonomiczne mi<;,dzy obszarami bogactwa 
i biedy. Do tej pierwszej kategorii zaliczyc 
mozna tylko 3 obszary: Ameryk<;, P6lnocn<t 
z aspiruj<tq do niej Ameryk<t Srodkow<t 
(NAFTA), Europ<;, (UE) i ,p<;,tl<;, Pacyfiku" 
obejmuj<tq Japoni<;,, Australi<;, i ,tygrysy 
azjatyckie". 

Oczywiscie pozostaje problem ludzi, kt6-
rzy- czy to z przyczyn geograficznych czy 
psychologicznych- nie nale:l<t do p<;,dz<tce
go w bogat<t, ale i peln<tstres6w przyszlosc. 
Bye moze S!l oni nosicielami zmian, kt6re 
zostan<t opisane jako kolejna rewolucja. 

Opuszczalismy sal<;, z nadziej<t, ze dzi<;,ki 
ksztalqcej si<;, i ambitnej rnlodzie:i:y nasze 
problemy nie b<;,d<t az tak straszne. Tyro bar
dziej, ze Polsko-Francuskie Centrum Inzy
nierii System6w Przemyslowych (PFCISP) 
jest zaangazowane r6wnoczesnie w inne 
prace Fundacji Francja-Polska, kt6ra zajmu
je si<;, obecnie opracowaniem strategii na 
dalsze 10 lat. Rozszerzanie si<;, Unii Euro
pejskiej na kraje Europy Srodkowowschod
niej, w tym i na Polsk<;,, sklania Fundacj<;, 
do zaj<;,cia si<;, problemami polityki regional
nej i integracji europejskiej . 

Analizie nowych zadan sluzylo zorgani
zowane we Francji Forum ,Francusko-Pol
skie Spotkanie Partners twa Lokalnego" (16-
19 listopada) . Zaproszono na nie po 350 
os6b z kazdego z kraj6w. Zakres tematycz
ny to ksztalcenie, kultura, wsp6lpraca regio
nalna, partnerstwo przemyslowe (szczeg61-
nie w odniesieniu do srednich i malych 
przedsi<;,biorstw), rozw6j obszar6w wiej
skich oraz restrukturyzacja (,rekonwersja") 
przemyslu. 

Spotkanie, kt6re zacz<;,lo i zakonczylo si<;, 
w Paryzu, dzielilo si<;, na specjalistyczne 
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warsztaty zorganizowane w r6inych mia
stach Francji. Przedstawiciele PFCISP byli 
w Lyonie (terytorialna polityka gospodarcza) 
i Poi tiers (ksztalcenie, komunikacja spolecz
na, kultura). Mamy nadziejl( wr6cie do tego 
tematu w nastl(pnym numerze. 

I Do/noslqskie Forum Polityczne i 
Gospociarcze 

Spotkanie 
w Krzyzowej 

Dolny Sl<~.sk od blisko roku jest wsp61nym 
terytorium blisko 3 milion6w mieszkanc6w. 
Ze wzgll(du na brak ci<~.glosci tradycji tych 
ziem powr6t do ,dui:ego" wojew6dztwa 
nastrl(cza nam wil(cej problem6w nii: spo
lecznosciom z Polski centralnej . Maj<~.c to 
na uwadze marszalek Jan Waszkiewicz zor
ganizowal w Krzyi:owej w dniach 5-7 listo
pada I Dolnosl<~.skie Forum Polityczne i 
Gospodarcze. Czl(se obrad odbywala sil( w 
grupach problemowych. Poruszano proble
my edukacji (,edukacja dla przyszlosci"), 
turystyki, innowacyjnosci gospodarki, bu
downictwa, infrastruktury i gospodarki prze
strzennej, a taki:e zagadnienia wynikaj<~.ce z 
poloi:enia Dolnego Sl<~.ska w ,europejskim 
naroi:niku Polski". 

, Do dyskusji na Forum zapraszamy 
wszystkich, kt6izy chq, by Dolny Sl<~.sk stat 
sil( najsilniejszym regionem Polski i znacz<~.
cym regionem Europy"- zadeklarowal prof. 
Jan Waszkiewicz. 

Szkolnictwo wyi:sze bylo reprezentowa
ne na spotkaniu przez prof. Tadeusza Szul
ca rektora AR, prof. Jerzego Swilttka, pro
rektora ds. nauczania PWr i prof. Andrze
ja Witkowskiego, prorektora ds . nauczania 
UWr. Uczestniczyli oni w obradach grupy 
problemowej , edukacja dla przyszlosci". 
Inni przedstawiciele PWr: prof. J.Koch, 
prof. J.Zwoidziak i prof. Adam Grzech 
byli zaangai:owani w debatl( o problemach 
innowacyjnosci gospodarki. 

Gl6wny nurt dyskusji plenarnej dotyczyl 
koncepcji rozdysponowania wladzy samo
rz<~.dowej pomil(dzy r6i:ne jej szczeble. Po
szukiwano tei: czynnik6w integruj<~.cych 
spolecznosc regionu. Do walor6w, kt6rymi 
dysponujemy, zaliczono potencjal edukacyj
ny i naukowo-badawczy. Szans'l S'!. rozwi
nil(te aspiracje edukacyjne obywateli. 

W dziedzinie problem6w edukacyjnych 
rektorzy wypowiadali sil( na temat profilu 
ksztalcenia podkreslaj<~.c znaczenie wiedzy 
og61nej . Zalecenie to jest tym bardziej uza
sadnione, i:e nie s<~.jeszcze rozpoznane po
trzeby lokalne. Ich zbadanie bl(dzie sprzy
jac stworzeniu oferty ksztalcenia ustawicz
nego. 

W dyskusji, kt6rej uczestnikiem byl r6w
niei: kurator oswiaty, zwracano uwagl( na 

zaniedbania szkolnictwa ponadpodstawo
wego na wsi: tylko 30% dzieci z dolnosl<~.
skich wsi idzie do szkoly sredniej . Dla uczel
ni ten fakt rna istotne znaczenie, gdyi: w ten 
spos6b zrnniejsza sil( istotnie populacja mlo
dziei:y zainteresowana studiami. 

Dyskutowano tei: o formach wsp6ldziala
nia ( czy wsp6listnienia) panstwowego i nie
panstwowego szkolnictwa wyi:szego. Pod
kreslano potrzebl( ksztalcenia na poziomie 
p6lwyi:szym, tworzenia nowych punkt6w 
edukacyjnych akredytowanych przez uczel
nie. Podkreslano skutki brak6w kadrowych 
i finansowych szkolnictwa wyi:szego. 

Spotkanie Dolnosl<~.skiego Forum powin
no bye impulsem do szczeg6lowych dzia
lail . Bye moi:e jednym z nich bl(dzie zorga
nizowana w dniach 8-10 listopada konfe
rencja naukowa legnickiego oddzialu Dol
nosl<~.skiego Osrodka Doskonalenia Nauczy
cieli ,Problemy diagnozy edukacyjnej . Stan
dardy i diagnoza a rozw6j edukacji" .. Przed
miotem debaty byly m.in. edukacja medial
na, standardy maturalne i egzaminacyjne 
oraz program Nowa Matura. 

DOLNOSLf\SKIE 
FORUM 
POLITYCZNE 
I GOSPODARCZE 

FILlA 
JI'~BBZJTSKA 
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di:a, kt6rego Sl(dzi<~. gl6wnym byl z-ca 
dyrektora Filii dis dydaktyki, dr ini:. 
Andrzej Pszonka. Ta ostatnia impreza 
weszla na stale do programu imprez 
kulturalnych. 

• Z okazji dorocznego Swil(ta Poli
techniki Wrodawskiej ,Sala Senator
ska" byla miejscem uroczystego WII(

czenia nagr6d JM Rektora PWr. wyr6i:
niaj<~.cym sil( studentom. Tym razem na
grody wrl(czano nie za wyniki w nauce, 
ale ,za umiejl(tnosci i ich l<~.czenie z sze
rok<~. dzialalnosci'l. spoleczn<~. na rzecz 
calego srodowiska studenckiego". z 
Filii zaszczytu tego dost'I.Pili : Aneta 
Baran - studentka III roku Wydzialu In
formatyki i Zarz<~.dzania i Andreas Pa
raskiewas - student IV roku tegoi: wy
dzialu. Gratulujemy. 

• Z inicjatywy dr ini:. Janusza G6r
niaka trwa w Filii Walbrzych druga 
edycja ,Studium Talent". Informacjl( o 
studium wyslalismy do 40 szk6l sred
nich regionu walbrzyskiego. Zaowoco
walo to licznym udzialem uzdolnionej 
mlodziei:y licealnej - na matematykl( 
uczl(szcza 160 os6b, na fizykl( 25 . Za
jl(cia z matematyki prowadzi dr Marian 
Hotlos, z fizyki mgr Wojciech Magier
ski . Pieczl( organizacyjn<~.sprawuj<~.mgr 
Janina Jaworska i Zofia Kuska. Z prze
prowadzonego sondai:u wynika, i:e 
uczestnicz<~.ca w Studium mlodziei: za
mierza podj<~.e studia na naszej Uczel
ni . Ubiegloroczni absolwenci ,Studium 
Talent" niemal w 100 % S'l studentami 
Politechniki wrodawskiej. 
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NA WYDZIALACH 
CHEMIA 

6 pazdziernika na pierwszym posie
dzeniu Rady Wydzia:lu kadencji 1999-
2002 jednoglosnie zaakceptowano spra
wozdanie dziekana prof.dr hab . Henry
ka G6reckiego z dzialalnosci wydzialu 
w roku akademickim 1998/99 i podzi((
kowano dziekanowi, prodziekanom i 
administracji za zaangazowanie i trud 
zwictzany z kierowaniem wydzialem zy
CZ<tC dalszych sukces6w w rozwictzywa
niu zlozonych problem6w, przed kt6ry-
mi stoi jego spolecznosc. · 

Nast((pnie w wyniku dyskusji i gloso
wania powolano pelnomocnik6w dzie
kana: 

• ds. informacji na Wydziale - prof. 
Kazimier(( Wilk, 

• ds. wsp6lpracy z przemyslem - dr 
Andrzeja Biskupskiego, 

• ds . organizacji biblioteki wydzialo
wej - prof. Andrzeja Piaseckiego, 

• ds. wsp6lpracy mi((dzynarodowej i 
programu SOCRATES/ERASMUS -
prof. Andrzeja Koltuniewicza, 

• ds . studi6w inzynierskich - dr hab. 
Grazyn(( Gryglewicz, 

• ds . organizacji zaj((c dydaktycznych 
na wydziale - dr Jerzego Homa, 

• ds . organizacji komputerowych za
pis6w na wydziale - dr Krzysztofa Roh
ledera, 

• ds. komputeryzacji wydzialu - prof. 
Andrzeja Sokalskiego. 

Podj((to uchwal(( o ograniczeniu li
czebnosci skladu Rady Wydzia:lu w bie
:lctcej kadencji do nast((?Ujctcego skladu: 
42 samodzielnych pracownik6w nauko
wych, 14 pozostalych nauczycieli aka
demickich, 7 pracownik6w nie b((dctcych 
nauczycielami akademickimi i 7 studen
t6w (og6lem 70 os6b). 

Na zakonczenie obrad dziekan poin
formowal o biezctcych sprawach doty
czctcych procesu dydaktycznego i spra
worganizacyjnych na Wydziale. 

13 paidziernika Rada Wydzialu za
twierdzila przedstawione przez dyrekto
r6w instytut6w wnioski o powolanie 
zaklad6w naukowo-dydaktycznych oraz 
ich kierownik6w. 

Jednomyslnie powolano Wydzialowct 
Komisj(( Wyborczct. 

Wybrano czlonk6w komisji Rady Wy
dzia:lu: ds. kadry naukowej i rozwoju, ds. 
badan naukowych, ds. dydaktyki, eko
nomicznej oraz bibliotecznej . 

Powolano kandydat6w do komisji dys
cyplinamej dla nauczycieli akademic
kich, komisji dyscyplinamej dla studen
t6w i odwolawczej komisji dyscyplinar
nej dla student6w. 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek w 
sprawie odznaczenia prof.dr hab. Stefa-

Do/roriczenje na stronie 31 
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AKADEMICKIEGO ZWII\ZKU SPORTOWEGO 

POLITECHNIKA WROCJ..AW§J5A...;....._ __ _ 

Swictteczny 
bieg uliczny 

Z okazji Swi((ta Nauki Wroclawskiej na 
Politechnice organizuje si(( wiele imprez za
r6wno kulturalnych,jak i sportowych przy
gotowanych przez KS AZS PWr. 

Do najwazniejszych z nich nale:ly niewctt
pliwie Bieg Uliczny o Puchar JM Rektora. 
Trasa biegu liczy okolo pi((ciu kilometr6w. 
Uczestnicy startuj<t z osiedla studenckiego 
przy ul. Wittiga i biegnct p((llct wzdluz sta
dionu IKS Sl((za, a nasl((pnie walami nad 
Odrct, by ponownie zjawic siC( na , Wittigo
wie", gdzie znajduje si(( meta . Jednakowe 
miejsce startu i mety zapewnia tej imprezie 
duzct widowiskowosc . JM Rektor, firma 
Sprandi i inni sponsorzy biegu ufundowali 
nagrody w wielu klasyfikacjach (open, stu
denckiej , ligi mi((dzyuczelnianej, kobiet, 
m((zczyzn ... ). Atrakcyjnosc nagr6d sprzyja 
z roku na rok coraz lepszym wynikom. Te
gorocznym zwyci((zect zostal - tradycyjnie 
juz - Waldemar Glinka (Bl((kitni OSO),jako 
drugi na met(( przybyl Krzysztof Baldyga 
(AMATOR), a trzeci zameldowal si(( Irene
usz Pyczak (AE). W kategorii kobiet wy
grala Patrycja Wlodarczyk (AWF) przed 
Barbarct Twardochleb (AE) i Juliet Budniak 
(AWF). W kategorii student6w i pracowni
k6w PWr do 45 !at trzy pierwsze miejsca 
zaj((li Grzegorz Budzyn, Radoslaw Jonczak 
i Damian Grocholski . Wsr6d pracownik6w 

PWr w wieku powyzej 45 !at triumfowal 
J6zef Uramowski . 

Gdy maratonczycy ruszyli na tras(( biegu, 
kibice mogli podziwiac wyczyny czlonk6w 
sekcji wspinaczki skalkowej prezentuj<tcych 
akcje ratunkowe na wysokosci dziesicttego 
pi((tra akademik6w T-15 i T-19. ,Cheerle
aderki" z sekcji aerobiku rozgrzewaly swo
im pokazem zgromadzonych licznie - mimo 
chlodu - widz6w. 

Obok imprezy na ,Wittigowie" r6wnole
gle rozegrane zostaly Otwarte Mistrzostwa 
Politechniki Wroclawskiej w wielu dyscy
plinach sportowych. Kazdy student m6gl 
spr6bowac swoich sil w wyciskaniu ina er
gometrze (zwyci((zyl tu Adam Minikowski 
przed Mikolajem Rybakiem i Bartoszem 
Daszewskim). Na stale w kalendarzu imprez 
zapisaly si(( nowosci z ubieglego roku, cie
szctce si(( chyba najwi((kszym zainteresowa
niem student6w. Mowa mianowicie o uni
hokeju i krosie rower6w g6rskich (tu w kla
syfikacji kobiet zwyci((zyla Eliza Borek, a 
w klasyfikacji m((zczyzn Andrzej Plocieniak 
przed Miroslawem Lukawskim i Oskarem 
Rusieckim). 

Bogaty program imprez sportowych 
umozliwil studentom nie tylko znalezienie 
dla siebie interesujctcej dyscypliny sporto
wej i spr6bowanie w niej sil, ale przede 
wszystkim dobrct zabaw((, kt6rct zagwaran
towali organizatorzy. 

Serdecznie zapraszamy za rok. 
Grzegon Zurakowski 

KS AZS Politec/mika Wroclawska 
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Po 27 /atachPiotr Eerensowicz za
koflczyl tw6rczq pracfi z ch6rem 
naszej uczelni. 

DziQkujemy 
Dyrygent Akademickiego Ch6ru Politech

niki Wroclawskiej - Piotr Ferensowicz za
konczyl pracl( na naszej uczelni. Wplynl(ly 
nato jego osobiste plany zyciowe. Uznaj<tc 
wielkie zaslugi pana Ferensowicza na polu 
dzialalnosci artystycznej i pedagogicznej 
prowadzonej przez niego od 1972 roku na 
PWr, JM Rektor prof. Andrzej Mulak ofi
cjalnie podzil(kowal odchodz<tcemu dyry
gentowi. W spotkaniu, kt6re odbylo sit( 2 
listopada br. w gabinecie Rektora, uczest
niczyli r6wniez prorektor ds. studenckich 
prof. Ludwik Komorowski , kierownik Sa-

modzielnej Sekcji ds . Studenckich mgr 
Andrzej Ostoja-Solecki oraz prezes Akade
mickiego Ch6ru PWr Fabian Cieslik. 

Uwienczeniem dlugoletniej wsp6lpracy 
byllist gratulacyjny podpisany przez Rek
tora, pil(kny bukiet czerwonych r6z oraz pre
zenty, kt6re maj'l mu przypominac dyrygen
towi nasz<t uczelnil(. W rewanzu ofiarowal 
on prof. A.Mulakowi zdjl(cie czlonk6w po
litechnicznego ch6ru wraz z Ojcem Swil(
tym, zrobione w czasie wizyty w Rzymie. 
Byly tez wzajemne podzil(kowania i zycze
nia na przyszlosc. W czasie prawie godzin
nej rozmowy wspominano pocz<ttki dzialal
nosci P.Ferensowicza, liczne koncerty oraz 
odnoszone na konkursach sukcesy. Maestro 
szczeg6lnie podkreslil zyczliwosc wladz 
naszej uczelni dla ch6ru, na kt6r<t m6gl li
czyc w kazdej sytuacji . 0 
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na Jasieitki Medalem Politechniki Wro
clawskiej. 

W wyniku dyskusji i glosowania po
stanowiono przyj<t6 do wiadomosci od
wolanie sit( dr K.Stanczyka do Central
nej Komisji w sprawie jego przewodu 
habilitacyjnego. 

Jednomyslnie postanowiono dopuscic 
dr inz. Piotra Synowca do kolokwium 
habilitacyjnego. 

Pozytywnie zaopiniowano wnioski o 
przyznanie stypendi6w habilitacyjnych 
dr Andrzejowi Trochimczukowi, dr 
Leszkowi Rycerzowi, dr Krystynie Pa
lewskiej oraz przedluzenie stypendium 
dr Antoniemu Chyli . 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek w 
sprawie przeniesienia dr Moniki Gro
towskiej z etatu adiunkta naukowo-dy- · 
daktycznego na etat starszego wykla
dowcy. 

Postanowiono zatrudnic na stanowi
skach adiunkt6w naukowo-dydaktycz
nych: dr A.Niedziell(-Majkl( w Zakla
dzie Biochemii, dr B.Grab-Markiewicz 
w Zakladzie Biotechnologii oraz dr 
W.Sawinskiego w Instytucie Inzynierii 
Chemicznej i Urz<tdzen Cieplnych. 

Ogloszono konkursy na dwa stanowi
ska adiunkt6w naukowo-dydaktycznych 
w Instytucie Chemii Nieorganicznej i 
Metalurgii Pierwiastk6w Rzadkich w 
specjalnosciach: chemia nieorganiczna 
oraz chemia analityczna. 
BUDOWNICTWO 
Lf\DOWE I WODNE 

6 pazdziernika Rada Wydzialu pozy
tywnie zaopiniowala propozycje obsady 
stanowisk kierownik6w zaklad6w. 

Postanowiono udzielic dr inz. Przemy
slawowi Maliszkiewiczowi urlopu bez
platnego na okres 1.10.1999 r.-
29.02.2000 r. ze wzgll(du na planowany 
przez niego szkoleniowy wyjazd zagra
niczny. 

Wybrano kandydat6w na czlonk6w 
komisji: dyscyplinamej dla nauczycieli 
akademickich, dyscyplinamej i odwo
lawczej dla student6w oraz do Senackiej 
Komisji Oceniaj<tcej. 

Powolano Wydzialow'l Komisjl( Wy
borcz<t na kadencjl( 1999-2002 r. 

Wybrano stal<t komisjl( RW do postl(
powan nostryfikacyjnych dotycz<tcych 
uznania dyplom6w i tytul6w zawodo
wych uzyskiwanych za graniq. 

10 pazdziernika na posiedzeniu Rady 
Wydzialu powolano zesp6l do otwarcia 
przewodu habilitacyjnego dr inz. Jakuba 
Marcinowskiego (adiunkta w 1-14). 

Postanowiono od 1.12.1999 r. zatrud
nic dr hab . Edwarda Osadl( z AR we 
Wroclawiu na stanowisku adiunkta 

Dokariczenje na Stronie n 
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w1Zakladzie Geodezji Instytutu Geo
techniki i Hydrotechniki 

W zwi1tzku z wyborami do KBN na 
kadencj(( ~000-2003 wybrano Miejsco
Wl! Komisj(( Wyborczct. 

Zapoznano sit( z projektem regulami
nu wydzialu. 

Wyrai:ono zgod«. na wsp6ludzial wy
dzialu w prowadzeniu szkolenia na te
mat , Zasad stosowania natryskiwanych 
beton6~ i zapraw o spoiwie polimero
wo-ceriientowym" . 

MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

22 wrzesnia na posiedzeniu Rady 
Wydzialu dziekan dr hab.inz. Zbigniew 
Gnutek przypomnial dokonania zmarle
go prof. Andrzeja Bucewicza. 

• Prof. Mieczyslaw Lech, dziekan wy
dzialu w poprzedniej kadencji, zdal 
spraw(( ze swojej dzialalnosci w okre
sie od 1 stycznia do 31 sierpnia 1999 r. 

• Zaakceptowano programy studi6w na 
rok akademicki 1999/2000. 

• W glosowaniu tajnym zaakceptowa
no obsad«. stanowiska kierownika Wy
dzialowego Zakladu Aparatury Proceso
wej . 

• Przedluzono zatrudnienie na stano
wiskach asystent6w naukowo-dydak
tycznych w wymiarze l/4 etatu dokto
rantom: mgr inz. Jackowi Bartosikowi, 
mgr inz. Jaroslawowi Frydrychowi, mgr 
inz. Tomaszowi Hardemu i mgr inz. 
Miroslawowi Roznowi. Na takich sa
mych warunkach zatrudnieni zostali 
r6wniez doktoranci : mgr inz. Rafal Ci
sowski, mgr inz. Arkadiusz Dyjakon i 
mgr inz. Piotr Szulc. 

• Dziekan poinformowal o wynikach 
rekrutacji na rok akademicki 1999/2000. 

29 wrze§nia Rada Wydzialu powola
la wydzialowe komisje: wyborcz(b ds . 
osobowych, oceniajctc<b programow(b 
finansow(b hospitacyjn(b ds. promocji 
wydzialu, ds . studenckich i akredytacyj
nl!. 

• Wybrano kandydat6w na czlonk6w 
komisji dyscyplinamej dla nauczycieli 
akademickich, komisji dyscyplinamej i 
odwolawczej komisji dyscyplinamej dla 
student6w. 

• Zaakceptowano obsad«. kierownik6w 
zaklad6w w Instytucie Techniki Ciepl
nej i Mechaniki Plyn6w. 

• Przyj((to przepisy wydzialowe na rok 
akademicki 1999/2000. 

• W glosowaniu jawnym powolano 
Studium Podyplomowe z zakresu Inzy
nierii Lotniczej i zatwierdzono jego pro
gram. Kierownikiem Studium zostal dr 
hab.inz . Mieczyslaw Mieczynski, 
prof.nadzw. 

• Postanowiono zatrudnic mgr inz. 
Dokoticzenie na £tronie H 

Wroclawskie 
Promocje Dobrych Ksiq_iek 

Nag rod a 
dla Oficyny 
Wydawniczej PWr 

Grudzien to sezon poszukiwania prezen
t6w. Podst((_pni wydawcy ksictzek wykorzy
stujl! ten moment, by zwr6cic uwag(( czy
telnik6w na swojct ofert((. Bye moze ta mysl 
dala pocz1ttek tradycji Wroclawskich Pro
mocji Dobrych Ksi1t:lek organizowanych w 
naszym miescie przed dniem sw. Mikolaja. 
Gromadzct one wydawc6w, set tez okazjct do 

NAGRODA 

dJa 

spotkan czytelnik6w z pisarzami. 

W tym roku impreza odbyla si«. od 2 do 5 

grudnia w Palacu Hatzfeld6w. 

Otwarcie Promocji poll!czone bylo z oglo

szeniem wynik6w Konkursu na NajlepSZl! 

Ksict:lk«. Roku 1999. Zwyci((zcy otrzymali 

statuetki zwane ,pi6rem Fredry", choc po 

blizszym obejrzeniu ,pi6ro" okazalo si«. 

zenskl! sylwetkl!. Autorem tej 30-centyme

trowej, patynowanej rzezby w metalu jest 

nr 125 

Stanislaw Wysocki - autor ,iglicy" zdobil!
cej plac Solny. 

Do nagr6d zgloszono az 120 tytul6w ( tym 
8 serii wydawniczych) opublikowanych 
przez 26 wydawc6w sposr6d okolo 40 wy
stawc6w. 

W wyniku tr6jstopniowych eliminacj i jury 
nagrodzilo 6 wydawc6w: przyznano Grand 
Prix i 5 r6wnorz((dnych nagr6d. Dalsze 6 
tytul6w uzyskalo ,nominacje". Zrezygno
wano tym z podzialu na kategorie . 

Na liscie nagrodzonych znalazly si«. na
st((_pujctce ksi1t:lki : 

• ,Architektura na obszarze Sudet6w" 
Tadeusza Biesiekierskiego, Jacka Suchodol
skiego i Elzbiety Trockiej-Leszczynskiej 
wydana przez Oficyn(( Wydawniczl! Poli

techniki Wroclaw
skiej (jury podkre
slilo pionierskie 
podj~cie tematu, 
jakim jest ukaza
nie architektonicz
nego bogactwa re
gionu). 

• ,Matka odcho
dzi" Stanislawa R6-
zewicza, Wydaw
nictwo Dolnosll!
skie, Wroclaw 

• seria Mistrzowie 
literatury: ,Kr6-
lewna Sniezka" 
Donalda Barthel
me'a, ,Ksi«.ga Da
niela" E.L.Docto
rowa, ,Przystanek 
na horyzoncie" Eri
cha marii Rema
rque' a, ,Dzieci 
P61nocy" Salmana 
Rushdiego, ,Balta
zar i Blizamunda" 
Jose'a i ,Gubema
tor" Roberta Penna 
Warrena - Dom 
Wydawniczy Re
bis, Poznan 

• ,Najtrudniej jest 
spotkac Lilit. Opo
wiesci chasydek" 
Anki Grupinskiej , 
Wydawnictwo 

Ksi<t.Zkowe Tw6j Styl, Warszawa 
• seria Zabawy literackie: ,Epitafia" i ,Li

meryki" Anny Bikont i Joanny Szcz((snej 
oraz ,Czytelnicy do pi6ra" Probierczyka, 
Wydawnicwo Pr6szynski i S-ka, Warszawa. 

Nagrod(( gl6wn1t roku przyznano Insty
tutowi Bad an Literackich PANza pomni
kowe dzielo ,Adam Mickiewicz. Dziadow 
cz~sc III. Podobizny autografow. Trans
literacje. Komentarze." 

,Piszl!C o wroclawskich oficynach nie spo-
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s6b nie spos6b pominete wydawnictw uni
wersyteckich - przede wszystkim Wydaw
nictwa Uniwersytetu Wroclawskiego i Po
litechniki Wroclawskiej" - napisal z tej oka-

VIII Jesienny Rajd Elektryka 

Gory lzerskie 
15 -17 pazdziernika 1999 r· 

Pazdziemik i maj to sezony rajdowe. Od
bywajet sit( wtedy ulubione przez student6w 
Rajdy Elektryka, kt6re dzi((ki patronatowi 
JM Rektora, wyrazajetcemu sit( takze popar
ciem finansowym, Set og61nouczelnian<t, a 
nawet srodowiskowet imprezet. W tym roku 
co pietty student uczestniczetcy w rajdzie 
pochodzil z innej uczelni! 

Ci((zar organizacyjny bierze na siebie 
Wydzial Elektryczny, a alfet i omeget w tych 
sprawach jest pan prodziekan dr Zbigniew 
Klos. Pomagajetmu studenci, poniewaz rajd 
na 300 os6b to niemale przedsi((wzi((cie. 
Trzeba zalatwie tanie zakwaterowanie w 
miejscu nieodleglym od szlak6w turystycz
nych i od srodk6w masowej komunikacji. 
Trzeba dowieze kielbas«, a nawet drewno 
na ognisko, ustalie trasy rajdowe i zorgani
zowae zapisy. Nie mozna tez zapomniee o 
wyszukaniu os6b umiejetcych spiewae i grae 
na gitarach. Organizatorzy muszet bye na 
miejscu dzieil wczesniej . 

W tegorocznymjesiennym rajdzie, na kt6-
rym doliczono sit( 319 uczestnik6w, wzietl 
udzial r6wniez dziekan Wydzialu Elektrycz
nego prof. Janusz Szafran. 

Gl6wnet kwateret rajdowet byl tym razem 
dom wczasowy,Zdrowie" w Bialej Dolinie, 
czyli na peryferiach Szklarskiej Por((by. Stetd 

zji w ,Rzeczpospolitej Lukasz Gole
biewski ( 4-5.Xll.99). 

Cieszymy si«, ze nasza Oficyna Wy
dawnicza jest coraz szerzej znanet fir
met na trudnym, konkurencyjnym ryn
ku ksietzkowym, a takZe ze prace 
(przynajmniej niekt6re) pracownik6w 
naukowych PWr okazujet sit( atrakcyj
ne dla szerokiej rzeszy czytelnik6w. 
Wydanie ,Architektury Sudet6w" 
bylo mozliwe dzi((ki finansowej po
mocy Fundacji Wsp6lpracy Polsko
Niemieckiej oraz wojewody bylego 
wojew6dztwa walbrzyskiego. 

Nagrodzona ksietika jest rzeczywi
scie bardzo atrakcyjnym obrazem ar
chitektury teren6w, kt6re CZ((Sto prze
mierzamy przy okazji turystycznych 
lub sluzbowych wyjazd6w. Czytelnik 
moze sit( dowiedziee, co i gdzie war
to zwiedzae, a takze przypomni sobie 
znane juz obiekty, gdyi ksietzka az 780 
fotografii! 

Publikacja zostala wydana w formie dwu
j((zycznej: polsko-niemieckiej. Uwaiamy, ze 
cena: 89 zl jest niewyg6rowana wobec jej 
walor6w. D 

mo:Zna wyruszae zar6wno w Karkonosze, 
jak w G6ry Izerskie. Pogoda byla zmienna. 
Po slonecznym piettku sobotni poranek za
skoczyl wszystkich: padal deszcz ze snie
giem, wialo. Podstawowy wariant trasy za
kladal wypraw(( do Snie:Znych Kotl6w, ale 
niekt6rzy zdecydowali sit( na skromniejszet 
wersj((: przejscie do wodospad6w Kamieil
czyka i Szklarki . Dopiero wieczorem wyj
rzalo slonce i ocieplilo sit(, dzi((ki czemu 
zmarzni((ci turysci mogli pospiewae przy 
ognisku, kielbaskach i grzailcu. 

Prof. Janusz Szafran jest bardzo zadowo
lony, ze to wlasnie jego wydzial organizuje 
tet populamet imprez((. Ma ona z pewnosciet 
udzial w popularyzacji wydzialu. Ostatnio 
liczba kandydat6w na studia wzrosla tu o 
kilkadziesiett procent! Nie jest to jednak je
dyny walor rajd6w. Stwarzajet one dose rzad
ket w czasach pospiechu i masowej eduka
cji okazj(( do nieformalnych kontakt6w ka
dry dydaktycznej ze studentami. Dajet szan
S(( zapoznania sit( z zainteresowaniami i pro
blemami mlodych ludzi. Mozna ich inspi
rowae, dawae przyklad i wz6r. No i oczy
wiscie jest to swietna okazja do zaczerpni((
cia tlenu w pluca (az nogi bolct!) 

Zatem jest oczywiste, ze trwajetjuz WSt((p
ne przygotowania do Wiosennego Rajdu 
Elektryka, kt6ry odb((dzie sit( tradycyjnie w 
dniach od 1 do 3 maja 2000 roku. Celem 
wyprawy b((dzie Masyw Snieznika. 

Na okladce zamieszczamy fotograficzne 
impresje z rajdu autorstwa jego uczestnika, 
PiotraKrasickiego (Wydz. Mechaniczny). D 
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Krzysztofa Woszczaka (I rok studi6w 
doktoranckich) na stanowisku asystenta 
w wymiarze 1/4 etatu. 

• Dziekan poinformowal o nagrodach 
przyznanych nauczycielom za rok aka
demicki 1998/99. 
ELEKTRYCZNY 

25 pazdziemika na posiedzeniu Rady 
Wydzialu prof. Janusz Szafran odczytal 
list gratulacyjny z okazji nadania prof. 
Andrzejowi Wiszniewskiemu tytulu dok
tora honoris causa Politechniki Lwow
skiej. List ten zostal wyslany wyr6znio
nemu do Warszawy. 

Zlozyl tez gratulacje i wr((czyl nomi
nacje prodziekanom, dyrektorom insty
tut6w i ich zast((pcom. 

W glosowaniu tajnym pozytywnie za
opiniowano kandydat6w na stanowiska 
kierownik6w zaklad6w w I -7, I -8 oraz I-
29. 

Postanowiono rekomendowae prof. 
Bogdana Miedzinskiego na stanowisko 
profesora zwyczajnego i powolano re
cenzent6w dorobku naukowego kandy
data. 

Poparto wniosek o powolanie dr 
hab.inz. Adama Skopeca, prof.PWr na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego na 
czas nieokreslony. 

Ogloszono konkurs na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego w specjalnosci 
Automatyka elektroenergetyczna. 

Powolano zesp61 do prowadzenia czyn
nosci zwietzanych z przewodem habili
tacyjnym dr inz. J.Tch6rzewskiego. 

Dyskutowano nad projektem ,Zasady 
rekrutacji na studia na Politechnice Wro
clawskiej w roku akademickim 2000/ 
2001". Postanowiono, ze rekrutacja na 
Wydziale Elektrycznym b((dzie prowa
dzona wedlug zasad og6lnych bez dodat
kowych kryteri6w kwalifikacyjnych. 

Prodziekan dr inz. Zbigniew Klos po
informowal o VIII Jesiennym Rajdzie 
Elektryka, kt6ry odbyl sit( w dniach 15-
17 pazdzsiemika. Uczestniczylo w nim 
319 student6w i pracownik6w ze wszyst
kich wydzial6w PWr oraz innych uczel
ni Dr inz. Z.Klos zaprosil tez na rajd 
wiosenny, kt6ry jest planowany na 1-3 
maja 2000 r. 

Dziekan prof. Janusz Szafran odczytal 
nazwiska przewodniczetcych komisji 
Rady Wydzialu: ds. dydaktyki, ds. nauki 
i rozwoju kadry, ds. tytulu naukowego i 
powolywania na stanowisko profesora, 
ds. biblioteki wydzialowej oraz ds. finan
sowych. 

Ponadto dziekan poinformowal, ze ze
sp61 pod jego kierownictwem otrzymal 
nagrod(( Prezesa Rady Ministr6w za wy
bitne krajowe osictgni((cia naukowo-tech
niczne. D 
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• 
KSIJ\ZKI, ktore polecamy ... 

Andre Kostolany 

Psychologia gieldy 
..... 

[' 

1 2 I • ..... 
Wydawnictwo Europa, 

s. 224, wyd. I, 1999, oprawa twarda, cena zl. 39,00, 
ISBN 83-85336-07-9 

Autor od 70 !at zajmuje siC( tajemnicz'l i kaprysn'l gieldll, na kt6-
rej ekonomiczne fakty mieszaj'l siC( z pelnymi fantazji historyjka

. mi, p6lprawdami i radami, kt6re - podsycane strachem i nadziej<t 
.! prowadz<t do pozomie nielogicznych i irracjonalnych ruch6w cen. 

Mimo ze przei;yl50 krach6w na gieldach calego swiata, zachowuje 
iscie stoicki spok6j . 

Jego ksi<tZki Sll rozchwytywane przez czytelnik6w na calym swie
cie (rekord: 15 tysiC(cy egzemplarzy w ci<tgu dw6ch dni!). Takze i 
niniejsza ksi<tZka powinna siC( stac obowi<tzkow<tlektur<t dla inwe
stor6w i graczy chc<tcych odnosic sukcesy na gieldzie. Odslania 
ona gieldowe tajemnice i uczy samodzielnego, niezaleznego my
slenia i dzialania. Opowiada o tych, kt6rzy potrafi<t myslec niesche
matycznie i o tych, kt6rzy przegrywaj'l, bo Sll absolutnie pewni 
wszystkiego. 

Kostolany ilustruje podstawowe zasady dzialania tej potC(znej 
machiny finansowej na przykladach zdarzen z wlasnego zycia, za
mieniaj'lc nudny wyklad z ekonomii w zabawn'l anegdotC(. 

Zdzislaw PloskiSiownik Encyklopedyczny 
INFORMATYKA 

Wydawnictwo Europa, 
s. 568, cena 59,00 zl., oprawa twarda, wydanie I, 1999, 

ISBN 83-87977-16-0 

Slownik obejmuje blisko 6.000 termin6w z informatyki, w tym 
r6wniez okreslenia z zargonu lub slangu informatycznego i jest 
najbardziej aktua1ny wsr6d slownik6w encyklopedycznych poswiC(
conych tej dyscyplinie, ukazuj<tcych siC( w jC(zyku polskim. 

Zawiera obszemy Dodatek - angie1sko-polski wykaz termin6w. 
Do ksict:lki dol<tczono plytC( CD z wersj'l elektroniczn'l Slownika. 

Ekspozycja we Lwowie 
Stowarzyszenie Wydawc6w Szk6l Wyzszych jest inicjatorem bar

dzo poi;ytecznej inicjatywy: wystaw polskiej ksi<tZki naukowej poza 
granicami kraju. W dzialania te wl<tczyla siC( Oficyna Wydawnicza 
Politechniki Wroclawskiej, kt6ra wysyla na kolejne wystawy swoje 
publikacje (10 do 15 tytul6w). Tematykajest szeroka: od sacrum w 
architekturze po wirusy komputerowe. Pierwsze prezentacje mialy 
miejsce w polskich instytucjach naukowych w Paryzu (1997) i Lon
dynie (1998). W tym roku z inicjatywy Uniwersytetu Marii Curie
Sklodowskiej postanowiono przedstawic osi<tgniC(cia wydawnictw 
uczelnianych w bliskim nam geograficznie, historycznie i kulturowo 
Lwowie. 

Do udzialu w wystawie zglosily siC( trzydziesci cztery wydawnic
twa szk6l wyzszych oraz PWN i lnstytut Literacki w Paryzu. Po1scy 
wydawcy przywiezli do Lwowa 1956 pozycji o wartosci ponad 900 
tys. zl. Operowanie kwotami nie jest bez znaczenia, gdyz ksi<tili pre
zentowane na wystawie w Bibliotece Gl6wnej Uniwersytetu Lwow
skiego im. lwana Franki pozostawiono we Lwowie jako dar polskich 
wydawc6w dla uczelni kontynuuj<tcej w pewnym sensie tradycje 
polskiego Uniwersytetu Jana Kazimierza. 
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Uroczyste otwarcie wystawy mialo miejsce 18listopada. Czytelnia 
gl6wna wypelniona byla goscmi: wladzami uczelni, pracownikami 
biblioteki, lwowskimi uczonymi. Przybylo na ni<t takZe wielu dzien
nikarzy, w tym ekipa telewizji ukrainskiej. Otwarcie wystawy mialo 
bardzo uroczyst'l opraw<;_. Gosci powitala muzyka. Orkiestra kame
ralna wykonywala utwory nalez<tce do kanonu muzyki artystycznej, 
ale pojawila siC( takZe kompozycja Mikolaja Henryka G6reckiego 
uklon w stronC( polskich gosci - oraz tradycyjne durnki ukrainskie, 
wykonane przez ucznia szkoly muzycznej przy akompaniamencie 
bandury. · 

Otwieraj<tc wystawC( prof. Iwan Wakarczuk, rektor Uniwersytetu 
Lwowskiego, stwierdzil, ze wydarzenie to jest wyrazem prawdziwe
go pojednania Polak6w i Ukrainc6w. Dyrektor lwowskiej biblioteki 
uniwersyteckiej podkreslil oddolny, spontaniczny charakter powsta
j<tcych wi<;_zi . Prof. Marian Harasimiuk, rektor UMCS, powiedzial, 
ze wystawa stworzyla nowy wymiar wsp6lpracy rniC(dzy uniwersyte
tami ukrainskimi i polskimi. Teraz bowiem nie tylko prowadzimy 
wsp61ne badania, ale przekazujemy ich wyniki w podstawowej dla 
nauki formie - publikacji. Ks . prof. Andrzej Kampka, prorektor KUL, 
przypomnial dorobek naukowy lwowskich profesor6w, kt6rzy po 
wojnie znalezli prac<;_ w Lublinie. Obecnie KUL ksztalci kilkuset stu
dent6w z Ukrainy. Prof. Przemyslaw Hauser, prorektor UAM, spe
cja1ista od historii stosunk6w polsko-ukrainskich, przypomnial slo
wa Iwana Franki, ze nasze narody mialy ze sob<t tak wiele wsp6lne
go, a tak bardzo od siebie stronily. Nadszedl czas na pojednanie, kt6-
rego swiadkami wlasnie jestesmy. 

Andrzej Peciak, dyrektor Wydawnictwa UMCS i spiritus movens 
wystawy, podkreslil obecnosc na wystawie publikacji zwi<tzanych z 
dzialalnosciuaryskiej ,Kultury", kt6rej zaslugi dla rozwoju stosun
k6w polsko-ukrainskich trudno przec~. 

Ks. dr Edward Pudelko, prezes SW<!IW, zapowiedzial kolejne wy
stawy ksi<ti:ki naukowej. Jest pewne, ze w roku 2000 wydawcy ze 
szk6l wyzszych b<;_d<t mogli zaprezentowac swoje publikacje w Rzy
mie. Tocz<t si<;_ rozmowy na temat organizacji ko1ejnej wystawy w 
Nowym Jorku. 

(Poniewaz dotychczas ograniczenia finansowe nie pozwalaly wy
jezdZac pracownikom naszej Oficyny na kolejne wystawy, skorzy
stalismy z informacji udost<;_pnionych przez red. Piotra Kieracinskie
go. Zyczymy jednak sobie i wydawnictwu, by jego pracownicy oso
biscie mogli nas reprezentowac w Rzymie i Nowym Jorku.) 0 

Anegdota 
S<t sytuacje, w kt6rych nie mozna tracic glowy. Podczas rewolu

cji w Rosji Wiktor Tamm (1895-1972), p6zniejszy znakomity fizyk 
i laureat Nagrody Nobla, mieszkal jakis czas w Odessie, gdzie bylo 
niezwykle trudno zdobyc zywnosc. Pewnego razu Tamm wybral 
si<;_ najej poszukiwanie do pobliskiej wioski, chc'lc zdobyc kurcza
ki w zamian za srebme lyzeczki . Odessa byla w6wczas w r<;_kach 
bolszewik6w, ale wok61 miasta stacjonowalo sporo oddzial6w ,bia
lych". Jeden z tych oddzial6w wkroczyl do wioski, gdzie akurat 
przebywal Tamm. Jego miejskie ubranie wzbudzilo zainteresowa
nie zolnierzy, kt6rzy doprowadzili go przed oblicze dow6dcy. Ten 
groznie wygl<tdaj'lCY wojak, przepasany tasmami z nabojami, uznal 
Tamma za szpiega komunistycznego i skazal na smierc. Zrozpa
czony Tamm zawolal: ,Nie jestem szpiegiem, lecz profesorem uni
wersytetu w Odessie i przybylem tu tylko po zywnosc". 

- Ach tak - rzekl dow6dca - A czego to jestes profesorem? 
- Matematyki - odpowiedzial Tamm. 
- Matematyki?! - rykn<tl dow6dca - Podaj mi wi<;_c ocenC( biC(du 

przy obci<;_ciu szeregu Maclaurina na n-tym wyrazie. Jesli tego nie 
potrafisz, zginiesz! 

Tamm, nie wierz<tc wlasnym uszom, trz<;_s<tc si<;_ ze strachu, pod 
lufami karabin6w rozwi<tzal problem. 

- W porz<tdku- powiedzial dow6dca, rzucaj'lc okiem na rozwi<t
zanie- m6wiles prawd<;_, wi<;_c jestes wolny. 

(,, Uczeni w anegdocie", prof. Andrzej K. Wroblewski) 



... No i jak tu nie jechac, 
Kiedy tak nowy szlak nas urzeka, 
Kiedy dal oczy wabi, 
Chociai ial tego co za nami. 
Nie manic bez ryzyka, 
Tylko widz, tylko widz go unika, 
A kto chce bye wewncttrz zdarzen, 
Musi iyc wcicti z bagaiem. 
Musi miec walizeczk~ i koc 
I /atarenk~ na noc. 

( Jeremi Przybcxa) 



• 
u u;em 

Projektanci i wykonawcy w czasie budowy. 
Od lewej: mgr fni.. Przemystaw Prabucki , mgr ini: Jerzy Rudze, 
Daniel Toulouse (firma Freyssinet) ,mgr ini:. Madej Hildebrand, 
prof. Jan Biliszczuk . 

••• 
Most dutostrddowy nc1 Wisle kolo Torunid 

Cz~sc ekipy PY-{r przeprowadz~jq_cej pr6by obci~ienia 
_mostu. Od lewer J.Szymkowskt, P.Rawa, M.Swida, 
R.Lachowskl , J.Zwolski , C. Caglayan, Jan Bier\. 

Przerwa w pr6bie obciq_i:eri. 
E.Fryzowski , J.Kmita , 
T.Kwiatkowski , J.Rams, 
D.Kaczyriski , J.Bieri 
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